
فلاحت پیشه: 

برخی دنبال دو قطبی ظریف-رییسی هستند
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ایرنا نوشــت: رییس پیشین کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اســامی گفت: برخی از جریان های سیاسی که شکل 
انتخابات برایشــان مهم اســت نه محتوای آن، به دنبال شکل دادن دو قطبی ظریف-رییسی در انتخابات هستند، فارغ از اینکه افراد داوطلب 

برنامه ای داشته باشند.
»حشمت الله فاحت پیشه«  با اشاره به انتشار تقطیع شده از فایل صوتی مصاحبه محمد جواد ظریف اظهار کرد: معتقدم که چه کارهایی که 

صدا و سیما می کند و چه انتشار فایل صوتی مصاحبه وزیر امور خارجه به منافع ملی کشور در این شرایط کمک نمی کند.
 وی با بیان اینکه فضای ذهنی سیاست مداران با فضای ذهنی مردم متفاوت است، افزود: یک جنبه از این گفت و گو، دفاع ظریف از وزارت 

امور خارجه و حوزه کاری خودش است. این نوعی تاش از سوی وزیر امور خارجه برای ترمیم فضای دیپلماسی عمومی است. mamlekatonline.ir
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یادداشت 

مهدی مطهرنیا
عربستان سعودی یکی از قدرت های منطقه در کنار ایران، 

ترکیه و اسرائیل به شمار می رود.
عربســتان امروزی به عنوان یک قــدرت منطقه ای، با 
اصطکاک های تعریف شــده با جمهوری اسامی ایران 
و بــا نزدیکــی معین با تل آویو و همراهی مشــخص با 
ایالات متحده آمریکا مطرح است. نقاط اصطکاک ایران 
و عربســتان و ســبقه آن در دهه حاضر پیش روی همه 
است. درخواست ریاض برای حضور در مذاکرات برجامی 
و گروه مذاکره کنندگان قبــل از برگزاری مذاکرات وین 
مطرح بود. از این جهت این شــبه پیش می آید که ساز و 
کاری میانی بین ایران و گروه ۱+۵ در ارتباط با عربستان 
مورد عنایت قرار گرفته است. از همین رو مذاکرات تهران 
و ریــاض به مــوازات مذاکرات وین آغاز می شــود و در 
شرایطی که عربســتان به طور رسمی به مذاکرات ۵+۱ 
نمی پیوندند، به عنوان یکی از کنشگران منطقه ای موثر 
بر حرکت ۱+۵ در ارتباط با ایران وارد عمل می شود. این 
یک فرضیه اســت که به دنبال اثبات یا نفی خود حرکت 
می کند؛ نشانگان موجود این نتیجه را به نمایش می گذارد 
که مذاکرات دو کشــور، مذاکراتی است که می تواند اثر 
بسزا و شایســته ای را از آنچه که در وین انجام می شود 
از خود بجا بگذارد. انتشــار فایل صوتی وزیر امور خارجه 
ایران و اشاره به رفتارها و کنش های تعریف شده هدفمند 
مسکو و ریاض در ارتباط با پرونده هسته ای ایران، اکنون 
پیش روی تحلیلگران قرار دارد و با توجه ســابقه رفتارها 
و کنش ها در عرصه موجــود منطقه ای و بین المللی با 
توجه به گزاره های مطرح شده این فرضیه را تقویت می 
کند که ۱+۵ با توجه به تجارب موجود در مذاکرات قبلی 
دریافته است که باید ادبیاتی را برگزیند که حساسیت های 
کند و ایجاد کننده اینرسی سکون در ارتباط با مذاکرات را 
کاهش دهد.در همین راستا به جای اضافه کردن عربستان 
سعودی به گروه ۱+۵ و تبدیل آن به ۱+۶ مذاکرات موازی 
ایران و عربستان را حمایت و مورد استقبال قرار داده است. 
از طرفی روند مذاکــرات ۱+۵ را از وضعیت تأثیرپذیری 
غیرمســتقیم و مخرب در راســتای تحرکات عربستان 
خارج کرده و از طرف دیگر عربســتان نیز می تواند این 
اطمینان را حاصل کند که در بســتر مذاکرات هسته ای 
وین، گفتگوهای مســتقیم خود را بــا ایران به انجام می 
رســاند تا در پرتو آن دو طرف بتوانند به نتایج سودبخشی 
دست یابند تا امکان پیشرفت در دور بعدی مذاکرات وین 
فراهم شود.رویکردهای عربستان، اسرائیل و در حاشیه آن 
ترکیه، یکی از متغیرهای مداخه گر در مساله هسته ای و 
منطقه ای است. قدرت کاسیک و سابقه ابرقدرتی ایران 
در منطقه سبب شده تا دیگر کنشگران در منطقه با دقت 
و تأمل بیشتری به این موضوع بنگرند و برنامه ریزی های 
اســتراتژیک خود را داشته باشند. ایران یک کشور تعریف 
شده نه تنها در نزد منطقه بلکه موثر بر گرانیگاه های قدرت 
بین المللی نیز بوده است. به گونه ای که ایران بارها تحت 
هجوم کشــورهای متفاوت به واسطه گذار از یک نظم به 

نظمی دیگر در کانون های تاریخی متفاوت بوده است.
بنابراین آنچه امروز شــاهدش هستیم این است که نوع 
ارتباط ایران با دیگــر قدرت های منطقه ای و همچنین 
ارزیابی و ارزشیابی این روابط می تواند بر پرونده ای مانند 

پرونده هسته ای اثر مستقیم به جا بگذارد.

 تاثیر رابطه تهران - ریاض
 بر مذاکرات وین

امکان توسعه فناوری و 
اکتشافات عمیق معدنی با 

همکاری چینی ها

 کارگران ساختمانی را هم
 در اولویت واکسن کرونا 

بگذارید

 کسی در ارتباط 
 با پرونده ظریف دستگیر

 نشده است

 عبور از »جمهوری اسلامی«
  خط قرمز تایید صلاحیت

 است
 رییس خانــه معدن ایران گفــت: همکاری با 
چینی ها می تواند فرصت مغتنمی برای توســعه 
اســتفاده از فناوری های نویــن، افزایش عمق 

اکتشافات معدنی و...

نایب رئیس کانون انجمن های صنفی کارگران 
ســاختمانی از وزارت بهداشــت و درمــان و 
ستاد مقابله با کرونا خواســت تا گروه کارگران 

ساختمانی را که ناچار به...

دادســتان تهران اعام کرد در ارتباط با پرونده 
انتشــار فایــل صوتی وزیــر امــور خارجه در 
رســانه های بیگانه هنوز کســی دستگیر نشده 

است. 

درباره  نظام  عضو مجمع تشخیص مصلحت 
تایید صاحیت  افــراد گفت: تایید صاحیت 
ســازوکار قانونی دارد اما کســی که قانون 

اساسی و جمهوری اسامی را...
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رئوفیان: داوطلبان 
ریاست جمهوری با افتخار خود 

را غیرحزبی معرفی می کنند
 داوطلب نامزدی انتخابات ریاســت جمهوری با 
انتقاد از نگاه نامهربانانه به تحزب و وجود فضای 
»حزب گریزی« و »حزب هراســی« در جامعه، 

گفت که داوطلبان ریاست جمهوری با ...
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هشدار تکان دهنده درباره وضعیت آب های زیرزمینی

امنیت غذایی و انسانی ما در خطر است

رئیس جمهور شوم تا مهرماه همه واکسن کرونا می زنند 
 تحلیل صادق خرازی از آرایش انتخاباتی، برنامه های خودش و حضور احتمالی ظریف در انتخابات

 سکه، طلا، بورس و سایر بازارها در انتظار توافق وین 

4سیگنال کاهش قیمت ارز، بازارها را تکان داد!
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در طی این مدت ۱4 ساله متوسط اضافه برداشت 
سالانه از ســفره های آب زیر زمینی در 30 حوزه 
آبریز فات ایران در حدود ۵.2۵ میلیارد متر مکعب 

بوده است.
در بیش از 7۶ درصد از وسعت فات ایران برداشت 
بیش از اندازه از ذخایر آب های زیر زمینی در طی 
سال های 2002 تا 20۱۵ )۱38۱ تا ۱39۵( منجر 
به نشست زمین و شــوری خاک شده است و این 
مســاله تهدیدی جدی برای آینده امنیت غذایی و 

انسانی در پهنه فات ایران شده است.
به گزارش عصرایران، 3 پژوهشــگر ایرانی ساکن 
آمریکای شمالی اخیرا با انتشار مقاله ای در نشریه 
علمی Scientific reports  نتایج تحقیقات 
خود از یک بازه زمانی ۱4 ســاله درباره برداشــت 
های بی رویه از منابــع آب های زیر زمینی ایران 

را ارایه کرده اند.
»علی ناظمی« و »ســمانه اشــرف« از دانشــگاه 
»کنکوردیــا« شــهر مونتــرال کانــادا و »امیــر 
شــهر  در  کالیفرنیــا  دانشــگاه  از  آقاکوچــک« 
»اروایــن« آمریــکا در این مقاله تاکیــد کرده اند 
خشکســالی ناشــی از فعالیت های انسانی عامل 
اصلی تخلیه منابع آب زیر زمینی در ایران اســت 
به نحوی که طی مدت بررســی شــده )۱38۱ تا 
۱39۵( میزان کاهش آب ســفره های زیر زمینی 
 )ابخوان( در ایــران بیش از 74 میلیارد متر مکعب

 بوده است.
در طی این مدت ۱4 ساله متوسط اضافه برداشت 
سالانه از ســفره های آب زیر زمینی در 30 حوزه 
آبریز فات ایران در حدود ۵.2۵ میلیارد متر مکعب 

بوده است.

رئیس مجلس:

نباید مردم را در میانه مشکلات تنها بگذاریم
اینکه همه  بیان  با  رئیس مجلس 
مردم ما در این شــرایط سخت و 
قهرمان  معیشــتی  دشواری های 
هستند گفت: باید بتوانیم باری از 
روی دوش مردم برداریم و آنها را 

در میانۀ مشکات تنها نگذاریم. 
بــه گــزارش خبرگــزاری مهر، 
مجلس  رئیس  قالیباف  محمدباقر 
در صفحه شخصی خود در توئیتر 
و منش  اخاق  نوشــت: »گاهی 
یــک پهلــوان، یک کشــتی گیر 
و  نوجوانان  از  نســلی  روحیــات 
جوانــان را تغییــر می دهــد و از 
آنها انســان هایی خودساخته و با 
معرفت و مردم دار می ســازد. روز 

گذشــته در مراســم افتتاح خانه کشتی شهید صدرزاده که با همت مســئولان فدراسیون کشتی 
بازسازی شده اســت، حاضر شدم. با امکانات فراهم شده و با روحیه و پشتکاری که در مربیان و 
ورزشــکاران کشتی سراغ دارم، مطمئنم شیربچه های ایرانی در مسابقات المپیک هم کشورمان را 

مثل همیشه سربلند خواهند کرد.
قهرمان و پهلوان شــدن فقط به بازوهای در هم پیچیده نیست. اگر برای خدا کار کنیم و بتوانیم 
گره ی از مشکات مردم باز کنیم، خدا هم به کارمان برکت می دهد. همه مردم ما در این شرایط 
سخت و دشواری های معیشــتی قهرمان هستند. در این شب ها دعا کنید تا بتوانیم باری از روی 

دوش مردم برداریم و آنها را در میانه مشــکات تنها نگذاریم. 

   آگهی تجدید فراخوان
اداره کل شیلات استان لرستان در نظر دارد مجتمع پرورش ماهی سرد آبی سپیددشت 
واقع در شهرستان خرم آباد-سپیددشــت را از طریق ماده 27قانون الحاق بخشی از 

مقررات مالی دولت)2(به سرمایه گذاران ذیصالح واگذار نماید.
 لذا از کلیه سرمایه گذاران واجد شرایط حقیقی و حقوقی دعوت می نماید جهت دریافت 
اسناد فراخوان ازتاریخ درج آگهی به مدت یک هفته به آدرس: خرم آباد ، انتهای خ رازی 

، نبش شصت متری ، اداره کل شیلات لرستان (معاونت برنامه ریزی  مراجعه نمایند.
 شرایط:

مهلت تحویل اســناد از تاریخ ۹/2/1400 تا تاریخ 1۵/2/1400 به مدت یک هفته می 
باشد.

 آخرین مهلت تکمیل و تســلیم پیشنهادات توسط سرمایه گذاران تا پایان وقت اداری 
مورخ 20/2/1400می باشد.

تاریخ بازگشایی و بررسی مدارک مورخ 27/2/1400 می باشد
تبصره یک: کلیه متقاضیان و سرمایه گذاران قبل از دریافت اسناد و مدارک مورد ارزیابی 

فنی و مالی قرار خواهند 
گرفت.

تبصره 2 :در صورت صالحدید و تایید کارگروه پس از مشــخص شــدن سرمایه گذار 
تقسیط وتخفیف دقیقا مطابق با دســتورالعمل ابلاغی ماده 27 قانون الحاق بخشی از 

مقررات مالی دولت )2(امکان پذیر خواهد بود.
تبصره ۳ : در صورت مشــخص شــدن سرمایه گذار و انصراف ســرمایه گذار پس از 

بازگشایی پاکات و اعلام نتیجه سپرده ارائه شده ضبط خواهد شد.
 تبصره 4 : نحوه پرداخت قیمت پیشنهادی و سایر موارد مربوطه براساس دستورالعمل 

ماده 27 قانون الحاق بخشی از مقررات مالی دولت )2(خواهد بود.
تبصره ۵ :در سال جاری از محل اعتبارات تبصره 1۹)جهت کمک های فنی ، یارانه سود 
تســهیلات پرداختی ) قانون بودجه ســال ۹۹ مبلغ 8۹828 میلیون ریال تسهیلات در 
نظر گرفته شده که ســرمایه گذارمی تواند از این تسهیلات و یا در صورت وجود منابع 

تسهیلات دیگر در زمان احداث و بهره برداری استفاده نماید.
مشخصات پروژه: 

محل پروژه : خرم آباد سپیددشت ، روستای لارکه 2 کیلومتری جنوب شرقی سپیددشت
روش واگذاری: فروش )ساخت ، مالکیت، بهره برداری(

روابط عمومی اداره کل شیلات استان لرستان

          اصلاحیه آگهی فراخوان
اداره کل شــیلات استان لرســتان در نظر دارد پروژه مرکز آموزش ، ترویج و عرضه آبزیان را در 
شهرستان خرم آباد،محوطه مجموعه اداره کل شیلات لرستان به سرمایه گذاران ذیصلاح واگذار 

نماید لذا از کلیه سرمایه گذاران واجد شرایط حقیقی و حقوقی دعوت می نماید.
 جهت دریافت اسناد و مدارک از طریق درج آگهی به مدت یک هفته به آدرس: خرم آباد، انتهای 

خ رازی ، نبش شصت متری، اداره کل شیلات لرستان )معاونت برنامه ریزی (مراجعه نمایند.
شرایط:

- مهلت تحویل اسناد از تاریخ 28/01/1400 تا تاریخ 04/02/1400به مدت یک هفته می باشد.
-آخرین مهلت تکمیل و تســلیم  پیشنهادات توسط ســرمایه گذاران تا پایان وقت اداری مورخ 

10/02/1400 می باشد .
-تاریخ بازگشایی و بررسی مدارک 14/02/1400می باشد.

-تمامی شــرایط و قوانین ماده 27 قانون الحاق برخی از موارد به قانون تنظیم بخشی از مقررات 
مالی دولت )2( در خصوص این پروژه لازم الاجرا جهت طرفین خواهد بود.

-تبصره1: با توجه به روش واگذاری به روش اجارهای و پرداخت اجاره تخفیف و تقسیط شامال 
حال این پروژه نمی گردد.

-تبصره 2 : کلیه  شــرکت کنندگان و سرمایه گذاران قبل از ارسال دعوتنامه به منظور شرکت در 
فراخوان توســط کارگروه ماده 27 مورد ارزیابی مالی و فنی قرار خواهد گرفت و در صورت تایید 

مجاز به ارائه ضمانتنامه و قیمت پیشنهادی خواهد بود.
-مدت زمان اجاره بر اساس پیشنهاد سرمایه گذار )کمترین زمان( می باشد که با نظر کارگروه اداره 

کل شیلات )سرمایه پذیر(در صورت صلاح دید و تایید پس از پایان قرارداد قابل تمدید می باشد.
-پرداخت اعتبارات و تسهیلات در قالب تبصره 1۹ قانون بودجه سال ۹۹ و در صورت وجود تامین 
اعتبار و تایید کارگروه می باشد )بر اساس دستورالعمل ابلاغی تبصره 1۹ قانون بودجه قابل تصرف 

و هزینه در این پروژه خواهد بود.
-برگزاری کلاســهای آموزش طبخ آبزیان براساس ســرفصل های ارائه شده توسط اداره کل 
شیلات استان با هماهنگی سایر دستگاه های ذیربط جهت سرود صدور گواهینامه آموزشی توسط 

سرمایه گذار صورت می گیرد.
مشخصات پروژه:

-محل پروژه :محوطه داخل اداره کل شیلات استان لرستان
- مساحت : 1000 متر مربع

- روش واگذاری:))BOLT تکمیل و بهره برداری،پرداخت اجاره، برگشت به سرمایه پذیر) ملک با 
کلیه مستغلات و ساخت و ساز صورت گرفته(

- میزان کل سرمایه گذاری براساس گزارش تصمیم به واگذاری تهیه شده
- میزان مبلغ اجاره ســالانه ) نقطه سربه سر( صفر ریال و پایه سال اول، سال چهارم 1۵ درصد 
سود خالص و برای سنوات بعد به اندازه  هر سال ۵ درصد طبق توافق و سنوات مندرج در قرارداد 

اضافه خواهد شد.
روابط عمومی اداره کل شیلات استان لرستان
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شنبه 11 اردیبهشت 1400
  سال چهارم  شماره 764

انتخابــات  نامــزدی  داوطلــب   
ریاســت جمهوری بــا انتقــاد از نــگاه 
نامهربانانــه به تحــزب و وجود فضای 
»حــزب گریزی« و »حزب هراســی« 
در جامعه، گفت که داوطلبان ریاســت 
جمهوری با افتخار اعام می کنند عضو 

هیچ حزبی نیستند.
ابوالقاســم رئوفیان روز جمعه در گفت و 
گو با خبرنگار سیاسی ایرنا درباره اعام 
داوطلبــی اش برای انتخابات ریاســت 
جمهوری و مغایرت آن با رویکرد جبهه 
پیشرفت، رفاه و عدالت به عنوان عضو 
اسامی  گفت: حزب  وحدت،  شــورای 
ایران زمیــن با اســتفاده ازحق تحفظ 
تصمیم به معرفی من به عنوان داوطلب 
مســتقل حزبی خود گرفت و این اتفاق 
ممکن است با تصویب شورای مرکزی 
جبهه پیشــرفت بــرای رییــس آن- 

شهاب الدین صدر- هم بیفتد.
انتخابــات  نامــزدی  داوطلــب 
ریاســت جمهوری با اشاره به کنار رفتن 
برخی از داوطلبان به نفع دیگر نامزدها، 
افزود: همه چیز بستگی به تصمیم حزب 
دارد، تصمیمی مبتنی بر خرد جمعی، با 
محوریت منافع ملی و مصالح کشور که 
مهمترین هدف مــا درتصمیم گیری ها 

است.
رئوفیــان، خــود را ملزم بــه تبعیت از 
تصمیمات حزب توصیــف کرد و ادامه 
داد: حتی اگــر داوطلبــی مخالف نظر 
من باشــد؛ اگــر در فرآینــد انتخابات 
نامــزدی رویکرد و توجــه به کارکردها 
و برنامه های حزبی داشــته باشــد این 

احتمــال وجود دارد که بنــا به تصمیم 
حزب با او وارد گفت وگو شویم.

وی دربــاره کنــار رفتنــش پــس از 
اعام داوطلبی ســید ابراهیم رییســی، 
خاطرنشــان کــرد: حــزب در این باره 
تصمیم می گیرد. اگرچه شخصا معتقدم 
قوه مجریه اقتضائات مخصوص خودش 
را دارد که مهمترین آن داشــتن سوابق 

موفق اجرایی دولتی است.
دبیرکل حزب اسامی ایران زمین درباره 
عضویتش در شورای وحدت، گفت: هیچ 
اعتقادی به این نوع شــوراها ندارم؛ زیرا 
آنها  نه حزب بلکه سازمان های سیاسی 
هســتند. درحالی که اداره امور کشور با 
روی کارآمدن یک حزب قوی و تشکیل 
دولت عملگــرا و پاســخگو به مصالح 

کشور نزدیکتر است.
وی عنوان کرد: زمانی که سازمان های 
اداره  احزاب می شوند  سیاسی جایگزین 

امور کشــور به خوبی انجام نمی شــود. 
متاســفانه احزاب در کشــور به شدت 
مورد بی مهری قــرار گرفته اند. در طول 
انتخابات برای نخســتین بار اســت که 
یک حزب )ایران زمین( بیانیه رســمی 

می دهد و نامزد خود را معرفی می کند.

رئوفیان افزود: مسوولان نگاه نامهربانانه 
به احزاب دارند و متاسفانه نوعی »حزب 
گریزی« و »حزب هراسی« در جامعه به 
وجود آمده است. در حال حاضر بسیاری 
از احزاب کشــور کارکرد و برنامه ندارند 
و داوطلبان ریاســت جمهوری با افتخار 
اعام می کنند عضو هیچ حزبی نیستند! 
که این آســیب بزرگی است زیرا قانون 
اساسی در دو اصل به احزاب اشاره کرده 
است اما امروز مغایر قانون اساسی رفتار 
می شود.نایب رییس اول جبهه پیشرفت، 
رفــاه و عدالت تصریح کرد: نیاز اســت 

فقدان احزاب قوی و قدرتمند در کشور 
جبران شود و ساختارهای موجود نیز به 
موقعیت آنهــا کمک کنند. باید 4 حزب 
قوی در کشــور رقابت کنند و حزب در 

معرض آرای افکار عمومی قرار بگیرد.
رئوفیان با اشــاره بــه برنامه های آینده 
خود در جایگاه رییس جمهوری، عنوان 
کرد: حزب ایران زمین تصمیم دارد که 
در صورت موفقیت در انتخابات ریاست 
جمهوری تعامل خود با مردم را قوی تر 
کند و نوع نگاه و نگرش مردم به احزاب 
و کارکردهــای حزبــی را تغییر دهد و 
همچنیــن ظرفیت ها و قابلیت های خود 

را بیان کند.
رقابت  فضــای  اصولگــرا  فعــال  این 
انتخابــات 28 خرداد را بســیار متفاوت 
توصیف کــرد و گفت: رییس جمهوری 
سیزدهم با هر تعداد رای انتخاب می شود 
امــا رییس جمهوری که با بالاترین رای 
انتخاب شود در عرصه های مهم کشور 
و مقابله با ترفندها و دشــمنی ها قوی تر 

عمل می کند.  
رئوفیان ادامه داد: رسانه های دیداری و 
شنیداری، ســلبریتی و هنرمندان نقش 
جدی در بســیج جامعه بــرای حضور 
اثرگذار مردم پای صندوق رای دارند. در 
این باره باید نیازهای معیشتی هنرمندان 

مورد توجه قرار گیرد.
وی اضافه کرد: رییــس جمهوری باید 
توانمندی  پاکدستی،  چون  ویژگی هایی 
در امــور اجرایی و ســابقه فعالیت های 
مهم اجرایی داشــته باشــد. اگر رییس 
جمهوری شــوم قطعا در همان ابتدای 

تشکیل دولت اسناد تمامی اموال خود و 
اعضای کابینه پیشنهادی را برای مردم 

شفاف سازی می کنم.
رئوفیان درباره احتمال تایید صاحیتش 
از ســوی نهاد نظارتی، گفت: شــورای 
نگهبان تا پیش از ثبت نام داوطلبان به 
رزومه و عملکرد آنها نظارت لازم را دارد 
و و حزب ایران زمین تا زمان انتخابات 

برنامه های خود را تدوین می کند.
نایب رییس اول جبهه پیشرفت، رفاه و 
عدالت  ادامه داد: شــورای نگهبان نیز 
به عملکرد، برنامه ها و پرهیز از تخریب 
ســایر داوطلبان ریاست جمهوری توجه 
می کنــد که شــعارهای عوام گرایانه به 
مردم ندهند و رفتار پوپولیســتی نداشته 
باشــند. همچنین مقــام معظم رهبری 
در فرمایشــات نوروزی خود فرمودند و 
توصیه کردند که از تقســیم بندی های 
غلط چپ و راســت پرهیز شود و مردم 
نیز نسبت به این موضوع هوشیار باشند 
همچنین نیاز اســت داوطلبان ریاســت 
جمهــوری در کمال صداقــت با مردم 

صحبت کنند.
رئوفیان تصریح کرد: امیدوارم  بتوانیم با 
آگاهی بخشی به جامعه و نقد منصفانه 
عملکردها و ارائه تحلیل هرچه واقعی تر 
از وضــع موجود و تبییــن راهکارهای 
رســیدن به وضع مطلــوب؛ نوع نگاه و 
نگرش مردم حتی مسولان را به احزاب 
تغییر دهیم و برای مردم  که اســتحقاق 
بیشــترین، بهتریــن و خالصانه تریــن 
خدمــات را از خادمان خودشــان  دارند 

نقطه امیدی به شمار بیاییم.

مازنی: اصلاح طلبان چون 
انتخابات 84 وزن کشی نکنند

 عضو فراکسیون امید مجلس دهم با یادآوری عملکرد 
اصاح طلبان در انتخابات ریاست جمهوری در سال 84، 
گفت: اصاح طلبان در آن انتخابات به جای »عقانیت« 
به سمت »وزن کشی« رفتند و درصد بالایی از مسوولیت 

مشکات را متوجه خود کردند.
حجت الاســام احمد مازنی روز جمعه در گفت وگو با 
خبرنگار سیاسی ایرنا، گفت: بعد از تعطیلی شورای عالی 
سیاســت گذاری قدمی که اصاح طلبان بــرای آینده 
برداشتند، تشکیل نهاد انتخاباتی جدیدی به نام »جبهه 
اصاحــات ایران« بود. داوطلبــان از قبل مطرح بودند 
برخی فعالیت خود را از خیلی قبل شروع و تعدادی منتظر 

نظر نهاد انتخاباتی و اجماعی اصاح طلبان هستند.
عضو فراکسیون امید مجلس دهم، در مورد کناره گیری 
سید حســن خمینی از روند انتخابات 28خرداد، گفت: 
موج جدیدی ایجاد شــد که شــاید حضور او بتواند در 
میزان مشــارکت مردم تاثیرگذار باشد. اما با ماحظاتی 
که داشــت و با مشــورتی که با رهبر انقاب انجام داد 
کناره گیری کرد. فکر می کنم جبهه اصاحات نامزدهای 
موجود چــون محمدرضا عارف، اســحاق جهانگیری، 
محسن مهرعلیزاده و محسن رهامی و گزینه هایی که 
احزاب معرفی می کنند را مورد ارزیابی قرار دهد و ضمن 
ماحظه برنامه های آنها، بهترین کار این است که منتظر 
ثبت نام و بعد تایید صاحیت باشند و بعد از آن تصمیم 

بگیرند.
مازنــی یادآور شــد: یک نظــر این اســت که جبهه 
اصاحات قبل از ثبت نام و تایید صاحیت گزینه های 
خود را معرفی کند، که اگر تایید نشــدند در مورد ادامه 
حضــور تصمیم بگیرند که این نظر را قبول ندارم. البته 
اعتقاد ندارم به هر قیمتی باید مشــارکت کرد، ولی ما 
اصاح طلب هستیم و همیشه استراتژی ما تعامل بوده 
است. هر رفتاری که این اســتراتژی را خدشه دار کند، 

رفتار غیراصاح طلبانه است.
وی ادامــه داد: اصاح طلبــان در عین حالی که خیلی 
قوی و با صدای رســا در عرصه سیاست حضور دارند 
در همان حال بنای آنها بر گفت وگو، تعامل و استفاده از 
همه ظرفیت ها برای اداره کشور و اصاح جامعه است. 
بنابراین به نظر من نهاد اجماع ساز باید میان نامزدهای 
موجودی که ثبت نام می کنند و تایید صاحیت می شوند، 
بــا توجه به میزان رای آوری آنها و برنامه ای که دارند، 

یک نفر را انتخاب کند.  
این فعال اصاح طلب اضافه کرد: به نظر می رسد بعضی 
از افــراد که بنا دارند ثبت نام کنند یا نامزد بالقوه جریان 
اصاحات محسوب می شوند، از جانب بعضی از اعضای 
شاخص نهاد اجماع ساز، مورد کم لطفی قرار می گیرند. 
نامی از آنها برده نمی شود یا به نیکی از آنها یاد نمی شود. 
یکی از فان فرد خوشــش نمی آید و اسم او را به زبان 

نمی آورد، دیگری از کنار اسم دیگری رد می شود.  
مازنــی، اجماع را نگاه مســاوی به همــه چهره های 
اصاح طلــب توصیف کــرد و گفت: هر کــدام از این 
شــخصیت های اصاح طلب دارای شــان و جایگاهی 
هستند. اگر امروز به این دوستان توجه و با آنها گفت وگو 
نشود و هدف آنها از حضور در این عرصه را نپرسند، چه 
بسا زمانی که قرار است تصمیم نهایی گرفته شود ممکن 
است برخی افراد تمکین نکنند.وی افزود: اصاح طلبان 
در انتخابات ریاست جمهوری سال 84 به جای عقانیت 
به ســمت وزن کشی رفتند و درصد بالایی از مسوولیت 
مشکات 8 ساله محمود احمدی نژاد و مشکات بعدی 
را متوجه خود کردند. امروز هم اگر این عرصه مدیریت 
نشــود، همان خطر کشور و جریان اصاحات را تهدید 
می کند. انتخابات پیش رو فرصتی برای پاســخگویی 
و بازســازی اعتبار جبهه اصاحات و بازیابی ســرمایه 
اجتماعی تضعیف شــده یا از دســت رفته است.رییس 
کمیســیون فرهنگی مجلس دهم، گفــت: اگر در این 
فرصت با نامزدهای متعدد وارد عرصه شویم، نمی توانیم 
با مردم گفت وگوی خوبی داشته باشیم. جریان اصاحات 
باید به سمت مشارکت فعال برود و انتخابات میدان برد 
و باخت است. همیشه قرار نیست یک جناح ببرد، گاهی 
هم می بازد. اینکه نهادهای نظارتی  چه وظیفه ای دارند 
به جای خود، ما به عنوان جبهه اصاحات باید به شکل 
سازماندهی شده، نظام مند و فعال در انتخابات مشارکت 
کنیم و مردم تعیین می کنند چه کسی رییس جمهوری 
باشد.وی خاطرنشان کرد: در جریان اصاحات اشخاصی 
هســتند که ظرفیت اداره امور کشــور را دارند اما اجازه 
حضور ندارند و این جبهه از این جهت محدویت دارد ولی 
به این معنا نیست که اصاح طلبان نامزد خود را معرفی و 
مطرح نکند.  مازنی، سید حسن خمینی را داوطلب بالقوه 
معرفی کرد و ادامه داد: با برخی از نامزدهای مطرح جبهه 
اصاحات صحبت کردم، می گفتند که اگر سید حسن 
حضور یابد ما کنار می کشیم. همان ادبیاتی که جریان 
اصولگرا در مورد ســید ابراهیم رییسی به کار می گیرد.  
این فعال اصاح طلب در پاســخ به اینکه چرا برخی از 
اصاح طلبان می گویند اسحاق جهانگیری تمایلی برای 
حضور در رقابت های انتخاباتی را ندارد و زمزمه هایی در 
مورد ورود ســید محمد صدر به میان آمده است، گفت: 
صدر یک اصاح طلب خوشفکر، با تجربه، توانمند و با 
سابقه مشخص است و در حال حاضر هم عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام است. منتها از همان ابتدا دعوت 
برخی احزاب را نپذیرفت. همین امروز که  با صدر تماس 
گرفتم رغبتی برای داوطلب شدن در انتخابات ریاست 
جمهوری در او مشــاهده نکردم.عضو فراکسیون امید 
مجلس دهم اضافه کرد: تعابیری مانند ژنرال خســته و 
یا سوخته که برای برخی چهره های اصاح طلب استفاده 
می شود، صحیح نیست. به هر حال کسانی که پا به این 
عرصه مهم گذاشته اند حتی اگر رییس جمهوری شوند، 
به حدی مشــکل در کشور وجود دارد که خواهند گفت 
کاش پا به این عرصه نمی گذاشتیم. به هر حال ریسک 

می کنند و چون اعتماد به نفس داشتند وارد شده اند. 

اولیانوف: امیدواریم توافق 
هسته ای تا پیش از ماه مه احیا 

شود
نماینده روسیه در سازمان های بین المللی واقع در وین در 
گفت وگویی اعام کرد که آمریکا قصد برداشتن تمامی 

تحریم ها علیه ایران را ندارد.
به  گزارش ایســنا، به نقل از روزنامه فرانسوی لوموند، 
میخائیل اولیانوف، نماینده روسیه در سازمان های بین 
المللی واقع در وین نسبت به سرانجام رسیدن مذاکرات 

وین پیش از اتمام ماه مه ابراز امیدواری کرد.
همچنین شبکه پرس  تیوی در خبری نوشت که اولیانوف 
روز پنج شنبه در گفت وگویی با اسپوتنیک مدعی شده که 
آمریکا قصد برداشتن تحریم ها با برچسب هایی همچون 

تروریسم، نقص حقوق بشر و توسعه موشکی را ندارد.
اولیانوف در این خصوص بیان کرده است: آمریکایی ها 
این تحریم ها را دقیقا بخشی از رفع تحریم ها نمی دانند. 
آن ها بر این باورند که ایــن تحریم ها هیچ ارتباطی با 

برجام ندارد.
به گزارش ایســنا، ند پرایس، سخنگوی وزارت خارجه 
آمریکادنیز روز گذشته با اشاره به اینکه هرگونه بازگشت 
به توافق هســته ای 20۱۵ نیازمند رفع تحریم ها است، 
مدعی شــده بود که واشنگتن تنها تحریم های مغایر با 

برجام را لغو خواهد کرد.
وی در این زمینه مدعی شده بود: حتی اگر ما به برجام 
بازگردیــم به اعمال تحریم علیه فعالیت ها ایران که در 
برجام پوشش داده نشده است - از جمله اشاعه موشکی، 
نقض حقوق بشر و حمایت از تروریسم -  ادامه می دهیم.

وزارت خارجه عربستان: 
خواهان داشتن رابطه ای خوب و 

ممتاز با ایران هستیم
وزارت خارجه عربستان ســعودی در توییتی به بازنشر 
سخنان ولیعهد ســعودی درباره ایران به زبان انگلیسی 

پرداخت.
به  گزارش ایســنا، وزارت خارجه عربستان سعودی روز 
جمعه در توییتی به بازنشر سخنان اخیر بن سمان، ولیعهد 
عربستان پرداخت و نوشت: ایران کشور همسایه است و 
ما خواهان داشتن رابطه ای خوب و ممتاز با ایران هستیم.

محمدبن سلمان، ولیعهد سعودی اخیرا در گفت وگویی 
اظهار کرده بود: ایران کشور همسایه است و ما خواهان 
رابطه ای خوب و ممتاز با ایران هستیم. ما نمی خواهیم 
که شرایط با ایران دشوار باشد؛ برعکس ما می خواهیم 
این رابطه کامیاب شود و رشد کند چراکه ما منافعی برای 
سعودی ها در ایران داریم و آن ها نیز منافعی برای ایران 

در عربستان دارند.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود مدعی شده بود: 
مشــکل ما برخی رفتارهای منفی است که آن ها دارند 
حال چه برنامه هسته ای یا موشک های بالیستیک شان 
باشد و یا حمایت نامشروع شان از شبه نظامیان در برخی 
کشــورها. ما درحال همکاری با شرکایمان در منطقه و 
جهان هستیم تا راه حلی برای این مشکات پیدا کنیم. 
ما امیدواریم که بر مشکات غلبه کنیم و رابطه ای خوب 

و مثبت با ایران بسازیم که به نفع تمامی طرفین باشد.
به گزارش ایســنا، سعید خطیب زاده، سخنگوی وزارت 
امورخارجه نیز پنجشــنبه شب در پاســخ به سوالی در 
خصوص اظهارات اخیر ولیعهد عربســتان در خصوص 
مناسبات ایران و عربســتان و منطقه، اظهار داشت: با 
دیدگاه های ســازنده و روش گفت وگــو محور، این دو 
کشــور مهم منطقه و جهان اسام می توانند با پشت 
سر گذاشــتن اختافات، وارد فصل تازه ای از تعامل و 
همکاری برای نیل به صلح و ثبات و توسعه منطقه ای 

شوند.
سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: جمهوری اسامی 
ایران با ارائه پیشــنهادها و طرح هایــی برای گفتگو و 
همــکاری در منطقه خلیج فارس از جمله پویش صلح 
هرمز )ابتکار امید( پیشــگام مســیر مودت و همکاری 
منطقه ای بوده و از تغییر لحن عربستان سعودی استقبال 

می کند.
خطیب زاده ابراز امیدواری کرد که »ماه مبارک رمضان 
مــاه رحمت و مغفرت الهی« ســرآغازی مبارک برای 
همگرایی جامعه اســامی و زدودن جنگ و آوارگی و 

ناامنی از این منطقه باشد.

پیشرفت هایی در مذاکرات وین 
حاصل شده است

ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا با اشــاره به حصول 
پیشــرفت در مذاکرات وین اعام کــرد که همچنان 

چالش های بزرگی در راه باقی مانده است.
به گزارش ایســنا، بــه نقل از عرب نیــوز، ند پرایس، 
ســخنگوی وزارت خارجــه آمریکا روز پنج شــنبه در 
کنفرانس خبری خود اعام کرد که پیشــرفت هایی در 
گفت وگوهــای وین درخصوص احیــای برجام حاصل 
شده است.وی با اشــاره به اینکه سومین دور مذاکرات 
وین در حال انجام گرفتن اســت مدعی شد که هیات 
آمریکایی گفت وگوهای غیرمستقیم آموزنده و منظمی با 
ایران داشته اند اما همچنان »راه طولانی برای پیمودن« 
باقی مانده است.سخنگوی وزارت خارجه آمریکا تصریح 
کرد: پیشرفت هایی حاصل شده است. ما درک بهتری 
از این داریم که در صورت بازگشــت ایران به پایبندی 
چه کارهایی باید انجام دهیم و برآوردمان این است که 
ایران نیز بهتر درک می کند که چه کارهایی برای تداوم 
پایبندی به برجام باید انجام دهند.ند پرایس با اشــاره 
به اینکه هرگونه بازگشــت به توافق هســته ای 20۱۵ 
نیازمند رفع تحریم ها است، مدعی شد که واشنگتن تنها 

تحریم های مغایر با برجام را لغو خواهد کرد.

اخباراخبار

رئوفیان: داوطلبان ریاست جمهوری با افتخار خود را غیرحزبی معرفی می کنند
انتقاد داوطلب انتخابات ریاست جمهوری از حزب هراسی جامعه

ایران آماده مساعدت 
برای پیشبرد 
مذاکرات تاجیکستان 
و قرقیزستان است

اصناف می توانند 
بازوی دولت برای 
ایجاد اشتغال و 
ارزآوری باشند

 ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: جمهوری اســامی ایــران آمادگی خود برای 
مســاعدت به پیشبرد مذاکرات تاجیکستان و قرقیزســتان و همچنین ارائه تجربیات 
حقوقی و فنی در این زمینه را اعام می دارد.به گزارش ایرنا از اداره کل اطاع رسانی و 
امور سخنگویی وزارت امور خارجه، سعید خطیب زاده در واکنش به درگیری های مرزی 
بین تاجیکستان و قرقیزستان اظهار داشت: جمهوری اسامی ایران اخبار درگیری های 
اخیر در مناطق مرزی مشــترک دو کشور دوست و برادر تاجیکستان و قرقیزستان را 
که منجر به کشته و زخمی شدن تعدادی از شهروندان دو طرف شده است، با نگرانی 

دنبال می کند.

عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام گفت: اصناف می توانند بازوی دولت برای حل 
مشکات و ایجاد اشتغال و ارزآوری باشند.سعید جلیلی عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در دیدار با جمعی از فعالان تولیدی، صنفی و صنعتی با بیان اینکه منطق تشکیل 
دولت سایه در سال 92، کمک به دولت مستقر برای تایید، تصحیح یا تکمیل روند اجرایی 
کشــور بوده است، این گفتمان را یکی از ضرورت های فرهنگ سیاسی کشور برای حل 
مشکات برشمرد و گفت: صرف گایه از مشکات و بیان درد دل، مسائل را حل نخواهد 
کرد؛ منطق گفتمان دولت سایه این است که با کمک کارشناسان و خبرگان هر بخش، 

مشورت ها و راه حل ها به مسئولان تصمیم گیر و مجریان قانون منتقل شود.

فرمانده نیروی دریایی سپاه:

نیروهای سپاه و ارتش هرگونه حرکت دشمن را در خلیج فارس رصد می کنند

ظریف با اشاره به سفرش به ۴ کشور عربی مطرح کرد

حرکت به سمت ایجاد روابط دو جانبه مستحکم و روابط منطقه ای سازنده

فلاحت پیشه: 

برخی دنبال دو قطبی ظریف-رییسی هستند

فرمانده نیروی دریایی ســپاه گفت: نیروهای ســپاه و 
ارتش مقتدرانه هرگونه حرکت دشمن و ناوهای ورودی 

به آبهای خلیج فارس را رصد و کنترل می کنند.
به گزارش خبرگزاری مهر، دریادار علیرضا تنگســیری 
فرمانده نیروی دریایی سپاه پاسداران انقاب اسامی 
ایران در همایش ملی خلیج فارس و سواحل مکران در 
آستانه قرن ۱۵ خورشیدی اظهار داشت: امروز هر ناوی 
که وارد خلیج فارس شــود و با استناد به قانون کنترل 
باند در تنگه هرمز مــورد رصد قرار می گیرد و مجبور 
اســت که خود را معرفی کند.وی با توجه به اهمیت و 
نقش پررنگ ایران در منطقه ژئوپلیتیک و استراتژیک 

خلیج فارس و مکران گفت: حضور جمهوری اسامی 
در ایــن منطقه تنهــا در حوزه نظامی نیســت، بلکه 
حضوری راهبــردی در بخش های مختلف اقتصادی، 
سیاســی و حتی فرهنگی در عرصه ملی و بین المللی 
است.سردار تنگسیری گفت: خلیج فارس موتور توسعه 
و رشد اقتصادی کشورهای آسیایی و اروپایی و محور 
مهم و استراتژیک حمل نقل دریایی، هوایی و تجاری 
بین کشورهای مختلف اســت.فرمانده نیروی دریایی 
ســپاه پاسداران انقاب اســامی ایران گفت: اهمیت 
وجود خلیج فارس تنها به واســطه وجود معادن و نفت 
و گاز که در چندســال اخیر کشف شده نیست، بلکه از 

قبل و از ســال ۱۵08 میادی استعمارگران پرتغالی و 
انگلیسی در این منطقه به تجارت مشغول بودند.سردار 
تنگســیری افزود: هم اینک بــالای ۶2 درصد ذخائر 
عظیم نفت جهان به میزان 730 میلیارد بشکه ذخیره 
اثبات شــده نفت، برخــورداری 40 درصد از منابع گاز 
جهان معادل 70 تریلیون ذخیره گاز طبیعی در منطقه 
خلیج فارس موجود است که اهمیت و نقش استراتژیک 
آن را دوچندان کرده است.فرمانده نیروی دریایی سپاه 
بیان کــرد: همین موقعیت های راهبردی و ژئوپلیتیک 
خلیج فارس البته باعث جولان و حضور نامشروع برخی 

قدرت های غربی و کشورهای بیگانه شده است.

وی با تاکید بر اینکه به عقیده بسیاری از صاحبنظران 
غربی قلب دنیا خلیج فارس اســت، گفــت: البته این 
موقعیــت مهــم و راهبردی خلیج فــارس تا حدودی 
چالش های منطقه ای را نیز به دنبال داشته که از جمله 
آن می توان به رقابت سنگین در زمینه فروش تسلیحات 
نظامی در این منطقه اشاره کرد.فرمانده نیروی دریای 
سپاه جمهوری اسامی ایران گفت: سیاست های غلط 
برخی کشــورهای حوزه خلیج فارس باعث شده که به 
نوعی بازاری برای فروش و تجارت تســلیحاتی بین 
کشورهای فرا منطقه ای و غربی در خلیج فارس شکل 

بگیرد و موقعیت آن را در آینده با چالش مواجه کند.

وزیر خارجه کشــورمان با اشــاره به سفرش به چند 
کشــور عربی گفت: همگی در خصــوص آینده ای 
روشــن و امیدوار کننده برای منطقه، به سمت ایجاد 
روابط دو جانبه مســتحکم و روابط منطقه ای سازنده 

در حرکت هستیم.
به گزارش ایســنا، محمد جواد ظریف پنجشنبه شب 
در توییتــی نوشــت: هم زمان با مذاکــرات وین، ۵ 
روز را در 4 پایتخت عربی همســایه سپری کرده و 
گفت وگوهای مثمرثمری را با عزیزان و برادرانمان به 

انجام رساندم. همگی در خصوص آینده ای روشن و 
امیدوار کننده برای منطقه، به سمت ایجاد روابط دو 
جانبه مستحکم و روابط منطقه ای سازنده در حرکت 

هستیم.
وزیر امور خارجه کشــورمان در ســفرش به کویت 
شــامگاه پنجشنبه با شــیخ احمد ناصر الصباح، وزیر 

امور خارجه دولت کویت دیدار و گفت وگو کرد.
ظریــف در این دیدار با مرور بــر روابط دو جانبه در 
حوزه های سیاســی، اقتصادی و تجاری خواســت 

کشورمان برای توســعه روابط در ابعاد مختلف را به 
آگاهی همتای کویتی خود رساند.

وزیر امور خارجه کشورمان با تبیین دیدگاه جمهوری 
اســامی ایران در زمینه ترتیبات منطقه ای توسط 
کشورهای منطقه، برضرورت اتکا کشورها به ظرفیت 
های خود برای دســتیابی به همکاری های سازنده و 

ثبات بخش تاکید کرد.
شــیخ احمد ناصر الصباح وزیر امور خارجه کویت نیز 
در این دیدار روابط دو کشــور را تاریخی خواند. وی 

ظرفیت روابــط فی مابین را از ســطح موجود بالاتر 
دانست و آمادگی کویت برای گسترش همکاری ها 

و همچنین تبادل هیئت ها را مورد تاکید قرار داد.
گفت وگو بــا کشــورهای ۱+4در وین، گســترش 
همکاری های چند جانبه در منطقه، مسائل کنسولی،  
همــکاری در زمینــه محیــط زیســت و رایزنی در 
خصــوص آخرین تحولات یمن،  ســوریه و لیبی از 
دیگر موضوعات مورد تبادل نظر وزرای امور خارجه 

ایران و کویت در این دیدار بود.

ایرنا نوشت: رییس پیشــین کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شورای اسامی گفت: برخی 
از جریان های سیاسی که شــکل انتخابات برایشان 
مهم اســت نه محتوای آن، به دنبال شکل دادن دو 
قطبی ظریف-رییســی در انتخابات هستند، فارغ از 

اینکه افراد داوطلب برنامه ای داشته باشند.
»حشمت الله فاحت پیشه«  با اشاره به انتشار تقطیع 
شده از فایل صوتی مصاحبه محمد جواد ظریف اظهار 
کرد: معتقدم که چه کارهایی که صدا و سیما می کند 
و چه انتشــار فایل صوتی مصاحبه وزیر امور خارجه 

به منافع ملی کشور در این شرایط کمک نمی کند.
 وی بــا بیان اینکه فضای ذهنی سیاســت مداران با 
فضای ذهنی مردم متفاوت اســت، افزود: یک جنبه 
از ایــن گفت و گو، دفاع ظریف از وزارت امور خارجه 
و حوزه کاری خودش اســت. ایــن نوعی تاش از 
سوی وزیر امور خارجه برای ترمیم فضای دیپلماسی 

عمومی است.
وی با بیان اینکه دامــن زدن به این موضوع نوعی 
اشتباه محاســباتی اســت، افزود: مردم ما خسته تر 
این هســتند که دنبال مقصر بگردنــد. اتفاقا یکی از 
مسائل و مشکات جامعه همین موضوع دنبال مقصر 
گشــتن ها و تاش برای مقصر نشان دادن همدیگر 

است.
رییس سابق کمیســیون امنیت ملی مجلس شورای 

اسامی با بیان اینکه پخش سریال های ضد وزارت 
خارجه در صدا و سیما و انتشار فایل صوتی مصاحبه 
با وزیر امور خارجه کمکی به کشــور نمی کند، اضافه 
کرد: به نظر می رســد این قبیل کارها به جای اینکه 
طرح اثباتی و ایجابی داشــته باشند، بیشتر در قالب 
مقصریابی، ایجــاد چالش می کنند که این کار باعث 
تضعیف قدرت چانه زنــی وزارت خارجه در معادلات 

بین المللی است.
فاحت پیشه با بیان اینکه این اتفاقات موضع وزارت 
امور خارجه را در مقابل غرب و روســیه تضعیف می 
کند، با اشــاره به مواضع پیشین خود درباره روابط با 
روسیه گفت: من هم درباره پرواز هواپیماهای روسی 
در ایــران و هم در مورد پایگاه نوژه موضع گیریهای 

مشخصی داشتم و هنوز هم پای آن مواضع هستم.
وی با اشاره به اننشــار فایل صوتی از گفت و گوی 
ظریف گفت: شــخصا در چنین شرایطی وارد فضای 
مقصریابی نمی شوم چون نمی خواهم فضای فکری 
من هم انحرافی شــود. در شــرایط کنونی نیازمند 
تعامل هســتیم نه تقابل. تقابل در سیاســت خارجی 
باعث ضعیف شدن موضع وزارت امور خارجه و آقای 

ظریف خواهد شد.
فاحت پیشــه با ذکر ایــن نکته که وارد پروســه 
مذاکرات برجام شــده ایم، یادآور شــد: در شرایطی 
که مذاکرات در ســطح کارشناسی برگزار شده و باید 

بر گام بعدی متمرکز باشــیم، این کارها به این روند 
ضربه می زند.

 نماینده پیشین مجلس اضافه کرد: آثار زیان بار این 
رفتارها بر سیاست خارجی جدی است. ظریف و حتی 
دولت نتوانســت مانع این اختاف شوند، عما شاهد 
هســتیم مباحث جدید پیش آمده اســت. انتشار این 
فایل کاری عادی و توسط افراد عادی صورت نگرفته 
است. افرادی که دســتی در قدرت ندارند به راحتی 
نمی توانند یک مصاحبه 7 ساعته و صحبت هایی که 

در سیاست خارجی اثر منفی دارد را منتشر کنند.
این فعال سیاســی درباره تاثیرگذاری انتشــار فایل 
صوتی ظریف در انتخابــات پیش رو گفت: برخی از 
جریان های سیاسی که شکل انتخابات برایشان مهم 
است نه محتوای آن، به دنبال شکل دادن دو قطبی 
ظریف- رییســی در انتخابات هستند. یعنی فارغ از 
اینکه افراد داوطلب برنامه ای داشــته باشــند یا نه، 
برخی ســعی می کنند کســانی که در حوزه سیاسی 

مطرح هستند را وارد صحنه کنند.
فاحت پیشــه با بیان اینکه برخی فقط می خواهند 
انتخاباتی برگزار شود، افزود: با توجه به اینکه کسانی 
که تاکنون مطرح بوده اند نمی توانند ایجاد دو قطبی 
کنند، لذا برای ایجاد دوقطبی واقعی، ظریف و رییسی 
دوقطب مناســب برای آنها است. این در حالی است 
که تاکنون هیچ برنامه انتخاباتی از سوی افراد مطرح 

را شاهد نبوده ایم. البته تاکید می کنم، منظور من فقط 
این دو نفر نیست.

وی گفت: معتقدم کشــور نیازمند یک منجی است 
کــه به جای ایجاد تقابل، برای نجات کشــور و رفع 
دغدغه هایی که ناامنی زیادی برای مردم به ویژه در 
حوزه اقتصادی به وجود آورده اســت، طرح و برنامه 

داشته باشد.
این استاد دانشــگاه افزود: برخی فکر می کنند تقابل 
رییســی- ظریف فقط می تواند تنور انتخابات را گرم 
کند. مــن معتقدم تقابل باید بین برنامه ها باشــد نه 
افراد و نه در موضوعاتی که همه طرفین در آن نقش 

داشته اند.



3 صنعت-تجارت

شنبه 11 اردیبهشت 1400
  سال چهارم  شماره 764

قوانین و دستورالعمل های 
مانع تولید با همت مجلس و 

دولت برداشته می شوند
معاون حقوقــی و امور مجلــس وزارت صنعت، 
معدن و تجارت گفت: پس از نامگذاری امســال 
با عنوان »تولید،پشتیبانی و مانع زدایی« از سوی 
رهبر معظم انقاب، جلسات متعددی با نمایندگان 
و رئیس مجلس شورای اسامی و هیات وزیران 
تشکیل شد و قرار است مقررات و قوانین بازدارنده 

تولید حذف شوند.
به گزارش ایرنا، »محمد دامادی« روز پنجشــنبه 
در ســفر به ســاوه و بازدید از 2 واحد تولیدی در 
شــهر صنعتی کاوه، افزود: در بازدیدهایی که از 
حوزه صنایع کشــور داریم هدف این اســت که 
ضمن شناسایی مشکات و موانع بر سر راه تولید، 
از صنعتگران و فعالانی که در شــرایط تحریم و 
شیوع کرونا چرخ صنعت کشــور را می گردانند، 

قدردانی کنیم.
وی گفــت: بعد از آنکه امســال از ســوی مقام 
معظم رهبری با عنوان مانع زدایی ها و پشتیبانی 
نامگــذاری شــد و در همــان روز دوم فروردین 
جلســات منظمی را برای تبیین زوایای این شعار 
و بررســی راهکارهای اجرایی شــدن آن برگزار 

کردیم.
معــاون حقوقی وزیر صمت ادامه داد: در جلســه 
روز گذشــته نیز قرار شد که بسته ای را مشخص 
کنیم و در آن قواعد و بخشنامه های صادر شده از 
سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت که موانعی 

برای تولید ایجاد کرده اند را حذف کنیم.
وی افــزود: حمایت از تولید و رفــع موانع فقط 
وظیفه وزارت صمت نیســت و سایر دستگاه های 

مرتبط نیز باید پای کار باشند.
دامــادی گفــت: در تصمیــم اتخاذ شــده روز 
گذشــته همچنین شناسایی و بررسی بخشنامه و 
دستورالعمل هایی که از سوی هیات وزیران صادر 
شــده اند نیز در دستور کار قرار گرفت و در حال 
اعام آنها هســتیم تا با کمک وزرای دولت این 

موانع را از پیش پای صنعتگران برداریم.
به گفته او، برخی قوانین نیز شناسایی شده اند که 
با اینکه مصوبه مجلس هســتند اما کارایی لازم 
برای گره گشــایی از تولیدات در شرایط فعلی را 
ندارند و در جلســات متعددی که با نمایندگان و 
رئیس مجلس شــورای اسامی داشتیم، موارد را 

مطرح کردیم.
وی گفت: مجلس هم آمادگی همکاری در زمینه 
تنقیح قوانین متناسب با حمایت از تولید و کاستن 

از موانع این بخش را دارد.
معاون حقوقی و امور مجلس وزارت صنعت، معدن 
و تجارت اظهار داشت: گاهی یک بخشنامه ساده 
از انجــام یک فعالیت بــزرگ صنعتی جلوگیری 
می کنــد.وی گفت: کتابی حاوی دســتورالعمل، 
بخشــنامه و قوانین مزاحم تولید در وزارت صمت 
تهیه شــده و نسخه ای از آن به مجلس و هیأت 
وزیران ارائه خواهد شــد کــه امیدواریم با همت 
عالــی و همراهی همــه ارگانهــای دغدغه مند 
بتوانیم با حذف موانع، شــکوفایی تولیدات داخلی 
را رقم بزنیم.دامادی همچنین نقش رسانه ها در 
کمک به بهبود فرایند تولید به خصوص در حوزه 
مقررات و دســتورالعمل های بازدارنده را مهم و 
قابل تقدیر عنوان کرد.وی با اشاره به بازدید امروز 
از یک واحد داروسازی در ساوه، گفت: در صنایع 
داروسازی فعال استان مرکزی و شهرستان ساوه 
دســتاوردهای خوبــی با توجه به شــرایط کرونا 
حاصل شــد که تولید داروی رمدســیویر یکی از 
از  بازدید  دستاوردهای بزرگ است.وی همچنین 
یک کارخانه تولید رنگ خودرو در ساوه را یادآور 
شد و گفت: فعالیت این صنعت برای کشور مهم 
است و هدف ما هم رفع مشکات پیش روی این 

واحد تولیدی است.

تأمین ورق خودروسازان 
بدون اختلال ادامه می یابد

ایدرو در واکنش به نگرانی قطعه ســازان در مورد 
تامین مــواد اولیه، اعام کرد کــه هیچ خللی در 
تأمین ورق فــولادی صنایع خودرو ایجاد نخواهد 

شد.
به گــزارش خبرگزاری مهر به نقــل از ایدرو، در 
پی انتشــار مطالبی در روزهــای اخیر با محتوای 
نگرانی از تأمین ورق فولادی مورد نیاز سازندگان 
قطعات خودرو، سازمان گسترش و نوسازی صنایع 
ایران به عنوان متولی صنایع خودرو طی اطاعیه 
ای اعام کرد با تمهیدات در نظر گرفته شــده و 
هماهنگــی معاونــت امور صنایــع وزارت صمت 
فرآیند تأمین ورق های فــولادی مورد نیاز قطعه 
سازان بدون اختال اســتمرار می یابد.با توجه به 
اینکه طبق شــیوه نامه عرضه و تقاضای زنجیره 
فولاد مصوب ســتاد هماهنگــی اقتصادی دولت 
انواع ورق هــای فولادی فقط بــه تولیدکنندگان 
محصولات فولادی اختصــاص می یابد و فروش 
آن به غیر از تولیدکنندگانــی که نیاز به این ماده 
اولیه دارند تخلف و ممنوع اســت، در راستای این 
شیوه نامه وزارت صمت از پاییز گذشته با فراخوان 
لازم واحدهای تولیدی مصــرف کننده فولاد )به 
ویژه قطعه ســازان خودرو( را به ثبت نام یا تکمیل 
و اصاح مشخصات در ســامانه بهین یاب برای 
اختصاص ســهمیه فولاد و امکان تهیه از بورس 

کالا دعوت کرده است.

تعطیلی بازار تهران برای 
چهارمین هفته متوالی

رئیس اتــاق اصناف تهران از تمدیــد تعطیلی بازار 
بزرگ تهــران و اصناف قرار گرفتــه در گروه های 

شغلی 2، 3 و 4 در چهارمین هفته متوالی خبر داد.
به گزارش خبرگزاری مهر بــه نقل از اتاق اصناف 
تهران، قاســم نوده فراهانی اظهار داشت: بر اساس 
مصوبه ســتاد ملــی کرونا و اباغ اســتاندار تهران 
مبنی بــر تمدید مجدد یک هفته ای محدودیت های 
کرونایی در شــهرهای قرمــز و نارنجی، گروه های 
شــغلی 2، ســه و چهار همچون هفته های گذشته 

تعطیل است و به هیچ وجه امکان فعالیت ندارند.
رئیس اتاق اصناف تهران ادامه داد: در شــهر تهران 
صاحبان مشاغل گروه شغلی یک می توانند همچون 
گذشــته با رعایت پروتکل های بهداشتی به فعالیت 

خود ادامه دهند.
فراهانی با بیان اینکه شــیوع ویروس کرونا صرفاً با 
تعطیلی اصناف کنترل نمی شود، تاکید کرد: اصناف 
مختلف برای جلوگیری از ورشکستگی باید فعالیت 
داشته باشند اما بســته بودن واحدهای صنفی و در 
عیــن حال فعالیت بانک ها و ســازمان امور مالیاتی 
با توجه به شــرایط اقتصادی سخت کنونی، منطقی 
به نظر نمی رســد و بارها این موضوع را به استاندار 

تهران و ستاد ملی کرونا اعام کرده ایم.
وی با بیان اینکه حتی در ســخت ترین شرایط نیز 
سامتی مردم و هموطنان اولویت اول اصناف است، 
بیان کرد: از تمامی صنوف شــهر تهران درخواست 

دارم تمامی پروتکل های بهداشتی را رعایت کنند.
به گفتــه فراهانی، بــا اصنافی کــه پروتکل های 
بهداشــتی را رعایت نمی کنند برابــر قانون برخورد 
می شــود و در صورت مشــاهده تخلف، با دســتور 

قضائی واحد صنفی متخلف پلمب خواهد شد.
رئیس اتــاق اصناف تهــران گفت: اصنــاف قرار 
گرفته در گروه یک شــامل تمامی عرضه کنندگان 
مواد غذایی و لوازم ضروری نظیر ســوپرمارکت ها، 
لوازم  خواربارفروشی ها،  زنجیره ای،  فروشــگاه های 

یدکی و خشکشوئی ها است.
فراهانی ادامه داد: گروه 2 نیز شــامل صنوفی نظیر 
طا فروشی، پوشاک، بنگاه های اماک می شود که 

اجازه فعالیت ندارند.
بــه گفتــه وی، فعالیــت مشــاغل گــروه ســه 
شــامل دانشــگاه ها، مدارس، حوزه هــای علمیه، 
آموزشــگاه های فنــی و حرفه ای و زبان ســراها و 
سایر آموزشــگاه ها و کتابخانه ها، مهدهای کودک، 
استخرهای سرپوشیده، سینما و تئاتر و مراکز مشابه، 
موزه و باغ موزه، تالارهای پذیرایی، آرایشــگاه های 
زنانــه و ســالن های زیبایی نیز تا ۱7 اردیبهشــت 
ممنوع است.فراهانی ادامه داد: گروه چهار نیز شامل 
برگزاری مراسم های اجتماعی، فرهنگی، مذهبی و 
همایش ها، باشگاه های ورزشــی برای ورزش های 
پربرخورد از جمله کشــتی و کاراته و جودو، مدارس 
شــبانه روزی، قهوه خانه و چایخانه بــا عرضه مواد 
دخانــی، باغ وحش، شــهربازی ها و مراکز تفریحی 
آبی است که آنها هم تعطیل هستند.وی یادآور شد: 
کافی شاپ ها  و  رستوران ها  اغذیه فروشی ها،  فعالیت 
فقط بــه صورت خدمات غیرحضــوری و بیرون بر 

مجاز است.

دستیابی ایران خودرو به دانش 
ECU طراحی پلتفرم

مدیر طرح داخلی ســازی ECU و EMS گفت: 
در راستای توسعه و ارتقای محصولات ایران خودرو، 
طــرح توســعه ECU و داخلی ســازی قطعــات 
مجموعه مدیریت هوشــمند موتــور )EMS( به 
عنــوان زیرمجموعه طــرح کان توســعه برق و 
الکترونیک محصــولات ایران خودرو، در شــرکت 

ایپکو کلید خورد.
به گزارش شــاتا به نقل از ایکوپرس، امیرحســین 
پریور با بیان این کــه +EF7NA اولین موتوری 
خواهــد بود که به ECU داخلی مجهز می شــود، 
اظهــار کرد: عمده ترین هدف این طرح، دســتیابی 
گروه صنعتی ایران خودرو به مجموعه ای از سخت 
افزار و نرم افزار ECU اســت که بتواند نیازمندی 
مشــتریان را برآورده کرده و مالکیت معنوی آن نیز 

متعلق به ایران خودرو باشد.
وی افزود: با تحقق این طرح، امکان ایجاد تغییرات 
مــورد نیاز در نرم افزار و ســخت افزار بر اســاس 
نیازمندی  های محصولات جدید فراهم می شــود. از 
سوی دیگر، یکسان ســازی و داخلی سازی قطعات 
و مجموعه ها در محصولات مختلف ســبب کاهش 

هزینه تولید و مانع خروج ارز از کشور خواهد شد.
پریور هــدف از انجام ایــن طرح را دســتیابی به 
دانش طراحی پلتفرم ECU در حوزه سخت افزار، 
نرم افــزار پایه و نرم افزار کاربردی دانســت تا گروه 
صنعتی ایران خودرو بتوانــد در محصولات و قوای 
محرکه مختلف از آن اســتفاده کنــد؛ با انجام این 
طرح، شرکت ایپکو در کنار توسعه، مسوولیت تامین 
قطعات مجموعه مدیریت هوشــمند موتور را نیز بر 
عهده خواهد داشــت.وی افزود: شــرکت جتکو، به 
عنوان همکار این طرح در توسعه بخش سخت افزار 
و نرم افزار پایه و شــرکت الکتریک خودرو شــرق، 
بــه عنوان تولیدکننده قطعــه ECU در این طرح 
مشارکت خواهند داشت.به گفته وی، در حال حاضر 
طراحی سخت افزاری و نرم افزاری پلتفرم ECU به 
نحوی انجام می شــود که نیازمندی های موتورهای 
موجــود در نقشــه راه قوای محرکــه ایران خودرو 

برآورده شود.

اخباراخبار

هفتمین محموله 
واکسن اسپوتنیک  
وارد کشور شد

هدفگذاری داخلی 
سازی 10 میلیارد 
دلار کالای وارداتی 
در وزارت صمت

معاون فنی گمرک ایران از ورود هفتمین محموله واکسن »اسپوتنیک وی« 
به کشور خبر داد.

 مهرداد جمال ارونقی معاون فنی امور گمرک با اشــاره به انجام تشریفات 
ترخیص محموله واکســن روسی به کشور گفت: هفتمین محموله واکسن 
روسی »اسپوتنیک وی« به حجم یک صد هزار دوز روز گذشته وارد کشور 
شد.وی تاکید کرد: تاکنون 720 هزار دوز واکسن روسی اسپوتنیک وی وارد 

کشور شده است.

معاون امور صنایع وزارت صمت از برنامه ریزی برای افزایش داخلی ســازی با هدف 
کاهــش ۱0 میلیارد دلاری واردات خبر داد.مهدی صادقی نیارکی پس از جلســه هم 
اندیشی وزرات صنعت با برخی نمایندگان مجلس و تشکل های بخش خصوصی، گفت: 
داخلی سازی، استفاده از ظرفیت خالی تولید و تأمین مواد اولیه تولید سه محور اصلی 
معاونت امور صنایع وزرات صمت در سال ۱400 است.وی توجه به داخلی سازی را یکی 
از برنامه های اصلی وزرات صمت در ســال جاری خواند و گفت: پروژه نهضت ساخت 
داخل با هدف داخلی سازی 3.4 میلیارد دلار به تفکیک استان ها مشخص شده و طی 

سه سال منجر به کاهش ۱0 میلیارد دلار کالای وارداتی خواهد شد.

رئیس دفتر رئیس جمهوری اعلام کرد

هدف گذاری ایران و ترکیه برای تجارت ۳۰ میلیارد دلاری

معاون وزیر صنعت:

بازگشت برندهای خارجی در دستور کار دولت نیست

رئیــس دفتر رئیس جمهوری گفت: در کمیســیون 
مشــترک اقتصادی ایران و ترکیه، دوباره به هدف 
گذاری ســالانه 30 میلیارد دلاری مبادلات تجاری 

بین دو کشور تاکید کردیم.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از صدا و ســیما، 
محمود واعظی در حاشــیه بیســت و هشــتمین 
کمیسیون مشــترک اقتصادی ایران و ترکیه اظهار 
داشــت: باید به شــرکت های عاقه مند به سرمایه 
گذاری در ایران یــا ترکیه توجه کنیم، چون عاوه 
بر روابط تجاری و صنعتی، سرمایه گذاری ها باعث 

پایداری روابط دو کشور می شود.
وی در پاسخ به سوالی درباره سرمایه گذاری بخش 
خصوصی در دو کشور، گفت: همواره تاکید می کنیم 
تجارت و روابط اقتصادی در بخش خصوصی محور 
اصلی باشد و دولت نیز حامی بخش خصوصی است 
اگر مشــکلی به وجود آید از طریق دیپلماتیک حل 
می کنیم.رئیس دفتر رئیــس جمهور درباره افزایش 
حجم تجاری دو کشــور در ســال جاری نیز افزود: 
حجم تجاری دو کشــور مانند دو سه ماه گذشته که 
افزایشــی بود همچنان تا پایان سال روند افزایشی 
خواهــد داشــت.واعظی تاکید کرد: اگــر تحریم ها 
برداشــته شود شاهد جهش رشــد تجاری با ترکیه 
خواهیم بود و سرعت حجم تجاری به قبل از تحریم 
و به هدف گذاری انجام شــده می رسد، چون زمینه 

همکاری بین شرکت های دو کشور وجود دارد.
وی گفــت: ترکیه از قدیم یکی از مشــتریان نفت 
ایران بوده، اما در ســه ســال گذشــته خرید نفت 
متوقف شــد و در صورتی که دوباره خرید نفت آغاز 

شــود باعث گسترش همکاری در سایر زمینه ها نیز 
خواهد شــد.واعظی افزود: روابط ایران و ترکیه در 
بین همسایگان از اهمیت بســیار بالایی برخوردار 
اســت این روابط در زمینه های سیاسی، منطقه ای، 

اقتصادی و بازرگانی است.
رئیس دفتر رئیس جمهور گفــت: تنظیم روابط دو 
کشــور که از طریق کمیسیون مشــترک هر سال 
برگزار می شود نقشــه راه را برای وزارت خانه های 
مختلف و ســازمان ها مشخص می کند که روابط را 
چگونه پیش ببرند تا هدف گذاری برای آینده روابط 

انجام شود.
واعظی با اشــاره به اینکه بین ایران و ترکیه عرصه 
همکاری بســیار گســترده ای وجود دارد، افزود: ۵ 
کمیته از طریق ارتباط تصویری، کارشان را با ترکیه 
شروع کردند و به توافقاتی هم رسیدند که نتیجه آن 

برگزاری کمیســیون مشترک اقتصادی شد. در این 
کمیسیون با وزیر انرژی و منابع طبیعی ترکیه تبادل 
نظر کردیم و به یک چارچوبی رسیدیم که بر اساس 
آن، سند بیست و هشتمین کمیسیون مشترک امضا 
شــد.واعظی گفت: در این ســند همه ابعاد روابط 
علمی، گردشگری، فرهنگی و میراثی، گاز، انرژی، 
نیرو، حمل و نقل، تجاری، بانکی، گمرکی و صنعتی 

در قالب کمیته های گوناگون بحث و بررسی شد.
وی با اشــاره به اینکه در مذاکرات امروز در زمینه 
محیط زیســت همکاری اســتان های مرزی، گاز، 
پتروشیمی، نفت و کشاورزی نیز گفتگو شد، افزود: 
قرار است به این موارد، توجه بیشتری شود که قطعاً 

شاهد رشد تجاری خواهیم بود.
رئیس دفتر رئیس جمهــور گفت: هدف گذاری که 
قبــل از تحریم برای حجم تجاری بین دو کشــور 

انجام شده بود ســالانه 30 میلیارد دلار بود که در 
سه سال گذشته به خاطر جنگ اقتصادی و تحریم، 
خرید نفت از ایران کاهش پیدا کرد و در یک ســال 
گذشــته نیز کرونا باعث شد حجم تجاری دو کشور 

کاهش بیشتری پیدا کند.
واعظی افزود: خوشــبختانه در 3 ماه گذشته حجم 
روابط تجاری ایران و ترکیه افزایشی بود که نشان 
می دهــد صنعتگران و تجار ایران و ترکیه برای دور 
زدن کرونا و بی اثر شدن تحریم، راهی پیدا کرده اند. 
این بی اثر شــدن تحریم را با بسیاری از کشورهای 
دیگر نیز که با آن ها روابط تجاری داریم، مشــاهده 
می کنیم که اقبال آن ها نسبت به همکاری با ایران 

گسترش پیدا کرده است.
رئیــس دفتر رئیس جمهور گفت: امــروز دوباره به 
هدف گذاری ســالانه 30 میلیارد دلاری مبادلات 
تجــاری بین ایــران و ترکیه، هــر دو طرف تاکید 
کردیم.واعظی افزود: امروز بر موافقت نامه ترجیحی 

و موضوع حمل و نقل نیز تاکید شد.
وی گفت: به دلیل روابط با ترکیه و ترانزیت با اروپا 
در مرز بازرگان صف طولانی تشــکیل می شود که 
بر اســاس تبادل نظر امروز قرار شــد عاوه بر مرز 

بازرگان از مرز دیگری هم استفاده کنیم.
رئیس دفتر رئیس جمهور افزود: درباره روابط بانکی، 
گمرکی، ســامت و تجهیزات پزشکی نیز بحث و 
تبادل نظر شــد و از آن جایــی که حدود یک تا دو 
ماه دیگر تولیدکننده واکســن کرونا خواهیم بود بعد 
از تولید و اســتفاده در داخل، اگر کشورهای دوست 

مایل بودند می توانند از آن استفاده کنند.

امورصنایع وزارت صنعــت، معدن وتجارت  معاون 
گفت: در حــال حاضر بازگشــت برندهای خارجی 
حوزه لوازم خانگی به کشــور در دستور کار نیست، 
زیرا شــرکت های داخلی پــس از تحریم ها خود را 
بازیافته اند و با استفاده از امکانات و زیرساخت های 
موجــود، عمده نیازها در این زمینه از داخل در حال 

تامین است.
بــه گزارش ایرنا، »مهدی صادقــی نیارکی« امروز 
)پنجشــنبه( در جریان افتتاح خطوط تولید ماشین 
لباس شــویی در یکی از شرکت های داخلی در جمع 
افزود: سیاســت وزارت صنعت تقویت  خبرنگاران، 
برندهای ملی، افزایش عمق ساخت داخل تولیدات 

داخلی و تولید محصولات صادرات محور است.
وی بیان داشت: با توجه به هماهنگی های به عمل 
آمده با مجلــس و دیگر ارگان ها، همچنین مطابق 
سیاست های کان کشوری و سیاست های وزارت 
صنعت، بازگشــت بدون جبران مافــات برندهای 

مطرح خارجی به کشور بسیار بعید است.
این مقام مســوول ادامه داد: به طور حتم برندهایی 
که به دنبال بازگشــت به بازار ایران هســتند باید 
سرمایه گذاری مستقیم را در دســتور کار خود قرار 
داده و رضایت شــرکای ایرانــی خود را جلب کنند، 
درغیر این صورت ما مخالف بازگشتشــان بوده و به 
طور حتم از برندهای ملی خودمان حمایت می کنیم.

وی یادآور شــد: سال 97 با خروج دو شرکت بزرگ 
کره ای یعنی ال. جی و سامســونگ از ایران، سال 
ســختی برای شرکای داخلی شــان رقم خورد، اما 
سال 98 شرکت ها به این فکر افتادند که با استفاده 
از امکانات داخلی و ســرمایه گذاری روی نوآوری، 

پلتفرم و برندهای خود به ادامه کار بپردازند.
صادقی نیارکی اظهار داشــت: به طور حتم در سال 

۱400 و ۱40۱ وضعیــت بهتری را در صنعت لوازم 
خانگی شــاهد خواهیم بود و بازار داخل تامین شده 
و حتی شرکت ها باید به فکر توسعه صادرات باشند.

 معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: امروز 
مجموعه اقدام ها در وزارتخانه به گونه ای است که 
بخــش عمده مواد اولیه داخلی مــورد نیاز از جمله 
فولاد، مس، آلومینیوم، مواد پتروشیمی و پلیمرها در 
داخل تامین می شود و فقط در برخی موارد از جمله 

تأمین ورق سرد کمبودهایی وجود دارد.
وی اضافه کرد: با تعریف یک پروژه سه میلیون تنی 
تولید ورق ســرد که پیشرفت فیزیکی ۵0 درصدی 
داشــته و همچنیــن طرح های دیگــری در حوزه 
پلیمر و پتروشیمی، به زودی در تامین این اقام نیز 
خودکفا شــده و حتی مازاد آنهــا را به خارج صادر 

خواهیم کرد.
 بــه گفته صادقی، بحث عرضــه اختصاصی برخی 
مواد اولیه برای صنایع لوازم خانگی و خودرو کمک 
کــرده تا واحدها بتوانند بــا قیمت های پایه و بدون 

رقابت مواد اولیه مورد نیاز خود را دریافت کنند.
صادقی نیارکــی، همچنین به مصوبه ۱77 ســتاد 
اقتصادی دولت اشاره کرد که روش های تامین ارز 
متنوعی را بــرای واحدها پیش بینی کرده تا راحت 

تر بتوانند به استفاده از ارز مورد نیاز خود بپردازند.
به گــزارش ایرنا، در حالی که ایــن روزها متاثر از 
اخبار و تحولات مثبت سیاسی زمزمه های بازگشت 
بســیاری از این برندهای خارجی در صنایع مختلف 
کشور به گوش می رسد، امروز به همت صنعتگران 
و مهندســان داخلــی، خطوط تولید ماشــین های 
لباس شویی در یکی از شرکت های داخلی راه اندازی 

شد.
ایــن موفقیت و راه اندازی خط تولید یاد شــده پس 

از دو سال کار تحقیقاتی و با مشارکت شرکت های 
دانش بنیــان و پیمانــکاران داخلی حاصل شــد و 
امــروز خطوط تولیدی یاد شــده با حضور »مهدی 
صادقی نیارکــی« معاون امور صنایع وزارت صنعت، 

معدن و تجارت افتتاح شد.
این توفیق در حالی به دســت آمد که سامســونگ 
کره جنوبی از حدود دو ســال پیش در پی تشــدید 
تحریم هــای آمریکایی به ناچار بازار کشــورمان را 

ترک کرده بود.
با این حال دســت اندرکاران این شــرکت دست از 
تاش برنداشــتند و پس از راه اندازی خطوط تولید 
تلویزیون که سال گذشــته آغاز به کار کرد، امسال 
خطوط تولید ماشین لباس شویی را راه اندازی کردند.

تحــولات اخیر سیاســت خارجــی و احتمال رفع 
تحریم ها، ایــن روزها بار دیگر احتمال بازگشــت 
برندهــای خارجی در حــوزه لوازم خانگــی به ویژه 

برندهای مطرح کره ای را قوت بخشیده است.
در ســال های گذشته و پیش از دور جدید تحریم ها 
برندهای خارجی حدود ۶0 درصد بازار لوازم خانگی 
کشورمان را در اختیار داشتند. برندها و شرکت هایی 
کــه روزگاری با تامین زیرســاخت ها، خطوط تولید 
و آموزش نیروی انســانی ایرانی، تولیدات باکیفیتی 
در قالب همکاری مشــترک و با عمق داخلی سازی 

متفاوت در کشورمان تولید می کردند.
با خــروج دونالد ترامپ از برجام و در پی آن اعمال 
تحریم های ظالمانه علیه کشــورمان، شاهد خروج 
بســیاری برندهای خارجی از کشــورمان متاثر از 
فشارهای آمریکایی ها بودیم. خروجی که به اعتقاد 
بسیاری مسوولان و صاحبنظران اقتصادی، با میل 

و اراده خودشان نبود.
این روزها اما، زمزمه های بازگشــت بسیاری از این 

برندها در صنایع مختلف به گوش می رسد. با روی 
کار آمــدن جو بایدن در آمریکا و در پی آن از ســر 
گرفته شــدن گفت وگوهای برجامــی، لغو احتمالی 
تحریم هــا انتظار می رود. انتظــاری که در صورت 
تحقق آن، هرچند ورود راحت تر مواد اولیه، سرمایه 
و برداشته شدن بســیاری محدودیت ها در تجارت 
بین الملل را برای کشورمان به ارمغان خواهد آورد، 
اما نگرانی فعــالان اقتصادی و تولیدکنندگان از باز 
شــدن درهای کشور به روی واردات و گسیل انواع 
و اقسام محصولات وارداتی به ویژه محصولاتی که 

مشابه تولید داخلی دارند، است.
کارشناســان همواره بر تقویت تولیــد ملی، تعمیق 
ســاخت داخل و بومی ســازی حداکثــری با تکیه 
بــر ظرفیت های داخلــی تاکید داشــته و در عین 
حال، همکاری و تعامل درســت و ســازنده با سایر 
تولیدکنندگان و برندهای معتبــر جهانی را توصیه 

می کند.
به طور قطع هیچ ایرانی شــریفی حاضر نیست حال 
که در دوران ســخت تحریم ها، صنعــت داخلی با 
تــاش و زحمت صنعتگران به خودکفایی نســبی 
رســیده، به دنبال واردات کالاهای مشابه باشد و به 
هیچ عنوان موافق واردات کالاهای نهایی ســاخته 

شده از هیچ کشوری نبوده و نیست.
امروز بار دیگر صنعتگران کشــورمان نشــان دادند 
قادر به انجام کارهای بزرگ و فتح قله های فناوری 
مطابق بــا نیاز روز جامعه هســتند و انتظار می رود 
دســت اندرکاران امر نیز با تدوین قوانین و مقررات 
مناســب و انجام حمایت های لازم، به یاری عملی 
صنایــع بپردازند؛ موضوعی که افزایش اشــتغال و 
جهش تولید را برای کشــورمان بــه ارمغان خواهد 

آورد.

 رییس خانه معدن ایران گفت: همکاری 
با چینی ها می تواند فرصت مغتنمی برای 
توســعه اســتفاده از فناوری های نوین، 
افزایش عمق اکتشافات معدنی و تجهیز 
معادن و واحدها به ماشین آلات مورد نیاز 

باشد.
»محمدرضــا بهرامــن« روز جمعــه در 
گفت وگــو با خبرنگار اقتصــادی ایرنا به 
تحلیل خود از توافق 2۵ ســاله ایران و 
چین پرداخت و افزود: به نظر می رسد در 
ابتدای کار باید آگاهی عمومی را از چنین 
قراردادی بالا برد و افراد مطلع به تحلیل 

زوایای مختلف آن بپردازند.
وی بیان داشــت: امضــای توافق نامــه 
یاد شــده، در ادامــه زمینه ســاز ایجاد 
قراردادهای متنوع بین فعالان اقتصادی 
و بخش خصوصی دو کشــور اســت و 
به فکر قراردادهای  باید  اینجاســت که 

دوطرفه برد- برد باشیم.
بهرامن معتقد اســت: از آنجایی که این 
توافق نامــه در همه جوانــب بین ایران 
و چین دیــده می شــود در صورتی که 
منفعت  می تواند  شود  مدیریت  به درستی 

خوبی برای کشور به دنبال داشته باشد.

وی با اشــاره به تحریم های ظالمانه در 
سال های گذشــته، یادآور شد: تحریم ها 
سبب شــد تا کشور شــرایط اقتصادی 
مناسبی نداشته باشــد، همچنین نتوانیم 
سرمایه گذاری های بزرگ با نگاه به دیگر 

بازارها داشته باشیم.
رییــس خانه معدن ایــران، همچنین به 
این زمینه  بدبینانه در  برخی دیدگاه های 
به خصوص چرایی 2۵ ســاله بودن این 
توافق از سوی جامعه اشاره کرد و گفت: 
بخشــی از این بدبینی ناشــی از فضای 
مسمومی اســت که رســانه های معاند 
ایجاد کرده اند و با توجه شرایط نامساعد 

اقتصادی می خواهند تا مــردم را درباره 
چنین مسائلی نگران  کنند.

وی گفــت:  این در حالی اســت که در 
برای دست کم سه  برنامه ریزی ها  جهان 
دهه آینده انجام می شــود و کشورها نیاز 
خود را بر مبنــای این بازه زمانی تعریف 

می کنند.
بهرامن ادامه داد: امروز در کشورمان باید 
بدانیم که تا 30 سال آینده در بخش های 
مختلف صنایع معدنی چه جایگاهی قرار 
خواهیم داشت تا برپایه آن سرمایه گذاری  

و برنامه ریزی کنیم.
طبیعــی  به طــور  بیان داشــت:  وی 

برنامه ریزی ما در بخــش معدن به ویژه 
در بخش اکتشافات به دلیل عدم استفاده 
از تکنولوژی های جدید و همچنین باقی 
ماندن در ســطح به جای رفتن به اعماق 
بیشــتر، نیازمند تغییر است و از آنجایی 
که تاکنون انجام این امور میســر نبوده 
می توان از ظرفیت چینی ها در این زمینه 

استفاده کرد.
رییس خانه معدن ایران معتقد است ایران 
نســبت به چین دارای مزیت بزرگ دارا 
بودن نفت و گاز است، همچنین جمعیت 
میلیاردی چین بــه معنای برخورداری از 

بازار مصرف بسیار بزرگ است.
وی اضافه کــرد:  برپایــه ایــن مطالب، 
چین از ظرفیت خوبی برای اســتفاده از 
محصولات بخش معدن و صنایع معدنی 

کشورمان برخوردار است.
بهرامــن، همچنیــن بــه توانایی اندک 
کشــورمان در تامین تجهیزات مورد نیاز 
معدنی اشــاره کرد و گفــت: با توجه به 
وجود واحدهای بزرگــی همچون هپکو 
که  امیدواریــم  اراک،  ماشین ســازی  و 
بتوانیم شــرکایی برای ســاخت و تامین 
ماشــین آلات معدنی مــورد نیاز خود در 

همکاری با چینی ها بیابیم.
اســت  برآوردها حاکی  وی تصریح کرد: 
برای یــک دوره کوتاه مدت پنج ســاله 
دستکم یک میلیارد و ۵00 میلیون دلار 
ســرمایه گذاری در ماشــین آلات معدنی 
مــورد نیاز اســت و چینی هــا به راحتی 

می توانند تامین کننده این نیاز باشند.
رییــس خانه معدن ایــران، همچنین بر 
لزوم استفاده از این ظرفیت برای تکمیل 
زنجیره تولیــد بخش معدن تاکید کرد و 
یادآور شــد: تاش های ما برای تکمیل 
زنجیره تولید در برخی بخش ها موفقیت 
آمیز نبــوده و رد برخی موارد تنها در فاز 

مطالعاتی باقی مانده است.
به گــزارش ایرنا، ســندجامع همکاری 
ایران و چین هفتم فروردین ماه توســط 
»محمدجواد ظریــف« وزیر امور خارجه 
کشــورمان و »وانگ ای« عضو شورای 
دولتــی و وزیر امــور خارجــه چین در 
تهران امضا شــد.  این ســند، راهبردی 
کشور  دو  ظرفیت های  به کارگیری  برای 
ترسیم چشم انداز همکاری های  با هدف 
متقابل بلندمــدت در حوزه های مختلف 

اقتصادی و فرهنگی است.

امکان توسعه فناوری و اکتشافات عمیق معدنی با همکاری چینی ها
رییس خانه معدن ایران مطرح کرد:
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در طی این مدت ۱4 ساله متوسط اضافه 
برداشت سالانه از ســفره های آب زیر 
زمینی در 30 حــوزه آبریز فات ایران 
در حــدود ۵.2۵ میلیارد متر مکعب بوده 

است.
در بیش از 7۶ درصد از وســعت فات 
ایران برداشــت بیش از اندازه از ذخایر 
آب های زیر زمینی در طی ســال های 
2002 تا 20۱۵ )۱38۱ تا ۱39۵( منجر 
به نشســت زمین و شــوری خاک شده 
است و این مساله تهدیدی جدی برای 
آینده امنیت غذایی و انســانی در پهنه 

فات ایران شده است.
به گــزارش عصرایران، 3 پژوهشــگر 
ایرانی ســاکن آمریکای شــمالی اخیرا 
بــا انتشــار مقاله ای در نشــریه علمی 
نتایــج    Scientific reports
تحقیقــات خود از یک بــازه زمانی ۱4 
ساله درباره برداشــت های بی رویه از 
منابع آب های زیر زمینی ایران را ارایه 

کرده اند.
»علی ناظمی« و »ســمانه اشــرف« از 
مونترال  دانشــگاه »کنکوردیا« شــهر 
کانادا و »امیر آقاکوچک« از دانشــگاه 
کالیفرنیا در شــهر »ارواین« آمریکا در 
ایــن مقاله تاکید کرده اند خشکســالی 
ناشــی از فعالیت های انســانی عامل 

اصلــی تخلیه منابــع آب زیر زمینی در 
ایران اســت به نحوی کــه طی مدت 

بررسی شــده )۱38۱ تا ۱39۵( میزان 
کاهــش آب ســفره های زیــر زمینی 

)ابخوان( در ایران بیــش از 74 میلیارد 
متر مکعب بوده است.

در طی این مدت ۱4 ساله متوسط اضافه 
برداشت سالانه از ســفره های آب زیر 
زمینی در 30 حــوزه آبریز فات ایران 
در حــدود ۵.2۵ میلیارد متر مکعب بوده 

است.
در میــان 30 حوزه آبریــز فات ایران 
طی این مدت متوسط کاهش آب های 
زیر زمینی بین 20 تا 2۶00 درصد بوده 

است.
حوزه آبریز شــماره یک که استان های 
تهــران و قــم و البــرز )2۶ درصد از 
جمعیت ایران در این حوزه آبریز زندگی 
می کنند( نیز در آن واقع شــده از لحاظ 
حجمی شاهد بیشــترین میزان کاهش 
سطح آب های زیر زمینی طی این مدت 
بوده اســت.به لحاظ درصدی بیشترین 
میزان کاهش سطح آب های زیر زمینی 
در حوزه آبریز دریاچه بختگان با 2۶00 
درصد بوده و کمتریــن میزان در حوزه 
آبریز هراز و قره ســو در شــمال ایران 
)مازندران و گیان و گلستان( با میزان 

20 درصد بوده است.
این 3 پژوهشــگر ایرانی هشدار داده اند 
ادامه روند برداشت آب های زیر زمینی 
در فات ایران امنیت آب، غذا و ساختار 
اقتصادی و اجتماعی کشور را تهدید می 

کند.

 ۳۵00 کیلومتر از 
لوله های طرح 28 مخزن را 
شرکت های ایرانی می سازند

مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب 3۵00 
کیلومتــر از لوله های مورد نیاز طــرح 28 مخزن را 

شرکت های بزرگ ایرانی می سازند.
به گزارش شانا به نقل از شرکت ملی مناطق نفت خیز 
جنوب، احمد محمدی اعــام کرد که برای اجرای 
طرح توسعه 28 مخزن افزون بر ۵000 کیلومتر انواع 
لوله مورد نیاز است که تاکنون 3۵00 کیلومتر از آن 
در برنامه تولید سازندگان داخلی قرار گرفته و قرارداد 

ساخت ۱000 کیلومتر لوله قطعی شده است.
وی افــزود: در این زمینه طی ارزیابی شــرکت های 
توانمنــد داخلی، تاکنون شــرکت های لوله  ســازی 
اســفراین، گروه ملی صنعتی فولاد ایران، لوله سازی 
اهواز و لوله  ســازی ساوه برای ساخت لوله های مورد 

نیاز این طرح ملی در نظر گرفته شده اند.
مدیرعامــل شــرکت مناطق نفتخیز جنــوب ادامه 
داد: در طــرح توســعه 28 مخزن، حجــم زیادی از 
کالاهای مــورد نیاز متعلق به لوله های درون چاهی 
و روســطحی اختصاص یافته و از ایــن نظر زمینه 
مناســبی برای افزایش تولید شرکت های لوله سازی 

و فولادسازی فراهم شده است.
محمدی گفت: لوله های روســطحی و درون چاهی 
مــورد این طرح در دو بخــش لوله  های بدون درز و 
لوله های درزدار تقســیم بندی می  شود و ویژگی های 
لوله ها به شــرکت های داخلی ارائه شده است تا در 
قالب همــکاری مطلوب آنها را بســازند و نیازهای 

صنعت نفت را پاسخ دهند.
وی با اشــاره به اولویت این شرکت برای حمایت  از 
ساخت داخل، تصریح کرد: مناطق نفت خیز جنوب در 
ســال های اخیر توان خود را برای ارتقای دانش فنی 
و سطح کیفی ســازندگان داخلی ب  کار بسته و در 
سالی که به نام »تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها« 
نامگذاری شــده است این رویه بیش از پیش تقویت 

خواهد شد.

توربین گازی تلمبه خانه نفت 
گوره باسازی شد

 سرپرســت مدیریت تعمیرات، تجهیزات صنعتی و 
ماشــین آلات فرآیندی از بازســازی و تعمیر اساسی 
یک دســتگاه از توربین های گازی تلمبه خانه گوره 

خبر داد.
به گزارش روز جمعه شــبکه اطاع رســانی نفت و 
انرژی ) شــانا(، »همایون داودی فیل آبادی« افزود: 
این توربین گازی تلمبه خانه گوره از نوع ورکســپور 
است که بازسازی و مونتاژ آن بدون استفاده از دانش 
فنی کارخانه ســازنده و با بهره گیری از توانمندی و 
تجربه متخصصان ایــن مدیریت در کارگاه مرکزی 

اهواز انجام شد.
وی اظهارداشت: این نوع توربین  شامل مولد گاز داغ 
و توربین نیروست و هر کدام شامل دو بخش بدنه ها 
و روتورهاســت کــه عملیات بازســازی و تعمیرات 
اساســی این بخش هــا و مونتاژ نهایــی توربین با 
استفاده از قطعات یدکی ساخت شرکت های توانمند 
داخلی، امکانات موجــود کارگاهی و تجربه و دانش 
فنی کارکنان، با کیفیت بالا محقق شد.سرپرســت 
مدیریت تعمیرات تجهیزات صنعتی و ماشــین آلات 
فرآینــدی گفــت: در این تعمیرات کمپرســور هوا، 
کمپرسور توربین و پوسته میانی، توربین نیرو، روتور 
مولد گاز داغ مطابق اســتانداردهای فنی بازسازی و 
مونتاژ شــد.داودی فیل آبادی یادآور شد: توربین های 
گازی ورکســپور، از جمله توربین هایی  هستند که از 
چند دهه پیش در تلمبه خانه نفت گوره فعال هستند 
که تعمیرات اساسی آنها به طور دوره ای ازسوی این 

مدیریت انجام می شود.

امسال خاموشی برق در 
استان سمنان قطعی است

امسال خاموشی برق در استان سمنان قطعی است 
سمنان- ایرنا- مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق 
اســتان ســمنان گفت: اوج مصرف شبکه در استان 
ســمنان از ساعت ۱۱ لغایت ۱7اســت و امسال در 
ماه های گرم ســال قطعا خاموشی برق را در استان 

خواهیم داشت.
بــه گزارش ایرنا، ســید محمد موســوی زاده عصر 
پنجشنبه در جلسه کنترل پیک بار انرژی به ریاست 
معاون توســعه مدیریت و منابع استاندار سمنان در 
سالن کوثر اســتانداری افزود: افزایش سطح رفاه و 
تغییر رفتار مصرفی مشــترکان و تغییر سبک زندگی 
مردم تاثیر بســزایی در افزایش مصرف انرژی دارد.
وی گفت: در ششم اردیبهشت امسال نسبت به مدت 
مشابه سال قبل افزایش 80 درصدی مصرف برق در 
ســاعات اوج بار را در ســاختمان های اداری استان 
سمنان داشتیم.وی افزود: پیش بینی می شود امسال  
قریــب به هفت هزار مگاوات کمبــود تولید نیروگاه 
های برق آبی و رشد فزاینده مصرف را داشته باشیم.
موسوی زاده ادامه داد: بهره گیری از مولد اضطراری 
دستگاه های اجرایی در ساعات اوج و تامین سوخت 
نیروگاه ها،طرح کاهش ســاعت کار دســتگاه های 
اجرایی در ماه های گرم ســال و تعیین مســوول یا 
مدیر انرژی در استانداری به منظور پیگیری مباحث 
مدیریــت مصرف در کل اســتان و ارتباط با ادارات 
ذیربط )آب،برق،گاز،نفت( مــی تواند از راهکارهای 

کاهش مصرف انرژی باشد.

تهرانی ها از ابتدای امسال 
104 میلیون مترمکعب آب 

مصرف کردند
 مدیرعامل شرکت آب و فاضاب استان تهران 
گفــت: از ابتدای امســال تاکنون شــهروندان 
تهرانــی ۱04 میلیون مترمکعــب آب مصرف 
کردنــد که باتوجه بــه افزایش دمــای هوا و 
مدیریــت مصرف  نیازمند  کرونایــی  شــرایط 

هستیم.
»محمدرضــا بختیــاری« روز جمعه در گفت و 
گو با خبرنگار ایرنا اظهار داشــت: همه مناطق 
تهران به یک مقدار افزایش مصرف داشــته اند 
و این امــر تنها مختص به مناطق شــمالی و 

نیست. تهران  جنوبی 
وی افــزود: از زمان شــیوع کرونــا به صورت 
میانگین ۱0 درصد مصــرف آب افزایش یافته 
است که امســال نیز به خاطر افزایش حرارت 
دمای هوای تهران شــاهد مصرف بیشــتر آب 
هســتیم که این 2 امــر از مهمترین علت های 

مصرف آب است.
این مسئول ادامه داد: بر اساس آخرین آمارها، 
در روز پنجم اردیبهشت ماه مصرف آب تهران 
به ســه میلیون و 333 هزار متــر مکعب و در 
اردیبهشــت ماه میزان مصرف به سه  ششــم 
میلیون و 3۵۶ هزار مترمکعب رســید بیشترین 
میزان مصــرف در یک هفته گذشــته در روز 
جمعه اول اردیبهشــت ماه امسال سه میلیون و 
3۵0 هزار متر مکعب آب در تهران مصرف شد 
که این میزان مصرف در یک روز در ۵0 ســال 

اخیر بی سابقه بوده است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضاب استان تهران 
با اشاره به اینکه بیشترین مصرف آب در حوزه 
خانگی است، خاطرنشان کرد: نیازمند همراهی 

شهروندان در مدیریت مصرف آب هستیم.
بختیاری اضافه کرد: امســال شاهد کاهش بی 
ســابقه بارندگی ها در سطح اســتان بودیم به 
گونه ای که متوســط بارش پهنه ای استان در 
فروردین ماه 2.2 میلی متر بوده اســت که در 
مقایســه با دوره ی بلند مدت )44.2 میلی متر( 

نشانگر 9۵ درصد کاهش بارش است.  
این مســئول ادامه داد: در سال آبی امسال )از 
مهرماه سال گذشــته تا کنون( 239 میلی متر 
بارندگی ثبت شــده است که این آمار نسبت به 
ســال آبی گذشته که 40۶ میلی متر بوده است 

کاهش 4۱ درصدی را نشان می دهد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضاب استان تهران 
با اشــاره به ذخایــر ســدهای پنجگانه تهران 
گفت: ذخیره آب در پشــت سدها 770 میلیون 
متر مکعب اســت که این آمار نســبت به مدت 
مشــابه 820 میلیون متر مکعب بوده است که 
۵0 میلیون متر مکعب کاهش ذخیره آبی را در 
ســدهای امیرکبیر، لتیان، طالقان، لار و ماملو 

داریم.
وی ادامه داد: امسال ذخیره برفی نیز در شرق 
تهران صفر بود همچنین ذخیره برفی در ســال 
98 در بالادستی ســد لار ۶.۵ متر بود که این 
رقم در ســال 99 به یک متر رسیده بود از این 
رو بــه خاطر کمبود منابع آبــی از جمله ذخیره 
برفی، بارش ها و ذخایر ســدها تابستان سختی 
را خواهیم داشــت که این امر تنها در اســتان 
تهران نیســت بلکه در همه جای کشــور این 

وضعیت وجود دارد.
بختیاری به برنامه ریزی های این شــرکت در 
مدیریت منابع آبی اشــاره و خاطرنشــان کرد: 
از آبان ماه ســال گذشــته با هماهنگی شرکت 
آب منطقــه ای تهــران و وزارت نیرو خروجی 
ســدها را کنترل کردیم تا تابستان امسال را با 

بگذاریم. تنش پشت سر  کمترین 
وی تاکید کــرد: مردم باید بدانند که امســال 
تابســتان بســیار ســختی را پیش رو خواهیم 
داشــت از ایــن رو نیازمند همــکاری آنها در 

الگوی مصرف هستیم. رعایت 
این مسئول یکی از راهکارهای کاهش مصرف 
آب را نصــب تجهیزات کاهنــده عنوان کرد و 
لوازم  این  گفت: در نهادهای اســتان تهــران 
نصــب و باعث کاهش 20 درصدی آب شــده 
اســت همچنین جلســه ای با اســتاندارتهران 
برگزار شــد تا بــا هماهنگی هــا تجهیزهای 
کاهنده مصرف آب در اماکن عمومی نیز نصب 
شود.وی خاطر نشــان کرد: استفاده از کاهنده 
مصرف، اســتفاده نکــردن از آب به جای جارو 
در زمان نظافت ســاختمان، باز نگذاشــتن آب 
در زمان اســتحمام و شست و شوی دست ها، 
بررســی وضعیت کلرهای آبی و قرار دادن در 
ســایه و ســایر موارد می تواند مانع از هدررفت 

آب شود.
بختیاری با بیان اینکه تهرانی ها 70 لیتر بیشتر 
از ســرانه کشــور مصرف می کنند، خاطرنشان 
کرد: ســرانه مصرف آب آشــامیدنی در شــهر 
تهران 240لیتر بر ثانیه در شبانه روز به ازای هر 
نفر اســت که باتوجه به سرانه ۱70لیتر بر ثانیه 

این سرانه هستیم. افزایش  کشوری، شاهد 
مدیرعامل شرکت آب و فاضاب استان تهران 
یادآور شد: آب آشــامیدنی تهران 70 درصد از 
منابع آب سطحی و 30 درصد از منابع آب های 
زیرزمینی تأمین می شود که با کاهش بارش ها، 
سهم آب های سطحی کاهش و سهم منابع آب 

می یابد. افزایش  زیرزمینی 

اخباراخبار

 امنیت غذایی و انسانی ما در خطر است
هشدار تکان دهنده درباره وضعیت آب های زیرزمینی

توربین گازی 
تلمبه خانه نفت گوره 
باسازی شد

مشتریان نفت ایران 
در انتظار نتیجه 
مذاکرات وین

 سرپرســت مدیریت تعمیرات، تجهیزات صنعتی و ماشین آلات فرآیندی 
از بازســازی و تعمیر اساسی یک دستگاه از توربین های گازی تلمبه خانه 

گوره خبر داد. 
»همایون داودی فیل آبــادی« افزود: این توربین گازی تلمبه خانه گوره 
از نوع ورکســپور است که بازســازی و مونتاژ آن بدون استفاده از دانش 
فنی کارخانه سازنده و با بهره گیری از توانمندی و تجربه متخصصان این 

مدیریت در کارگاه مرکزی اهواز انجام شد.

 اگرچه صادرات نفت ایران در ۶ ماه گذشــته افزایش داشته با این حال اکثر مشتریان 
نفتی ایران منتظرند تا نتایج مذاکرات در وین و رفع تحریم ها مشخص شود تا واردات 

نفت ایران را از سر بگیرند.
به گزارش روز پنجشــنبه ایرنا، مذاکرات وین برای بازگشت آمریکا به برجام و احیای 
آن در حال برگزاری است و در کنار آن نیز ایران در تاش است تا به موازات پیشرفت 
مذاکرات، بازیابی بازارهای نفتی خود را نیز مورد توجه قرار دهد.این موضوع آنجا بیشتر 
خود نمایی کرد که در یکی از دورهای این مذاکرات »امیرحسین زمانی نیا«، معاون وزیر 

نفت نیز با »محمد بارکیندو« در وین دیدار کرد.

وزیر نیرو:

آب خلیج فارس کام یک میلیون هرمزگانی را شیرین کرد

ریستاد انرژی پیش بینی کرد

اشباع بازار نفت در نتیجه بحران کووید هند

مدیرعامل شرکت گاز استان خبر داد:

نشت یابی بیش از ۹۸۰۰ کیلومتر شبکه گاز طبیعی در لرستان

اداره کشور در جنگ اقتصادی بدون اتکا به درآمدهای نفتی

وزیر نیرو گفــت: هزینه شیرین ســازی آب در نوار 
ســاحلی معادل متر مکعبی کمتر از یک دلار برآورد 
می شود اما با تخصیص یارانه دولتی این آب به قیمت 
متعارف ســایر منابع آبی به دست مشترکان خواهد 

رسید.
به گزارش خبرگزاری مهــر، رضا اردکانیان امروز در 
مراســم چهارمین هفته از پویش هــر هفته الف ب 
ایران کــه با حضور رئیس جمهور برگزار می شــود، 
ضمن اشــاره به اشتغال 3۶7 نفری طرح های افتتاح 

شــده در این پویش اظهار داشــت: پروژه واحد سوم 
آب شیرین کن و خط انتقال آب رسانی به بندرعباس 
امروز افتتاح می شود که ظرفیت آبرسانی ۶0 هزار متر 
مکعبی به جمعیت حدود یک میلیون نفر در اســتان 
هرمزگان را بر عهده دارد.وزیر نیرو با اشاره به افتتاح 
تصفیه خانه ســرنی در منطقه خمیر استان هرمزگان 
گفت: افتتاح این تصفیه خانه آب سر نی زمینه استفاده 

8۶4 هزار نفر از مردم این منطقه را مهیا می کند.
وی با اشــاره به افتتاح 84 مین تصفیه خانه فاضاب 

در استان مازندران گفت: تصفیه خانه فاضاب ساری 
به منظور پوشش جمعیت ۱00 هزار نفری در منطقه 
به مدار آمده و زمینه اســتفاده پســاب در صنعت و 
کشــاورزی مهیا می شــود.اردکانیان بــا بیان اینکه 
پروژه های ریل گذاری برای دولت آینده در وزارت نیرو 
پیگیری می شــود، گفت: در حال حاضر کلنگ پروژه 

سد زارم رود در استان مازندران بر زمین می خورد.
وی با اشــاره به افتتاح سد مخزنی بالارود در استان 
خوزستان گفت: این ســد به عنوان پنجاه و سومین 

ســد آبگیری شــده در دولت تدبیر امید فعالیت خود 
را شــروع می کند و با اعتبارات ملی از ابتدای دولت 

ساخته شده است.
اردکانیان در پاســخ به سوال رئیس جمهور مبنی بر 
هزینه شیرین سازی آب در بندر عباس، گفت: هزینه 
شیرین ســازی آب در نوار ساحلی معادل متر مکعبی 
کمتر از یک دلار برآورد می شود اما با تخصیص یارانه 
دولتی این آب به قیمت متعارف ســایر منابع آبی به 

دست مشترکان خواهد رسید.

شرکت مشاوره ریســتاد انرژی پیش بینی کرد رشد 
چشــمگیر موارد ابتا به کووید ۱9 در هند تقاضای 
جهانی برای نفت را کاهش خواهد کرد و به اشــباع 

قابل توجه عرضه منجر می شود.
به گزارش ایسنا، شرکت ریســتاد انرژی پیش بینی 
کرد موج مرگبار شــیوع کوویــد ۱9 در هند که یکی 
از مصرف کنندگان بزرگ نفت در جهان است، تقاضا 
برای مایعات نفتی را ۵7۵ هزار بشکه در روز در آوریل 
و 9۱۵ هزار بشــکه در روز در مه کاهش می دهد و 

روی توازن بازار جهانی نفت تاثیر منفی می گذارد.
لوییس دیکسون، تحلیلگر ارشد بازار نفت در شرکت 
ریســتاد در یادداشــتی به تاریخ 28 آوریل نوشت: با 

ادامــه افزایش موارد ابتا و ناتوانی سیســتم درمانی 
برای پاســخگویی به حجم بالای بیماران، تقاضای 
هند برای نفت ممکن است در ماههای آینده کاهش 
بیشــتری پیدا کند.مصرف ســوخت هنــد در مارس 
برای نخستین بار در سه ماه گذشته تحت تاثیر رشد 
تدریجی فعالیت اقتصادی رشــد کرده و به بالاترین 
میزان از دســامبر سال 20۱9 رسیده بود. اما افزایش 
موارد ابتا در هند، به ایجاد محدودیتهای جدید رفت 
و آمد در سراسر این کشور منجر شد و در نتیجه تقاضا 
برای ســوخت آسیب خواهد دید.وزارت بهداشت هند 
روز پنج شــنبه 379 هزار و 2۵7 مورد ابتای جدید 
و 3۶4۵ قربانی جدید اعام کرد که مرگبارترین روز 

در میان کشــورهای گرفتار کرونا از زمان آغاز شیوع 
آن تاکنون بوده است.ریســتاد انرژی پیش بینی کرد 
قرنطینه های محلی یکباره و بسیار سخت گیرانه ای 
که در چند روز گذشــته وضع شده اند، باعث کاهش 
۱3 درصــدی تقاضا در هند در آوریل در مقایســه با 

مارس سال 202۱ خواهد شد.
مقامات پالایشگاه ها و فروشــندگان سوخت هند به 
بلومبرگ گفتند مجموع تقاضای هند برای دیزل که 
پرمصرف ترین ســوخت در این کشور است و بنزین 
حداکثر 20 درصد در آوریل در مقایسه با ماه پیش از 

آن کاهش پیدا خواهد کرد.
بر اســاس گزارش رویترز، کاهش تقاضای هند برای 

نفت بــا تصویب برنامه افزایــش تولید اوپک پاس 
همزمان شــده است. اوپک پاس هفته جاری برنامه 
افزایش تدریجی تولید از ماه مه تا ژوییه را تایید کرد. 
اوپک پیش بینی میزان رشــد تقاضای جهانی برای 
نفت در ســال 202۱ را به شش میلیون بشکه در روز 

افزایش داد.
در حالی که ریســتاد انرژی اشــباع عرضه بازار نفت 
به دلیل بحران هنــد را پیش بینی می کند اما بانک 
آمریکایی گلدمن ســاکس همچنان بر این باور است 
که بازار نفت بحران هند را نادیده می گیرد و قیمتها 
در شش ماه آینده افزایش پیدا می کنند و نفت برنت 

تابستان امسال به 80 دلار در هر بشکه می رسد.

مدیرعامل شــرکت گاز لرســتان گفــت: به منظور 
نگهداشــت ایمن شبکه، نشــت یابی بیش از 9800 
کیلومتر شبکه گاز طبیعی در سطح استان انجام شد.

کرم گودرزی اظهار کرد: در راستای نگهداشت شبکه 
و ارتقا ضریب ایمنی، بیش از 9800 کیلومتر شــبکه 
گاز طبیعی و تجهیزات و تأسیســات در سال ۱399 

مورد نشت یابی قرار گرفته است.
وی تصریح کرد: نشــت یابی از شبکه های گازرسانی، 
تجهیزات، تأسیسات و انشــعابات از اهمیت ویژه ای 
برخوردار اســت که این امر موجب جلوگیری از هدر 

رفت ثروت ملی، اثرات مخرب زیســت محیطی و از 
همه مهم تر جلوگیری از بــروز حوادث ناگوار در این 

زمینه می شود.
مدیرعامل شــرکت گاز لرســتان خاطرنشــان کرد: 
شرکت گاز استان در ســالی که گذشت نشت یابی از 
خطوط گاز و تأسیســات را یکی از اولویت های کاری 
خود دانســته و نســبت به اجرای آن اهتمام ویژه ای 
ورزید.گودرزی با اشــاره به توانمندی کارکنان شاغل 
در واحد بازرسی فنی شرکت گاز لرستان، اضافه کرد: 
واحد بازرســی فنی شرکت گاز اســتان با بهره گیری 

از پیشرفته ترین دســتگاه های نشت یاب و گروه های 
مجرب نشت یابی، کنترل و پایش را به صورت منظم 
و دوره ای انجام می دهنــد که عاوه بر انجام 9800 
کیلومتر نشت یابی از خطوط تغذیه و توزیع؛ نشت یابی 
از 2۶۱ هزار انشــعاب و ۵24 هزار مــورد اتصالات 
مشترکین و ۱700 مورد تأسیسات مشترکین صنعتی، 
کشــف 892 محل نشت زیرزمینی و همچنین کشف 
قریب به 40 هزار نشت درجه 2 در سال کاری ۱399 
اســت.وی بیان کرد: پس از شناســایی موارد نشتی 
توسط تیم های فنی کنترل نشــت گاز، موارد نشتی 

و مخاطره آمیز از طریق سامانه مدیریت نشت یابی در 
اســرع وقت به واحد بهره برداری و تعمیرات اعام تا 

نسبت به رفع آن در اسرع وقت اقدام کنند.
مدیرعامل شرکت گاز لرستان ضمن تأکید بر اهمیت 
موضوع یادآور شــد: عملیات نشت یابی می بایست با 
دقت و برنامه ریزی مدون و توجه ویژه صورت پذیرد 
و این یعنی نگاه جدی به موضوع نگهداشــت شبکه، 
حفــظ جان و مال مجاورین شــبکه و تأسیســات و 
خدمات رسانی مطلوب بوده و اجرای دقیق نشت یابی 

جزء اولویت های ضروری است.

شدت جنگ اقتصادی علیه صادرات نفت ایران که با 
خروج آمریکا از برجام آغاز شــد به حدی بوده که به 
گفته معاون اول رئیس جمهوری، در ســال 99 تنها 
حــدود ۱.۵ درصد بودجه هزینه شــده، از درآمدهای 
نفتی بوده و در واقع کشــور در این جنگ، بدون اتکا 

به درآمدهای نفتی مقاومت کرده است.
به گزارش روز جمعه ایرنا، ایران ســه سال است که 
با جنگ اقتصادی شــدیدی دســت به گریبان است. 
جنگی که با خروج یک جانبــه آمریکا از برجام آغاز 

شد و مرحله به مرحله شدت گرفت.

اگرچه آمریکا تاش کرد تا صادرات نفت ایران را به 
صفر برســاند اما در عمل، ایران توانست با دور زدن 

تحریم ها و پیدا کردن راه های مویرگی، صادرات نفت 
خود را هر چند بسیار کمتر از گذشته ادامه دهد.

عاوه بر موانعی که برای فروش نفت وجود داشــت، 
همچنیــن ایران در انتقال پول نیز با مشــکل مواجه 
بود. این موضوع باعث شــد تا درآمدهای نفتی ایران 
با کاهش چشــمگیری مواجه شــود و دولت مجبور 
باشــد دخل و خــرج خود را با درآمــدی به جز نفت 
هماهنگ کند.در این میان صادرات غیرنفتی توانست 
تا حد زیادی کاهــش درآمدهای نفتی را جبران کند 
با این حــال آنگونه که معــاول اول رئیس جمهوری 
اعام کــرده از ۵70 هــزار میلیــارد تومانی که در 
ســال 99 هزینه شــده تنها 9 هزار میلیارد تومان از 
محل درآمدهای نفتی بوده است.مقایســه این اعداد 

نشــان می دهد که تنها ۱.۵ درصد از بودجه کشور از 
محل درآمدهای نفتی تامین شــده و این در مقایسه 
با یک دهه گذشــته که حدود ۵0 درصد از بودجه از 

درآمدهای نفتی بود، تقریبا هیچ است.
سهم ۱.۵ درصدی بودجه از درآمدهای نفتی در حالی 
محقق شده که در قانون بودجه سال 99، درآمدهای 

نفتی سهمی 30 درصدی از بودجه را داشتند.
با نگاهش به اعداد بودجه، مشــخص می شــود که 
اگر ســهم 30 درصدی محقق می شــد باید حداقل 
200 هزار میلیارد تومان درآمد نفتی در بودجه هزینه 

می شد که این اتفاق نیافتاده است.
در این شــرایط اما عــده ای از منتقدان دولت مدعی 
بودند که می توانند نفت بفروشند. به گفته معاون اول 

رئیس جمهوری، اگرچه بر اســاس محاسبات وزارت 
نفت این افراد خواهان مجوز برای صادرات 8 میلیون 
بشکه نفت در روز بودند اما در عمل حتی یک بشکه 
نفت نیز نفروختند.این در حالی اســت که وزارت نفت 
توانست در این مدت با راهکارهای مویرگی، صادرات 
نفت را ادامه دهد و حتی برخی رســانه های غربی از 
شــبح نفتکش های ایرانی در آب های آزاد برای دور 

زدن تحریم ها سخن گفتند.
ایــن به آن علت اســت که در شــرایط تحریم هیچ 
کشــوری از ایران به صورت رســمی نفت نخریده و 
ایران مجبور بــود برای فروش نفــت خود حتی در 
شرایط حداقلی، از راه هایی مانند تغییر پرچم استفاده 

کرده و مانع از صفر شدن صادرات نفت شود.
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بانک صادرات ایران در 
فروردین ماه، 10۵ درصد سود 

عملیاتی داشت
ســود عملیاتی ماهانه بانک صادرات ایران در فروردین 
۱400 با رشــد مثبت ۱0۵ درصدی نسبت به فروردین 
سال 99 و رشد مثبت ۵0 درصدی نسبت به ماه قبل، به 

چهار هزار و 822 میلیارد ریال رسید.
بانک صادرات ایران در فروردین ماه، ۱0۵ درصد ســود 

عملیاتی داشت
به گزارش مملکت آناین، بانک  صادرات با کسب سود 
بیش از چهار هزار و 822 میلیارد ریالی در فروردین سال 
جاری روند ســودآوری ماهانه خود را سرعت بخشید به 
نحوی که ســود به دســت آمده در این ماه در مقایسه 
با فروردین ســال گذشته رشــد مثبت ۱0۵ درصدی و 
نسبت به اسفند سال 99 رشدبیش از 49.۵ درصدی را 
ثبت کرده است. زیان عملیاتی بانک صادرات ایران در 
فروردین ســال 99 بالغ بر 8۱ هزار میلیارد ریال و سود 
عملیاتی اسفندماه ۱399 بانک صادرات ایران سه هزار و 

22۵ میلیارد ریال بود.
درآمد تسهیات اعطایی بانک صادرات ایران طی دوره 
یک ماهه منتهی به پایان فروردین سال ۱400 با تمرکز 
بر عقود مختلف اســامی از جمله خرید دین، فروش 
اقســاطی و سایر تسهیات به بیش از 23 هزار میلیارد 
ریال رسید. این در حالی است که میزان سود سپرده های 
سرمایه گذاری پرداخت شده طی این دوره به ۱8 هزار و 

۱82 میلیارد ریال بالغ شد.
اصاح ساختار مالی بانک صادرات ایران از سال 97 آغاز 
شده و با تدوین برنامه های مختلف و ایجاد ظرفیت ها و 
قابلیت های جدید، ارائه محصولات متنوع نوین و تاش 
برای کاهش مطالبات غیرجاری برای سودآوری تاکنون 

ادامه یافته است.
دریافت بخشــی از مطالبات از دولــت در قالب اوراق 
خزانه اســامی و ســهام ارزنده بورسی طی سال های 
اخیر و تاش برای جــذب منابع ارزان قیمت از طریق 
ارائه طرح های راهگشــا برای حمایــت از بخش های 
مختلف تولیــدی و اقتصادی، ترکیــب بهینه منابع و 
مصارف، وصول مطالبات و افزایش توانمندی ها و توسعه 
زیرساخت های بانکداری الکترونیک از جمله مهمترین 
راهبردهای بانک صادرات ایران در سال های اخیر برای 

برون رفت از زیان بوده است.
مدیرعامل بانک صادرات ایران اخیراً در تبیین برنامه های 
عملیاتی این بانک برای تداوم این روند در سال ۱400 
از اتخاذ رویکردهای نوین به خدمات بانکداری با ایجاد 
۱۱0 شــعبه نوپدید در میان شعب فعلی بانک خبر داده 

است.
ادامه اصاح ساختار مالی و سازمانی به منظور توانمند تر 
شــدن نیروها و افزایش بهره وری ســتاد و صف برای 
روان تر انجام شــدن کارها و افزایش سهم بازار بانک 
بــه بالای ۱0 درصد، برنامه ریزی برای افزایش منابع تا 
۵۱۵ هزار میلیــارد تومان و تقویت زنجیره تامین مالی 
برای پاسخگویی به خدمات مورد نیاز مشتریان از دیگر 
برنامه های بانک صادرات ایران در ســال۱400 عنوان 

شده است.
همچنین افزایــش درآمدهای کارمزدی، افزایش درآمد 
عملیات ارزی، کاهش بهای تمام شــده پول، کار ویژه 
بر روی مدیریت نقدینگی و رعایت حد مجاز تسهیات، 
فروش اموال مازاد، تناســب منابع و مصارف، مدیریت 
منطقــی هزینه های عمومــی و اداری، عملیات ارزی 
شعب خارج از کشــور و کاهش مطالبات غیرجاری به 
عنوان اقدامات اساسی به طور جدی در دستور کار بانک 

صادرات ایران است.

پسورد کیف پول رمزارزتان را به 
کسی ندهید

با افزایش حضــور افراد در حــوزه رمزارزها، مجرمان 
سایبری برای به دست آوردن کلمات امنیتی و رمز ورود 
به کیف های دیجیتال و سرقت رمزارز آنها اقدام می کنند.
به گزارش ایسنا، استخراج رمزارز، کسب وکاری نوپاست 
که در ســال های گذشته توجه بسیاری از فعالان حوزه 
فناوری را به خود جلب کرده اســت، هرچند همه ابعاد 
این کسب وکار هنوز کاما شناخته شده نیست. در ایران 
با توجه با توجه به سوق پیدا کردن عاقه مندان به این 
ســمت، وزارتخانه های صمت، نیرو و ارتباطات و بانک 
مرکزی، از دو ســال گذشــته، پس از تصویب قوانین 
مربوطه، موانع را از پیش پای ســرمایه گذاران برداشتند 

و راه حضور آنها را تسهیل کردند.
هرچند سال گذشته به دلیل خاموشی هایی که در کشور 
صورت گرفت،  این شــائبه ایجاد شد که در کشور و آن 
هم در زمان صعود قیمت بیت کوین، استخراج این رمزارز 
صورت می گیرد که منجر به قطعی گســترده برق شده 
اســت، اما پس از آن استخراج رمزارزها به صورت یک 
فعالیت صنعتی مــورد توجه قرار گرفت و قوانینی برای 
آن در نظر گرفته شد.از ســوی دیگر مسوولان اعام 
کردند که شیب صعودی قیمت رمزارزها را به هیچ وجه 
نمی توان تضمین کرد و ورود افراد به این حوزه به عنوان 
ثروت اندوزی و خروج سرمایه از کشور، به صاح نیست. 
حتی عنوان شــد که با توجه به مصوبه دولت مبنی بر 
ممنوعیت »مبادله رمزارزهــا مانند بیت کوین در ایران 
» درگاه های الکترونیکی مبادله رمزارز مسدود می شود، 
باوجود این به نظر می رســد خریــد و فروش رمزارزها 
در ایران ادامه داد.در حالی که اســتفاده از کیف رمزارز 
با توجه به ســهولت و راحتی کار بــا آن ها امروزه مورد 
توجه بسیاری از کاربران قرار گرفته، مجرمان سایبری 
نیز از این موضوع آگاهی داشته و تاش می کنند از عدم 
آگاهی و توجه شهروندان به ماحظات امنیتی در هنگام 
دسترسی به این گونه برنامه ها سوء استفاده کرده و موجب 

نفوذ به کیف رمزارز و سرقت از کاربران شوند.

پرداخت تسهیلات بانکی در 
استان بوشهر 10۵ درصد 

افزایش یافت
 مدیرکل امور اقتصاد و دارایی استان بوشهر گفت: 
پرداخت تســهیات بانکی به عنــوان مولفه مهم 
حمایت از ســرمایه گذاری و تولید توسط سیستم 
بانکی این اســتان در ســال 99 به 2۶2 میلیارد و 
3۵0 میلیون ریال رسید که نسبت به سال پیش از 

آن ۱0۵ درصد افزایش یافته است.
رسول زارعی روز پنجشــنبه در گفت وگو با ایرنا، 
اعام کرد: میــزان ســپرده گذاری در بانک های 
اســتان بوشــهر نیز در سال گذشــته ۶09 هزار 
میلیارد ریال رسید که نسبت به سال 98 رشد ۱04 

درصدی تجربه کرده است.
وی اظهارکرد: بر اســاس گــزارش آماری بانک 
مرکزی، استان بوشهر از نظر حجم سپرده گذاری 
بانکی در رتبه ۱۱ کشور است که ۱0 رتبه پیش از 
آن به استان های پر جمعیت کشور اختصاص دارد.
مدیرکل امور اقتصاد و دارایی استان بوشهر افزود: 
به نســبت جمعیت، بوشــهر همچون ســال های 
گذشته از نظر میزان سرانه سپرده های بانکی رتبه  

اول را در کشور کسب کرده است.
زارعی ادامه داد: بوشهر از نظر پرداخت تسهیات 
نیز در رتبه 23 کشــوری قرار دارد و میزان مانده 
مطالبات بانکی نیز در پایان ســال 99 نیز هشت 

هزار و 84 میلیارد ریال است.
وی اذعــان کرد: رتبه پایین تر بانک های اســتان 
بوشــهر در پرداخت تســهیات در این استان به 
دلیل میزان بالای سپرده گذاری نزد بانک ها است 
و در برخی از استان ها که سپرده گذاری پایینی در 

بانک ها دارند این نسبت افزایش می یابد.
مدیرکل امور اقتصادی و دارایی اســتان بوشــهر 
گفت: با این حال بانک های اســتان بوشهر بویژه 
بانک هــای تخصصی و توانمنــد و نیز بانک های 
خصوصی باید با مشارکت در تامین مالی پروژه های 
موثر در توسعه این استان با سرعت بیشتری ایفای 
نقش کننــد و با افزایش ســرمایه گذاری، تولید و 
اشتغال در بهبود فضای کسب و کار زمینه توسعه 

را در این استان فراهم کنند.
مدیرکل امور اقتصادی و دارایی اســتان بوشهر در 
ارتباط با ســرمایه گذاری خارجی سال گذشته در 
استان بوشهر گفت: میزان سرمایه گذاری مصوب 
خارجی در ســال 99 در استان بوشهر ۵0 میلیون 
و 300 هزار یــورو بود.زارعی افزود: این میزان در 
قالب  2 طــرح ســرمایه گذاری در حوزه صنعت 
صورت گرفته است.وی اضافه کرد: در سال ۱400 
نیز تعدادی طرح سرمایه گذاری خارجی کوچک و 
متوسط در دست پیگیری است و 2 پروژه صنعتی 
با ســرمایه گذاری خارجی در استان بوشهر تعریف 
شده اســت و بزودی مراحل نهایــی خود را طی 

می کند.

مصوبات اقتصادی خراسان 
جنوبی پیشرفت مناسبی 

داشته است
استاندار خراسان جنوبی نقش بانک توسعه تعاون را 
در پیشــبرد مصوبات اقتصادی این استان تأثیرگذار 
دانســت و گفت: مصوبات اقتصادی استان با حضور 

بانک توسعه تعاون پیشرفت مناسبی داشته است.
حمید مانوری استاندار خراسان جنوبی که با دعوت 
مدیر عامل بانک توسعه تعاون به منظور بررسی میزان 
پیشرفت مصوبات اقتصادی دستگاه های تابعه وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در محل ساختمان میرداماد 
بانک حضور یافته بود، اظهار داشت: در مقطع کنونی 
شاهد هستیم بانک توسعه تعاون عاوه بر نگاه خاص 
توسعه ای به استان خراســان جنوبی در فرآیندهای 
بانکداری استان، عهده دار محوریت پیشبرد تصمیمات 
اقتصادی استان از منظر دستگاه های تابعه وزارتخانه 
نیز گردیده اســت.وی افزود: با حضور مدیران ارشد 
وزارتخانــه، مصوبات متعددی در بخش های صنعت 
و معدن، راه، کشــاورزی و گردشــگری تدوین شده 
است که باهم افزایی حاصل از همکاری استانداری 
خراســان جنوبی و بانک توســعه تعاون در پی آن 
هستیم تا تحقق حداکثری این مصوبات و تأثیر مثبت 
آن در اشــتغال و تولید استان را شاهد باشیم.استاندار 
خراسان جنوبی خاطرنشان کرد: اهتمام بانک توسعه 
تعاون در اعطای تسهیات اشتغال آفرین و حمایت 
از طرح های تولیدی مساعد بوده است و با ادامه این 
روند، بانک می تواند در ایفای کامل تعهدات به توفیق 
برسد.در ادامه این جلسه حجت اله مهدیان مدیرعامل 
بانک توســعه تعاون همکاری میان دســتگاه های 
زیرمجموعه وزارتخانه را بسیار مهم و ضروری خواند 
و گفت: با توجه به تصمیمات اتخاذشــده در راستای 
هم افزایی بیشتر دســتگاه های اقتصادی وزارتخانه 
مأموریت های ویژه ای در ســرمایه گذاری طرح های 
حائز مزیت اســتان بر آن ها در نظر گرفته شده است.
وی با اشاره به طرح های اقتصادی دردست احداث در 
این استان بیان داشت:  طرح های زغال سنگ پرورده 
طبس، احداث کارخانه پودر میکرونیزه بنتونیت، تولید 
آجرنسوز، معدن مس ورزگ و هتل جهانگردی کویر 
به نحو مناسبی پیگیری گردیده و درصدد هستیم در 
کوتاه مدت نتایج قابــل قبولی از این طرح ها حاصل 
گردد و ســبب ایجاد اشتغال برای جوانان این استان 
باشــیم وی پیش بینــی کرد با پیشــبرد طرح های 
اقتصادی استان، ســرمایه گذاری به میزان حدود 70 
هــزار میلیارد ریال در بخش هــای متنوع اقتصادی 

استان تحقق یابد.

اخباراخبار

ارز واردات فوری یک 
میلیون دوز واکسن 
کرونا پرداخت شد 

تقاضای جهانی برای 
طلا کاهش یافت

رییس کل بانک مرکزی از پرداخت ارز مورد نیاز برای تامین یک میلیون دوز 
واکسن کرونا خبر داد.

 »عبدالناصر همتی«  روز پنجشنبه در یادداشتی در اینستاگرام نوشت:  »هفته 
گذشــته اعام کردم که بانک مرکزی حداقل ۱00 میلیون دلار ارز،   برای 
واردات واکســن کرونا تخصیص داده اســت«. وی اعام کرد: امروز بنا به 
درخواســت وزارت بهداشــت، اولین پرداخت ارزی برای واردات فوری یک 

میلیون دوز از یک مجموعه چند میلیون دوزی واکسن کرونا انجام شد.  

تقاضای جهانی برای طا در سه ماهه نخست سال 202۱ تحت تاثیر افت تقاضای 
سرمایه گذاری و خرید اندک بانکهای مرکزی، با 23 درصد کاهش نسبت به مدت 

مشابه سال 2020، به 8۱۵.7 تن بالغ شد.
به گزارش ایسنا، جدیدترین گزارش شورای جهانی طا نشان داد تقاضای جهانی 
برای طا در ســه ماهه نخست سال 202۱ به 8۱۵.7 تن بالغ شد که تغییری در 
مقایســه با سه ماهه چهارم سال 2020 نداشت اما در مقایسه با سه ماهه نخست 

سال گذشته 23 درصد کاهش داشت. 

عملکرد بازار سرمایه در هفته دوم اردیبهشت ماه رقم خورد

رشد ۵ هزار واحدی شاخص بورس

انتخابات شرکت های سرمایه گذاری استانی سهام عدالت غیرقانونی است

شــاخص کل بورس اوراق بهادار تهران امروز هم 
سبز بود و در نهایت با رشد ۵072 واحد روبرو شد.

به گزارش پــول نیوز، در معامات روز شــنبه 4 
اریبهشــت شــاخص کل بورس پس از افت هفت 
هــزار و 7۱3واحدی )0.۶درصــد( در ارتفاع یک 
میلیون و ۱99هزار واحد قــرار گرفت و همچنین 
شاخص کل هم وزن با کاهش 0.2درصدی مواجه 
شــد. آخرین قیمــت 23نماد حداقــل یک درصد 
نســبت به قیمت روز قبل آن هــا افزایش یافته و 
۵۱۶نمــاد با کاهش بیــش از یک درصدی قیمت 
همــراه بوده انــد. نماد های »فملی«، »شســتا«، 
»خودرو«، »فــولاد«، »برکــت«، »وتجارت«، و 
»وبملت« در گــروه پرتراکنش ترین های بورس و 
نماد های »آریــا«، »بگیان«، »دماوند«، »صبا«، 
»بپیونــد«، »سرچشــمه«، و »غگیــا« در گروه 

پرتراکنش ترین های فرابورس قرار گرفتند.
روز پس از آن نیز شــاخص بــورس بورس اوراق 
بهادار تهران این روز ها حال و روز خوشی نداشته، 
به طوری که مدیران بورسی هم از صحبت کردن 
پیرامون بازار خــودداری می کنند. در یک روند رو 
به کاهش از ابتدای ســاعت تا پایــان معامات، 
شــاخص کل ۱۱ هزار و ۵۱0 واحــد ریزش کرد 
و به رقــم یک میلیون و ۱87 هــزار و 83۱ واحد 
رسید. همچنین شاخص کل با معیار هم وزن 943 
واحد کاهــش یافته و به رقــم 428 هزار و ۱3۱ 
واحد رسید. ارزش روز بازار در بورس اوراق بهادار 
بــه بیش از 4 میلیون و 742 هــزار میلیارد تومان 
رسید. همه شاخص های بورس قرمز بودند و امروز 
معامله گران بیش از 3.2 میلیارد ســهام حق تقدم و 
اوراق مالی در قالــب ۱83 هزار نوبت معامله و به 

ارزش 3 هزار و 49 میلیارد تومان داد و ستد کردند. 
اگر ارزش معامات فرابــورس که بیش از ۱29۱ 
میلیارد تومان شــد را درنظر بگیریم، معامله گران 
امروز در دو بازار بورس و فرابورس بیش از 4 هزار 
و 200 میلیارد تومان داد و ستد کردند. شاخص کل 
و شــاخص قیمت با معیار وزنی ارزشــی 9۶ صدم 
درصد کاهش یافته اســت. همچنین شاخص کل 
و شــاخص قیمت با معیار هم وزن 22 صدم درصد 
کاهش یافته است. شــاخص آزاد شناور 73 صدم 
درصد کاهش یافت. شاخص بازار اول بورس ۱.۱ 
درصد کاهش یافت. شــاخص بازار دوم بورس 79 

صدم درصد کاهش یافت.
شــاخص کل بورس در معامات روز دوشــنبه ۶ 
اردیبهشت با افت 903 واحدی به عدد یک میلیون 
و ۱8۶ هزار واحد و شــاخص هم وزن نیز با افت 
87۶ واحدی به عدد 427 هزارواحد رســید ضمن 
اینکه نماد های کگل، کچاد و شــپنا بیشترین تاثیر 
را در افت شاخص بورس داشتند. در فرابورس نیز 
شــاخص با رشــد 7 واحدی به عدد۱7 هزار واحد 
رسید. ارزش معامات خرد بازار به بیش از 2 هزار 
و ۱30 میلیارد تومان رســید و حدود 330 میلیارد 
تومان تغییر خالص مالکیت افراد حقیقی به حقوقی 
بود. همچنین در بازار 47۱ نماد بیش از یک درصد 
افت و ۵4 نماد بیش از یک درصد رشــد را تجربه 
کردند.شــاخص بورس در معامات روز پس از آن 
شــاخص هم وزن امروز نیز همانند شــاخص کل 
رشد داشــت و با ۱۶9 واحد عدد 427 هزار و 4۵۱ 
واحد را نشان داد. در معامات نماد های » فولاد »، 
» فملی » و » فارس » به ترتیب با 3238، 3099 
و ۱۶49 واحد بیشــترین تاثیر مثبت بر شاخص را 

ثبت کردند.
بــورس اوراق بهادار تهران از روز گذشــته در پی 
بسته پیشنهاد ی دهگانه سازمان بورس و تصویب 
آن در دولت روند رو به رشــد بــه خود گرفته، به 
گونــه ای که امروز هم بــا افزایش ۵072 واحد به 
رقم یک میلیون و 207 هزار و 702 واحد رســید. 
همچنین شــاخص کل با معیار هموزن 208 واحد 
کاهش یافته و به رقم 427 هزار و 2۵4 واحد رسید. 
ارزش بازار در بــورس تهران به بیش از 4 میلیون 
و 832 هزار میلیارد تومان رســید. معامله گران در 
بورس تهــران بیش از ۶.4 میلیارد تومان ســهام 
حق تقدم و اوراق مالــی در قابل 47۶ هزار نوبت 
معامله و به ارزش 4404 میلیارد تومان داد و ســتد 
کردند.ارزش معامات در فرابورس ایران هم بیش 
از ۱0۱۱ میلیارد تومان بوده اســت که در مجموع 
معامله گران در دو بازار بورس و فرابورس بیش از 
۵4۱۵ میلیارد تومان داد و ستد کردند. شاخص کل 

و شــاخص قیمت با معیار وزنی ـ ارزشی هر کدام 
42 صدم درصد رشد کردند. همچنین شاخص کل 
و شاخص قیمت با معیار هموزن هر کدام ۵ صدم 
درصد کاهش یافت. شــاخص آزاد شناور 4۶ صدم 
درصد رشد کرد. شاخص بازار اول بورس ۶4 صدم 
درصد افزایش یافت و شاخص بازار دوم بورس ۱4 
صدم درصد رشــد کرد. نماد های شاخص ساز به 
ترتیب شامل بانک ملت، پتروشیمی خلیج فارس، 
ملی مــس ایران، بانک پاســارگاد، بانک تجارت، 
فولاد مبارکه و بانک صادرات بوده اند. یعنی امروز 
نماد های بانکی بیشــترین اثر تقویتی بر شاخص 
بورس را داشــته اند. نماد های پرتراکنش در بورس 
تهران شامل سایپا، ایران خودرو، ملی مس ایران، 
پالایــش نفت اصفهان، دارویی برکت، گســترش 
ســرمایه گذاری ایران خودرو و بانک ملت بوده اند. 
در فرابورس ایران شــاخص کل در پایان معامات 
23 واحد رشــد کرده و به رقم ۱7 هزار ۶۶0 واحد 
رسید. ارزش بازار اول و دوم فرابورس ایران بیش 
از یک میلیون و ۱9۶ هزار میلیارد تومان رســید. 
یعنی ارزش روز شــرکت های بورسی و فرابورسی 
روی هم رفته به ۶ میلیون میلیارد تومان یا معادل 
۶20 میلیارد دلار رســیده است. معامله گران بیش 
از 842 میلیون ســهام، حق تقدم در قالب 9۶ هزار 
نوبت معامله و به ارزش ۱0۱۱ میلیارد تومان داد و 
ستد کردند. نماد های آریاساسول، هلدینگ معدنی 
خاورمیانه، صبا تأمین و توســعه مالی مهر آیندگان 
و ســرمایه گذاری کرمان بیشــترین اثر مثبت و 
سنگ آهن گهر زمین و مدیریت انرژی امید تابان 
هور بیشــترین اثر منفی را روی شاخص فرابورس 

داشته اند.

یک مقام مسئول گفت: ابهامات مربوط به انتخابات 
الکترونیکی هیات مدیره شرکت های سرمایه گذاری 

استانی سهام عدالت بیشتر از قبل شده است.
اکبر حیدری ســخنگوی کانون شرکت های سرمایه 
گذاری اســتانی سهام عدالت در گفت وگو با خبرنگار 
مهر، در پاســخ به این سوال که آیا مشکات مربوط 
به مجامع و انتخابات الکترونیک این شرکت ها مرتفع 
شــده است یا خیر، اظهار داشــت: مشکاتی که در 
زمان تاش دولت برای برگــزاری مجامع در تاریخ 
قبلی وجود داشت نه تنها مرتفع نشده بلکه ابهام آن 

بیشتر نیز شده است.
وی ادامه داد: مستمسک جدید دولت برای برگزاری 
غیرقانونــی مجامــع، نامه رئیس دفتــر مقام معظم 
رهبــری اســت؛ اما باید توجه داشــت کــه در این 
نامه هم اشــاره شده که در راســتای تاکید رهبری 
بــر تحقق مشــارکت واقعــی مــردم در مالکیت و 
مدیریت شــرکت های سرمایه گذاری استانی، نسبت 
به برگزاری )ابتدا( مجمــع فوق العاده برای تصویب 
اساسنامه و سپس مجمع انتخاب مدیران آن هم دقیقاً 

در »چارچوب آئین نامه« اقدام شود.
حیدری اظهار داشت: »مشارکت واقعی مردم« یعنی 
اینکه تمامی ســهام داران باید »فرصت برابر برای 
انتخاب کردن و انتخاب شــدن« داشــته باشند اما 
وقتی شــورای عالی بورس اعام می کند که مجامع 
صرفاً به صورت الکترونیک انجام شــود و 40 درصد 

از مردمی که ســهامدار عدالت هستند دسترسی به 
اینترنت ندارند یعنی اقدام دولت »ســلب حق بیش 
از ۱2 میلیون نفر معادل 40 درصد ســهامداران« از 

انتخاب شدن و انتخاب کردن است.
وی خاطر نشــان کرد: در فــراز دوم نامه دفتر مقام 
معظم رهبری تاکید شده که اساسنامه تصویب شود 
و طبــق قانون تجارت نیز نمی شــود بدون تصویب 
اساســنامه جدید در یک مجمع فوق العاده با رعایت 
قانون و ثبت نتیجه در مرجع رسمی، مجمع عمومی 
انتخابات الکترونیکی تشــکیل شود. در حال حاضر 
در اساسنامه ســرمایه گذاری های استانی، برگزاری 
مجمع به صورت حضوری دیده شده و اگر قرار است 

حتی به صورت ترکیبی از حضــوری و الکترونیکی 
برگزار شــود ابتدا باید در مجمعی فــوق العاده این 

تغییرات به تصویب برسد.
سخنگوی شرکت های سرمایه گذاری استانی سهام 
عدالت، تصریح کرد: در اردیبهشــت ماه سال گذشته 
نیز مقام معظم رهبری، صرفاً وظیفه تدوین مقررات 
انتقال ســهام به صاحبان ســهام را به شورای عالی 
بــورس تفویض کردند و بدیهی اســت که مقررات 
تابع و ذیل قوانین اســت و این ادعــای دولتی ها و 
سازمان بورس مبنی بر اینکه مصوبات شورای عالی 
بورس فراتر از قانون اســت، وجاهت ندارد.وی تاکید 
کرد: تمهیدات اجرایی انتخابات که با هیئت رئیســه 

مجامع دولتی بدون رعایت نکات قانونی برای انتشار 
آگهی ها، تأیید صاحیت ها و … در حال انجام است 
همگــی خارج از چارچوب آئین نامه اســت. در حال 
حاضر هرچه رخ می دهد صرفاً به جهت تعجیل سوال 
برانگیــز در برگزاری انتخابات ســرمایه گذاری های 
اســتانی، بدون حصول تضمین حق مشارکت واقعی 
مردم اســت به همین دلیل این انتخابات غیرقانونی 
است و تضییع حق مردم را در بر دارد و اصرار دولت 
نیز توجیهی ندارد و به صرف استناد به نامه اخیر دفتر 
مقام معظم رهبری بــدون عمل و تعهد به محتوای 

آن نمی تواند بهانه ای برای تضییع حق مردم باشد.
حیــدری با بیان اینکه طبق نامــه 2۶ خرداد ماه 99 
مقام معظــم رهبری، رئیس جمهوری و مجریان امر 
و شورای عالی بورس از ایجاد زمینه برای »استمرار 
مدیریت دولتی« نهی شــده اند گفت: عماً استقرار 
هیئت رئیسه دولتی در مجامع و ادامه تصدی مدیران 
دولتی بر پرتفوی ســهام عدالت مصداق اســتمرار 
مدیریــت دولتی و مورد اعتراض کانون اســت.وی 
خاطر نشــان کرد: تمام این مغایرت ها و تخلفاتی که 
انجام شده به این دلیل است که دولت جایگاه قانونی 
و غیرقابل نفوذ تعاونی های سهام عدالت شهرستانی 
را برنمی تابد و اصــرار دارد که به صورت غیرقانونی 
تعاونی ها باید از ساختار حذف شوند. در حالی که اگر 
جایگاه تعاونی ها انکار نمی شد هیچ گاه دچار این بن 

بست برای برگزاری مجامع و انتخابات نمی شدیم.

هفته اول اردیبهشــت را می توان هفته 
ثبات و توقف بازارها در ایران دانســت. 
در حالی که نرخ تورم روند افزایشی خود 
راحفظ کرده است، قیمت ها در بازار در 

حل عقب نشینی است.
 این دوره ســخت غالبا پــس از وقوع 
طوفان هــای تورمــی رخ می دهد ، در 
چنین شــرایطی با وجود رشــد سطح 
عمومی قیمت ها یا تورم، سرمایه گذاری 
در هیچ بازاری ســودآور نیست و اتفاقا 
نیز در  بازارهای مختلف  سرمایه گذاران 
حال زیان، ترجیح می دهند نســبت به 
خروج از بازارها اقدام کنند.  در روزهای 
اخیر اخبار رســیده دلالت بر آن داشت 
که تقاضــا برای خریــد ارز از صرافی 
ملی افزایــش یافته اما ایــن تقاضا با 
هدف سرمایه گذاری میان مدت و حتی 
کوتاه مدت در بازار ارز صورت نمی گیرد 
چرا که اغلب خریداران با هدف فروش 
ارز در بــازار آزاد و برخورداری از فاصله 
قیمتــی موجــود میان قیمــت دلار و 
یــورو در صرافی هــای بانکــی و بازار 
آزاد دســت به خرید می زننــد . چنین 
اقدامی سرمایه گذاری آنی در بازار تلقی 

می شود.
 سیامک قاسمی، کارشاس اقتصادی در 
صفحه شخصی خود در فضای مجازی 
تاکید کرده اســت در چند ماه گذشــته 
داخلی  گذاری  ســرمایه  پرســودترین 
نگهداری ریال بوده است و تقریبا همه 

بازارهــای داخلی در رکــود و بازدهی 
منفی . وی معتقد است در شرایط عدم 
قطعیت سیاسی ، نقدشوندگی و امکان 
تغییر ترکیب ســبد دارایی در کمترین 
زمان، حتی از ســوددهی بیشــتر هم 
مهمتر است. بررســی ها نشان می دهد 
اقام مصرفی سبد خانوار که تهیه آنها 
ضرورتی انکار ناپذیر است در این دوره 
با رشــد قیمت مواجه شده اند اما ریزش 
قیمت در بازارهای مهم نظیر طا، ارز، 

سکه و بورس اتفاق افتاده است .
 بورس

 بازار ســرمایه ماه های طولانی اســت 
وضعیــت خوبی ندارد . ایــن بازار در 9 
ماه اخیر روزهای بسیار سختی را پشت 
ســر گذاشته اســت اما به نظر می رسد 
هنوز دوران رکود و قرمزپوشــی سپری 
نشــده اســت. هر چند در هفته ای که 
گذشت این بازار شاخص را در وضعیت 

ســبز دید اما عقب نشینی و پیشروی در 
نهایت نتیجه ای صفــر- صفر را برای 
سرمایه گذاران به ارمغان آورد. در نهایت 
بورس در این هفته با یک نوسان رفت 
و برگشتی و با رشــد 20 هزار واحدی 
در دو روز پایانــی به ســطح هفته قبل 
تا سرمایه گذاران و سهامداران  برگشت 
این بازار تغییری را احساس نکنند. البته 
بازپس گیــری کف مقاومتی شــاخص 
یعنی سطح یک میلیون و دویست هزار 
واحد،اتفاق مهمی بود که در هفته اخیر 
رخ داد.به این ترتیب براساس داده های 
سازمان بورس و اوراق بهادار، شاخص 
کل بــورس در پایان هفتــه منتهی به 
پایان فروردین روی سطح یک میلیون 

و 207 هزار واحدی قرار گرفت.
طا بر مدار زیان

بازار ارز در شرایطی بسیار متزلزل قرار 
دارد. این تزلزل بازار طا و سکه را نیز 

تحت تاثیر قرار داده اســت . به عبارت 
دیگر بازار طا از پس مدتهای طولانی 
بالاخره کانال یک میلیون تومان قیمت 
را رها کرد و به کانال قیمتی 900 هزار 
تومان وارد شد. این اتفاق مهم در هفته 
گذشــته به واســطه تعطیلی بازارهای 
ایران در اثر شیوع کرونا نتوانست تاثیر 
چندانی بــر تقاضای خریــد و فروش 
بگــذارد اما فعــالان بازار مــی گویند 
این روزها شمار فروشــندگان از شمار 
خریداران بالاتر اســت. قیمت طا در 
این هفته با رسیدن به رقم کمتر از یک 
میلیون تومان افتــی 2٫3 درصدی  را 

تجربه کرد.
براســاس اطاعات شبکه اطاع رسانی 
طا، سکه و ارز قیمت هر گرم طا در 
پایان هفته قبل یک میلیون و ۱۱ هزار 
تومان بود امــا در این هفته با افت 24 
هزار تومانی به نــرخ 987 هزار تومان 

رسید.
سکه بر طبل زیان کوبید

اتفاق مهم دیگر در بازار طا و ســکه 
ایران ورود ســکه امامی بــه کانال 9 
بود.قیمت هر عدد سکه  میلیون تومان 
امامی در پایان این هفته با کاهش ۱29 
هــزار تومانی که بازدهــی منفی ۱٫۲ 
درصدی را رقم زد، به 9 میلیون و 947 
هزار تومان رسید. این کالای سرمایه ای 
در پایــان هفته قبــل ۱0 میلیون و 7۶ 

هزار تومان بود.

سیگنال عقب نشینی به بازار ارز مخابره 
شد

شــاخص کل بازار ارز در صرافی ملی 
ایــن هفته ۱00 تومــان کاهش یافت.
قیمــت دلار در هفتــه قبــل 23 هزار 
و 330 تومــان بــود. در این هفته 0٫4 
درصــد افت کرد. دیــروز صرافی ملی 
آخرین قیمــت دلار را 23 هزار و 23۱ 
تومان اعام کرد.نکته مهم در بازار ارز 
اما عقب نشــینی قیمت دلار از هســته 
سخت مقاومتی 23 هزار و ۶00 تومان 
در بازار آزاد بود . برآوردها نشان می دهد 
شکسته شدن این مقاومتی می تواند به 
تشــدید ریزش بهای ارز در بازار منجر 
شــده و قیمت ها را به کمتر از این رقم 

برساند .
 بازار ارز ایران تحت تاثیر مذاکرات وین 
پیش بینی  قیمت هاســت.  ریزش  آماده 
می شود دستیابی به توافق بتواند زمینه 
را برای کاهش دو تا ســه هزار تومانی 
قیمــت در کوتاه مدت مهیــا کند.اخبار 
مثبت رســیده از وین سیگنال کاهش 
قیمت را به بازار ارز مخابره کرده است.

دیگر بازارها
نیز  بانکی مرکــزی   گزارش رســمی 
حاکــی از آن اســت کــه در فروردین 
متوســط بهای خرید مسکن در تهران 
کاهشــی بیش از ســه درصد را تجربه 
کرده است .درعین حال بازار خودرو نیز 
با کاهش محسوس قیمت ها روبروست.

سیگنال کاهش قیمت ارز، بازارها را تکان داد!
سکه، طلا، بورس و سایر بازارها در انتظار توافق وین 
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کرد:  اعام  راه آهن  شــرکت   مدیرعامل 
بــا رعایت کامل  همه ســفرهای ریلی 
پروتکل های بهداشتی صورت گرفته و به 
هیچ یک از مســافرانی که تست کرونای 
آن ها مثبت شده است، بلیت قطار فروخته 

نمی شود.
بــه گــزارش ایســنا، در پــی اظهارات 
اخیر ایرج حریرچــی - معاون کل وزیر 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی- 
درباره اینکه ۵۱ هــزار نفر از مردمی که 
تســت مثبت کرونای خــود را در اختیار 
داشــته اند، قرنطینه خود را شکســته، از 
شهرشــان خارج شــده و به مســافرت 
رفته اند، این سوال به وجود می آید که با 
وجود سامانه ماسک و فعال بودن آن در 
همه حوزه هــای حمل و نقل چگونه این 

افراد به سفر رفته اند؟
 ســعید رســولی – مدیر عامل شرکت 
راه آهــن – در گفت وگو با ایســنا اظهار 

کرد: از ابتدای راه اندازی ســامانه ماسک 
تاکنون این ســامانه در همه بخش های 
حمل و نقل ریلی فعال اســت و در زمان 
خرید بلیت و انجام ســفر ریلی کد ملی 
مسافر در سامانه ماسک چک شده و اگر 

تست کرونای این مسافر مثبت شده باشد 
به او بلیتی فروخته نخواهد شد.

افزود: همچنــان همه پروتکل های  وی 
بهداشتی اباغ شــده از سوی ستاد ملی 
مقابله با کرونا در بخش ریلی به صورت 

ســختگیرانه ای رعایت می شود و نظارت 
جــدی بر روند اجرای صحیح آن در همه 
ایــام هفته داریم و هیــچ تخلفی از این 
دست که مســافری با تست مثبت کرونا 
اقدام به ســفر کرده باشد در حوزه ریلی 

انجام نشده است.
مدیرعامل شــرکت راه آهن با بیان اینکه 
باید از همه شرکت های حمل و نقل ریلی 
بابت رعایت دقیق پروتکل های بهداشتی 
تشــکر کرد که در ماه های گذشته شیوع 
ویــروس کرونا بــا وجود مشــکات و 
ســختی های فراوان ایــن کار را انجام 
داده اند، ادامه داد: برای انجام ســفر ریلی 
در دو نوبت کد ملی مســافران با سامانه 
ماسک چک می شود و به صورت روزانه 
نظارت مســتمری بر روند خرید و فروش 
بلیت قطار از سوی همه شرکت ها داریم.

پرداخت تسهیات  روند  درباره  رســولی 
کرونایی شــرکت های ریلی که برخی از 

آن ها با وجود گذشــته بیش از یکســال 
هنوز آن را دریافــت نکرده اند نیز گفت: 
این مسئله و مشکل به صورت مستمر در 
حال پیگیری است و هم اکنون بر اساس 
اطاعات دریافتی چند شــرکت ریلی در 
حال طی مراحل اداری بانکی شان هستند 
و به زودی تســهیات به آن ها پرداخت 
خواهد شد.وی در پاسخ به سوال دیگری 
درباره اینکه با وجود گذشته حدود یکسال 
و نیم از شیوع ویروس کرونا آیا تسهیات 
دیگــری برای بخــش ریلــی و جبران 
خســارت و زیان های وارد شده به آن ها 
در حال پیگیری و تصویب است یا خیر؟ 
اظهارکرد: مشــکات حــوزه حمل ونقل 
ریلی را به ستاد ملی مقابله با کرونا اعام 
کرده ایم اما تصمیمــات در این زمینه در 
این ســتاد گرفته می شود و امیدواریم به 
موقع تصمیمات این چنینی گرفته شــده 

و اباغ شود.

نرخ حمل بار جاده ای 
افزایش یافت

مدیرکل دفتر حمل و نقل کالای سازمان راهداری 
و حمــل و نقل جــاده ای از بروزرســانی نرخ تن 
کیلومتر از پنجشنبه نهم اردیبهشت ماه ۱400 در 

سراسر کشور خبر داد.
بــه گزارش خبرگــزاری مهر به نقل از ســازمان 
راهداری و حمــل و نقل جاده ای، غامحســین 
دغاغله در جلسه بررســی چگونگی حمل کالای 
اساســی، بروزرســانی نرخ کرایه حمــل و نقل و 
مشکات اصناف که در پایانه بار بندر امام خمینی 
)ره( برگزار شــد، از بروزرسانی نرخ تن کیلومتر از 
پنجشــنبه نهم اردیبهشــت ماه ۱400 در سراسر 
کشور خبر داد و گفت: بروزرسانی نرخ شاخص تن 
کیلومتر هرساله به شــکل متمرکز انجام می شود 
و محاســبه کرایه های حمل بار بر اساس شاخص 

بروزرسانی شده، خواهد بود.
وی با اشاره به اینکه نرخ تن کیلومتر از پنجشنبه 
در سراسر کشور بروزرسانی شد، افزود: پیش از این 
لاستیک بر اساس پیمایش و با ارز 4200 تومانی 
در اختیار رانندگان قــرار می گرفت که با توجه به 
پایان عرضه لاســتیک با این نــرخ و عرضه آن 
به صورت نیمایی، این موضوع در بروزرســانی تن 

کیلومتر لحاظ شد.
مدیــرکل دفتــر حمــل و نقل کالای ســازمان 
راهــداری و حمل و نقل جاده ای بــا بیان این که 
نرخ بروزرســانی شده تن کیلومتر در خوزستان نیز 
عملیاتی شد، گفت: در این جلسه برخی مشکات 
ایجاد شــده در بارگیری در بندر امام خمینی )ره( 
مطرح شد که در کوتاه ترین زمان ممکن با کمک 
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خوزستان 

مرتفع خواهند شد.
دغاغله با اشاره به بررســی موضوعات مربوط به 
روغن موتور، سوخت، لاســتیک و بیمه رانندگان 
در کارگروه هفتگی پایش کــه با حضور وزیر راه 
و شهرسازی برگزار می شــود، افزود: در خصوص 
روغــن موتور به دســتور وزیر راه و شهرســازی 
جلســاتی با شرکت های تولید کننده برگزار و مقرر 
شــد بر اساس اعام تشکل های صنفی کشور، در 
پایانه هــای بزرگ روغن به صورت مســتقیم بین 
رانندگان توزیع شود تا شاهد حذف دلال ها باشیم.

وی ادامه داد: در برخی استان ها از جمله خوزستان، 
جنوب کرمان، سیستان و بلوچستان، بوشهر و چند 
اســتان دیگر، عاوه بر جابه جایــی کالا همزمان 

شاهد برداشت محصولات کشاورزی هستیم.
مدیرکل دفتر حمل و نقل کالای سازمان راهداری 
و حمل و نقل جاده ای اظهار داشــت: در اســتان 
خوزســتان حمل کالای اساسی با برداشت داخلی 
محصــول گندم، چغندرقند، کلــزا و تره بار همراه 

شده است که لزوم مدیریت ویژه ای را می طلبد.

ورود کالا از هند و پاکستان 
عامل انتقال ویروس نیست

وزیر راه و شهرســازی درباره ورود کالا از هند و 
پاکستان گفت: کالا عامل ویروس نیست و واردات 
کالا از این کشــورها طبق پروتکل های بهداشتی 

انجام می شود.
به گــزارش خبرگزاری مهر به نقل از وزارت راه و 
شهرسازی، محمد اســامی روز گذشته سه شنبه 
7 اردیبهشت در حاشــیه مراسم آغاز اجرای طرح 
مدیریت سرعت در جاده ها در جمع خبرنگاران، در 
ارتباط با ورود کالا از هند و پاکســتان گفت: کالا 
عامل ویروس نیست و واردات کالا از این کشورها 

طبق پروتکل های بهداشتی انجام می شود.
وی ادامــه داد: در ارتبــاط با ویــروس و بیماری 
کرونا، ما آنچه را که ســتاد ملــی مقابله با کرونا 
تصویب کند، انجام می دهیم. به خصوص در مورد 
پروازهــا این مصوبات بافاصله به نوتام )اطاعیه 
هوانوردی( تبدیل کرده و نوتام را به صورت جهانی 

منتشر می کنیم.
اســامی افزود: در هفته یک و یا حداکثر 2 پرواز 
به هند داشــتیم که بر اســاس تصمیم ستاد ملی 

متوقف کردیم.
این عضو کابینه دوازدهم در ارتباط با کنترل بهداشتی 
در پایانه های مرزی و فرودگاه ها گفت: به دلیل کمبود 
ظرفیت وزارت بهداشــت، هال احمر نیز با دستور 
رئیس جمهور در مبادی ورود به کشــور مستقر شده 
و با استقرار هال احمر کنترل بهداشت مرزی تقویت 
شده است.وی افزود: ما امیدوار هستیم که کنترل های 
بهداشتی را به دقت انجام دهند که کسی که آلوده به 
ویروس است از طریق پایانه ها وارد کشور نشود و اگر 
شد، کنترل شده و قرنطینه شود.وزیر راه و شهرسازی 
در ادامه با اشــاره به فشار اقتصادی ناشی از کرونا بر 
شــرکت های هواپیمایی گفت: ممنوع کردن پروازها 
و رعایت فاصله اجتماعی بــا اعمال محدودیت ۶0 
درصدی پذیرش مسافر همه ایرلاین ها را با گرفتاری 
سنگینی مواجه کرده و این شرکت ها روزگار سختی 
را می گذرانند.وی ادامه داد: پرواز خارجی به شــدت 
کاهش پیدا کرده است. ممنوع کردن پروازها و اعمال 
محدودیت پذیرش مســافر به معنای قطع و کاهش 
درآمد ایرلاین هاست.اســامی با اشاره به اعتراض 
روز گذشــته برخی از کارکنــان ایران ایر گفت: همه 
ایرلاین ها روزگار سختی را می گذرانند، ایران ایر هم 
همینطور است. از کارکنان شاغل و بازنشسته عزیز 
ایران ایر عذرخواهی می کنم که این شرکت نتوانسته 
تا دیروز حقوق فروردین ماه را پرداخت کند. امیدوارم 
با تمهیداتی که اندیشــیده شده، حقوق این عزیزان 

امروز پرداخت شود.

راهبرد پیوستن ایران به شبکه 
حمل و نقل دریایی چین

آقایی بهروز 
 پیوســتن به شــبکه حمل و نقل دریایی چین 
ارتقای جایگاه حمل  برای  استراتژیک  راهکاری 

و نقل دریایی کشور است.
چین به عنوان دومین اقتصاد بزرگ جهان، یکی 
از کشــورهای نیرومند در زمینه کشتیرانی است 
و حمــل و نقل دریایی و خدمات بندری ســهم 
عمده ای در رشــد ناخالص داخلی این کشــور 
دارد. بــه عنوان نمونه بالاتریــن میزان تجارت 
دریایی جهان حدود ســالیانه ۶00 میلیارد دلار 

بین چین و ایالات متحده انجام می شود.
همچنین  بر اســاس جدیدترین گزارش آنکتاد 
ملل(  توســعه ســازمان  و  تجارت  )کنفرانــس 
جمهوری خلــق چین با دارا بودن حدود ۶ هزار 
و 900 فروند کشــتی، مالکیت ســومین ناوگان 
بــزرگ دریایی جهان را پــس از یونان و ژاپن 
دارد. نیک می دانیم که بنــادر به عنوان دروازه 
های تجاری هر کشــور از پیشران های توسعه و 

اقتصاد کشورها محسوب می شوند.  رشد 
با بررسی فهرســت ۱0 بندر برتر کانتینری دنیا 
در ســال  20۱9 میادی، هفت بنــدر در این 
رده بندی از جمله »شــانگهای، نینگبو، شــنزن، 
تیانجین«  و  هنگ کنــگ  کینگدائو،  گوانگــژو، 
 TEU چینی هســتند که در حدود ۱77 میلیون
)واحد شــمارش کانتینر( از مجموع 820 میلیون 
تی ای یــو عملیات کانتینری کل بنادر جهان را 

می رسانند.  انجام  به 
نکتــه قابل توجه در جایگاه بندر شــانگهای آن 
اســت که با انجام عملیات حــدود 43 میلیون 

TEU در صدر این لیست قرار دارد. 
با احتســاب مجمــوع عملیات  به عبارت دیگر 
کانتینــری بنــادر چین، نزدیک بــه 28 درصد 
از حمل و نقــل کانتینری دنیــا از طریق بنادر 
چیــن رقم می خورد و بر اســاس پیش بینی های 
موسسات اقتصادی تا سال 2024 بیشترین رشد 
در این زمینه نیز در منطقه جنوب شــرق و خاور 

دور با تاکید بر بنادر چین رخ خواهد داد. 
عاوه بر آنچه ذکر شــد، مدیریــت و راهبری 
ترمینال های بندری بــا بهره گیری از تجهیزات 
تخلیه و بارگیری مناســب، اســتفاده از فناوری 
اطاعات و توســعه دادن به ابعاد هوشمندسازی 
از  مزیت هایی اســت که چینی هــا از آن بهره 
می برنــد به طوریکــه ترمینال اپراتــوریِ بنادر 
بزرگــی در دنیا نیز به چینی ها واگذار شــده که 
نمونه شــاخص آن شــرکت کاســکو با تجریه 
فعالیــت در حداقــل ۵0 بندر در نقــاط مختلف 
جهان اســت و به عنوان یک ابــزار مهم برای 
تحقق ایده جاده ابریشــم جدید یا همان کریدورِ 
یک کمربنــد - یک جاده به حســاب می آید. 
ورود خط حمــل و نقل  COSCO به حوزه 
اپراتــوری بنادر کانتینری در منطقه خاورمیانه را 
می تــوان در بندر خلیفه ابوظبــی نیز به وضوح 

کرد. مشاهده 
یکی از دیگر شــاخص های اقتصاد حمل و نقل 
دریایی، شاخص دسترسی هر بندر به سایر بنادر 
کشــورهای دنیا از طریق سرویس های منظم و 

است.  کشتیرانی  مستقیم 
براســاس گزارش منتشر شــده از سوی مجله 
 ،2020 ســال  در   Ship Technology
از غول های بزرگ  بعد  شــرکت کاســکو چین 
و   MAERSK یعنــی  جهــان  کشــتیرانی 
MSC بــا ظرفیت حمل ســه میلیون و ۱00 
هزار تی ای یو، سومین خط کشتیرانی برتر دنیا 
بوده اســت که با فعالیت در کنار ســایر خطوط 
بنادر چین، بالاترین ضریب  کشتیرانی متردد به 
دسترســی دریایی دنیا را با فاصله معنا داری از 
ســایر کشــورها فراهم آورده که یقینا تاثیر آن 
بر کاهــش هزینه و افزایش صادرات، واردات و 

است.  ملموس  ترانشیپ کالا 
 با توجه به آنچه ذکر شــد، ظرفیت های تجارت 
دریایی کشــور چین قابل ماحظــه و تاثیرگذار 
در اقتصاد حمل و نقل دریایی دنیا اســت و این 

نقش روز به روز در حال افزایش است.
بــا اتصال بنادر کشــور به شــبکه حمل و نقل 
دریایی بین المللی چین از طریق ســرمایه گذاری 
و مشارکت شــرکت های بزرگ و کارآمد چینی 
در حوزه زیرساخت و راهبری بنادر کشور، زمینه 
توســعه و ارتقای عملکرد بنادر ایــران نیز مهیا 

می شود.
بنابراین قابلیت های سند همکاری ایران و چین 
فرصت مناسبی را برای  جلب مشارکت ترمینال 
اپراتورهای بزرگ چینی با توان ســرمایه گذاری 
بلند مدت در بنادر و تســهیل دسترسی خطوط 
عمده و بزرگ کشــتیرانی به بنادر کشورمان با 
افزایش ضریب دسترســی به بنادر بزرگ دنیا و 
ارتقای عملکرد بنــادر می انجامد و از هم اکنون 

بایــد برای این مهم برنامه ریزی و تدبیر کرد.
مدیر کل بنادر و دریانوردی اســتان سیستان و 

بلوچستان

اخباراخبار

کرونایی ها با قطار سفر نرفته اند
مدیرعامل شرکت  راه آهن

محدودیت سفر به 
42 کشور به علت 
شیوع کرونا

 احتمال بالا آمدن 
ناگهانی سطح آب 
رودخانه ها، صاعقه و 
برق گرفتگی 

سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری از محدودیت سفر به 42 کشور به علت 
شیوع ویروس کرونا خبر داد.

به گزارش خبرگزاری مهر، محمدحسن ذیبخش اظهار داشت: برای 42 کشور 
به علت شیوع ویروس کرونا محدودیت سفر اعام شده است.

ســخنگوی ســازمان هواپیمایی کشــوری افزود: ســفر به ۱۵ کشور )هند، 
پاکســتان، عراق، فرانســه، برزیل و ...( به عنوان کشــورهای با وضع ویژه 

کرونایی، ممنوع است.

 مرکز مدیریت راه های کشور بر اساس هشدار هواشناسی در سطح زرد و نارنجی اعام 
کرد: با رشد ابرهای همرفتی احتمال بالا آمدن ناگهانی سطح آب رودخانه ها، صاعقه و 
برق گرفتگی در مناطق مستعد، احتمال وقوع تگرگ، وزش باد شدید موقتی و خیزش 
گرد و خاک وجود دارد.به گزارش روز جمعه مرکز مدیریت راه های کشور، هواشناسی 
در دو شــماره ۱۱ و ۱8 در سطح های زرد و  نارنجی به هموطنان هشدار داد: از امروز 
جمعه با رگبار و رعد و برق، وزش باد شــدید موقت، گرد و خاک و احتمال تگرگ در 
 اکثر اســتان های کشور روبرو خواهیم شــد و این وضعیت تا پایان روز یکشنبه ادامه 

خواهد داشت.

معاون وزیر راه و شهرسازی:

بازار مسکن در کل کشور راکد است

نایب رئیس کانون انجمن های صنفی کارگران

کارگران ساختمانی را هم در اولویت واکسن کرونا بگذارید

در روزهای پایانی خدمت رسانی دولت تدبیر و امید اتفاق خواهد افتاد

بهره برداری از ۱۶٢ طرح قابل افتتاح سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای تا تیر ۱۴۰۰

سرمایه ها از بورس و طلا و سکه راهی بازار مسکن شد

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: بازار مسکن در کل 
کشــور دچار رکود شده اما علت رشد قیمت ماه های 
اخیر در تهران این است که پس از ثبات ارز و سکه، 
مقداری ســرمایه از این حوزه ها وارد بازار مســکن 

پایتخت شد.
محمود محمودزاده در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: 
از نظر فرهنگی و اقتصادی، مســکن در کشور ما به 
عنوان یک کالای سرمایه ای محسوب می شود و هر 
چقدر هم که تولید داشته باشیم این نگاه سرمایه ای 
وجود دارد. تاطمــات بازارهای موازی نیز بر قیمت 
مســکن تاثیر می گذارد. بنابرایــن باید ضمن انجام 
ساخت وساز، از ابزارهای دیگر مثل مالیات خانه های 

خالی نیز استفاده کرد.
وی افزود: با وجود آمار افزایش قیمت مســکن شهر 
تهران در ماه های اخیر، بازار مســکن ســایر مناطق 
کشور در رکود قرار دارد و رشد قابل ماحظه قیمت 
دیده نمی شود. دلیل رشد قیمت در تهران نیز سرریز 
ســرمایه هایی است که از بازارهای طا، ارز و بورس 

به بخش مسکن می آید.
معاون مسکن و ســاختمان وزیر راه و شهرسازی با 
بیان اینکه یکی از اهداف راه اندازی سامانه اماک و 
اسکان، کنترل سوداگری در بازار مسکن است تاکید 
کرد: وقتی تاطــم بازارهای دیگر فروکش می کند، 
افراد برای ذخیره سرمایه خود به بازار مسکن می آیند؛ 

زیرا مطمئن تر از دیگر بازارهاســت. بعد که بازارهای 
رقیب شــروع بــه حرکت کردند این افــراد از حوزه 

مسکن خارج می شوند.
محمودزاده گفت: آمار بانک مرکزی نشــان می دهد 
در چند ماه اخیر میزان سپرده گذاری در بانکها افزایش 
یافته اســت. وقتی بازارهای ارز،  سکه و امثالهم به 
آرامش می رســند بخشی از پول این بازارها، خارج و 
در بانکها سپرده گذاری می شود یا به بازارهای باثبات 

تر مثل مسکن می آید.
معاون وزیر راه و شهرســازی اظهار کرد: آمار به روز 
از میانگین قیمت مســکن کل کشور آماده شده و به 
زودی ارایه خواهد شــد. از ایــن پس نیز تاش می 

کنیم هر ماه متوســط قیمت استانها و کل کشور را 
اعام کنیم.

متوسط قیمت مسکن در تهران 29.3 میلیون تومان
بنابراین گزارش، فروردین سال ۱400 متوسط قیمت 
یک متر مربع مســکن در شهر تهران 29 میلیون و 
320 هزار تومان بوده که نســبت بــه ماه قبل 3.۱ 
درصد کاهش و در مقایســه با ماه مشابه سال قبل 
9۱.7 درصد افزایش نشان می دهد. طبق اعام بانک 
مرکزی همچنین تعداد معامات انجام شــده در این 
ماه معادل 2.۱ هزار فقره بود که از کاهش ۶0 درصد 
نسبت به ماه گذشته و افزایش ۶8 درصد در مقایسه 

با ماه مشابه سال گذشته حکایت دارد.

نایب رئیس کانــون انجمن های صنفــی کارگران 
ســاختمانی از وزارت بهداشت و درمان و ستاد مقابله 
با کرونا خواســت تا گروه کارگران ساختمانی را که 
ناچار به حضور در پروژه های ســاختمانی هســتند و 
نمی توانند توقف در کار داشته باشند، در اولویت برنامه 

واکسیناسیون کرونا قرار بدهند.
هادی ســاداتی در گفت وگو با ایسنا، در ارزیابی تاثیر 
کرونا بر روند کار کارگران ساختمانی از ابتدای سال، 
گفت: سال گذشته کرونا باعث شد تا بخش اعظمی از 
کارگران ساختمانی کار خود را از دست بدهند و بیش 
از ۶0 درصد روی کار آنها و پروژه های ســاختمانی 
اثرگذار بود ولی خوشــبختانه امســال مورد خاصی 
گزارش نشده و با رعایت دستورالعمل های بهداشتی و 

فاصله گذاری در محل کار حاضر می شوند.

وی ادامه داد: ســال گذشــته یکســری از کارگران 
ســاختمانی مثل نقاشــان، برق کاران و لوله کش ها 
که کار تعمیرات ساختمان و فضاهای بسته را انجام 
می دادند با مشکل مواجه شدند ولی امسال با استفاده 

از ماسک و رعایت فاصله اجتماعی به کار مشغولند.
نایب رئیس کانــون انجمن های صنفــی کارگران 
ساختمانی درباره مصوبه ســتاد ملی مقابله با کرونا 
و تعطیلی پروژه های ســاختمانی اظهار کرد: علیرغم 
آنکه در شــرایط قرمز هستیم، پروژه خاصی تاکنون 
تعطیل نشــده و کارگران با حفظ و رعایت ضوابط و 
نکات بهداشتی و دستورالعمل های مربوطه کماکان به 
صورت نسبی مشغول کار هستند. بعد از عید در اکثر 
ســاختمانهایی که مورد رصد واقع شده اند، کارگران 
پذیرفته اند که در محیط کار از ماســک استفاده کنند 

و با رعایت فاصله از هم کار خود را ادامه می دهند.
به گفته ساداتی، در ساختمانهایی که ابعاد بزرگ دارد 
و تجمع کارگر زیاد است چون محیط کار بسته نیست 
و فضا باز اســت، کارگران با رعایــت موارد ایمنی و 
بهداشــتی کار را دنبال می کنند و در ســاختمانهای 
با ابعاد کوچکتر نیز بیش از یک یا دو گروه مشــغول 

کار نیستند.
وی در پاســخ بــه این پرســش که آیــا کارگران 
ساختمانی جزو مشــاغل ضروری به شمار می روند 
یا نه؟ گفت: طبعا کارگران ساختمانی به دلیل تعهدی 
که به کارفرما دارند و کارفرمایان هم در قبال آن به 
دیگران، ناچارند سر ساختمان و پروژه حاضر شوند، لذا 
جزو مشاغل ضروری به شمار می روند چون تعهدات 
زیادی پشــتوانه کار آنها است؛ هم برای کارفرما که 

ملک را سریع تحویل بدهد و پروژه را به اتمام برساند 
و هم برای کارگر که به دلیل مشــکات معیشتی و 
نبود کار و اتمام پروژه ناچار است سر ساختمان باشد 
ضمن آنکه توقف کار ممکن است در برخی قسمتها 
به مصالح ساختمان و نحوه ساخت آن آسیب برساند.

نایب رئیــس کانون انجمن هــای صنفی کارگران 
ســاختمانی در پایان با تاکید بر حمایت از مشــاغل 
ضروری در بحران کرونا افزود: توقع ما این است که 
وزارت بهداشت و درمان و ستاد ملی مقابله با کرونا، 
به کارگران ساختمانی هم توجه داشته باشند و آنها را 
همراه با ســایر گروه هایی که به اجبار باید در محیط 
کار حاضر شوند در برنامه واکسیناسیون قرار دهند و 
اگر در اولویت اول و دوم نشــد اما در اولویت ســوم 

واکسن کرونا بگذارند.

جاده سازی همچون دیگر زیرمجموعه های وزارت راه 
و شهرسازی، سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای 
نیز تا پایان دوران خدمت دولت تدبیر و امید قرار است 
چندین پروژه را در حوزه راه های روستایی، رفع نقاط 
حادثه خیز و همچنیــن پایانه های مرزی افتتاح و به 

بهره برداری برساند.
به گزارش پایــگاه خبری وزارت راه و شهرســازی، 
همچــون دیگــر زیرمجموعــه هــای وزارت راه و 
شهرســازی، سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای 
نیز تا پایان دوران خدمت دولت تدبیر و امید قرار است 
چندین پروژه را در حوزه راه های روستایی، رفع نقاط 
حادثه خیز و همچنیــن پایانه های مرزی افتتاح و به 

بهره برداری برساند.
در این خصوص از جمله اقدامات ســازمان راهداری 
و حمل و نقل جاده ای کشور در حوزه افتتاح پایانه های 
مرزی تــا پایان دولت تدبیر  وامید می توان به 2 طرح 
بهره برداری اشــاره داشت. یکی از این طرح ها پایانه 

مرزی رازی - خوی در آذربایجان غربی است که یکی 
از بزرگترین پایانه های مرزی و یکی از سه مرز رسمی 
ایران با ترکیه و تنها مرز ریلی ایران با این کشور است. 
در این بین یکی از طرح های سازمان راهداری افتتاح 
پایانه مرزی  پروژه  پیشــین - مند  بود که ســومین 
گذرگاه رسمی بین جمهوری اسامی ایران و جمهوری 
اسامی پاکستان به حساب می آید. مرز پیشین به علت 
قدمت و نزدیکی آن به آبادی ها و شهرهای پاکستان 
از اهمیت ویژه ای برخوردار است و این گذرگاه در هفته 
اول اردیبهشت ۱400 با حضور وزیران دو کشور افتتاح 

شد.
ســازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای قرار اســت 
در پایــان دولت تدبیر وامید  40 پــروژه در حوزه رفع 
نقــاط حادثه خیز کشــور افتتاح و به بهــره برداری 
برســاند. نگاهی به این پروژه ها درخصوص اقدامات 
انجام گرفته نشــان می دهد که اکثر آن ها پیشرفت 
فیزیکی بالای 8۵ درصد داشته که قرار است در استان 

های خراسان جنوبی،خراسان شمالی، همدان، سمنان، 
تهران، هرمزگان، کردستان، کرمان، خراسان رضوی، 
فارس، آذربایجان شــرقی، آذربایجان غربی، اصفهان، 
ایام، چهارمحــال و بختیاری، اردبیل، خوزســتان، 
گلستان، لارستان و مازندران با اقداماتی همچون انجام 
عملیات  ایمن سازی نقاط پرتصادف، تکمیل عملیات 

ساماندهی پلیس راه، احداث دیوارحائل، احداث تقاطع 
غیر همســطح،اصاح پیچ ها، احــداث زیرگذرو پل، 
اصاح رانش وخاکریزی، ایمن سازی دیواره تونل ها 

که تاپایان دولت تدبیروامید به بهربرداری می رسد.
این سازمان در حوزه افتتاح راه های روستایی در پایان 
دولت تدبیر و امید قرار اســت با انجام عملیات هایی 
همچون احداث محور، آسفالت، بهسازی و تکمیل راه 
روستایی در 80 پروژه این طرح ها را افتتاح و به بهره 

برداری برساند.
این تعداد پروژه در حوزه راه های روســتایی در استان 
هایی همچون هرمزگان، گلستان، آذربایجان شزقی، 
آذربایجان غربی، البرز، چهارمحال و بختیاری، خراسان 
جنوبی، خراسان رضوی، ایام، اصفهان، اردبیل،خراسان 
شمالی ،لرستان ،مازندران ،سمنان، مرکزی، خوزستان، 
زنجان، فارس، قزوین، قم، کردستان، کرمان، کرمانشاه، 
کهگیلویه و بویراحمد، گیان و ایرانشهر خواهد بود که 

تا تیر ماه سال ۱400 به بهره برداری می رسد.

ایسنا به نقل از معاون وزیر راه و شهرسازی نوشت: بازار 
مسکن در کل کشور دچار رکود شده اما علت رشد قیمت 
ماه های اخیر در تهران این اســت که پس از ثبات ارز و 
سکه، مقداری ســرمایه از این حوزه ها وارد بازار مسکن 

پایتخت شد.
محمود محمــودزاده اظهــار کرد: از نظــر فرهنگی و 
اقتصادی، مســکن در کشــور ما به عنوان یک کالای 
سرمایه ای محســوب می شود و هر چقدر هم که تولید 
داشته باشــیم این نگاه سرمایه ای وجود دارد. تاطمات 
بازارهــای موازی نیز بر قیمت مســکن تاثیر می گذارد. 
بنابراین باید ضمن انجام ساخت وساز، از ابزارهای دیگر 

مثل مالیات خانه های خالی نیز استفاده کرد.
وی افزود: با وجود آمار افزایش قیمت مسکن شهر تهران 
در ماه های اخیر، بازار مسکن سایر مناطق کشور در رکود 
قرار دارد و رشد قابل ماحظه قیمت دیده نمی شود. دلیل 
رشــد قیمت در تهران نیز سرریز سرمایه هایی است که 

از بازارهای طا، ارز و بورس به بخش مسکن می آید.
معاون مســکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی با بیان 
اینکه یکی از اهداف راه اندازی سامانه اماک و اسکان، 
کنترل سوداگری در بازار مسکن است تاکید کرد: وقتی 
تاطم بازارهای دیگر فروکش می کند، افراد برای ذخیره 
سرمایه خود به بازار مســکن می آیند؛ زیرا مطمئن تر از 

دیگر بازارهاست. بعد که بازارهای رقیب شروع به حرکت 
کردند این افراد از حوزه مسکن خارج می شوند.

محمودزاده گفت: آمار بانک مرکزی نشــان می دهد در 
چند ماه اخیر میزان سپرده گذاری در بانکها افزایش یافته 
است. وقتی بازارهای ارز،  سکه و امثالهم به آرامش می 
رسند بخشی از پول این بازارها، خارج و در بانکها سپرده 
گذاری می شــود یا به بازارهای باثبات تر مثل مســکن 

می آید.
معاون وزیر راه و شهرســازی اظهار کرد: آمار به روز از 
میانگین قیمت مسکن کل کشور آماده شده و به زودی 
ارایه خواهد شد. از این پس نیز تاش می کنیم هر ماه 

متوسط قیمت استانها و کل کشور را اعام کنیم.
متوسط قیمت مسکن در تهران 29.3 میلیون تومان

بنابراین گزارش، فروردین ســال ۱400 متوسط قیمت 
یک متر مربع مسکن در شهر تهران 29 میلیون و 320 
هزار تومان بوده که نسبت به ماه قبل 3.۱ درصد کاهش 
و در مقایسه با ماه مشابه سال قبل 9۱.7 درصد افزایش 
نشان می دهد. طبق اعام بانک مرکزی همچنین تعداد 
معامات انجام شده در این ماه معادل 2.۱ هزار فقره بود 
که از کاهش ۶0 درصد نســبت به ماه گذشته و افزایش 
۶8 درصد در مقایســه با ماه مشابه سال گذشته حکایت 

دارد.
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القاصی اعلام کرد

کسی در ارتباط با پرونده 
ظریف دستگیر نشده است

دادســتان تهران اعام کرد در ارتبــاط با پرونده 
انتشار فایل صوتی وزیر امور خارجه در رسانه های 

بیگانه هنوز کسی دستگیر نشده است.
بــه گزارش خبرنگار مهر، علی القاصی دادســتان 
تهــران در رابطه بــا آخرین جزئیات رســیدگی 
به موضوع انتشــار فایل صوتی وزیــر خارجه در 
رســانه های بیگانه اظهار کــرد: در ارتباط با این 
پرونده در دادسرای امنیت تهران پرونده ای تشکیل 

شده است.
وی افزود: بافاصله بعد از اینکه متوجه شدیم این 
فایل در رســانه های ضدانقاب منتشر شده است 
دستور دادیم تا دســتگاه های امنیتی و اطاعاتی 
اقدامات لازم را در راستای بررسی همه جانبه این 

موضوع انجام دهند.
دادســتان تهران گفت: دستور داده شده است تا با 
مرتکبیــن و افرادی که این فایل را در اختیار افراد 

غیر صاحیت دار گذاشته اند برخورد شود.
القاصی تاکید کرد: همچنیــن بازپرس ویژه ای را 
برای رســیدگی به تمام ابعاد این قضیه اختصاص 

دادیم.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا در رابطه 
با این پرونده افرادی دستگیر شده اند یا خیر گفت 
همانطور که گفته ام این پرونده در حال بررســی 

است و هنوز فردی بازداشت نشده است.
ممنوع الخروجی ۱۵ نفر

در همین رابطه برخــی منابع خبری اعام کردند 
که ۱۵ نفر از عوامل مرتبط با انتشــار فایل صوتی 
مصاحبــه محمدجواد ظریف وزیــر امور خارجه از 
سوی دســتگاه قضائی ممنوع الخروج شدند که با 

پیگیری های مهر این خبر تأیید شده است.

محیط زیست خلیج فارس 
شکننده است، مراقبش باشیم 
خلیج فارس دریایی نیمه بســته بــا آبی گرمتر از 
متوســط دمای اقیانوس ها و ســایر دریاهاســت، 
در کنــار آن آلودگی های نفتــی، تخلیه آب توازن 
کشتی ها و تغییر اقلیم محیط زیست آن را بیش از 
پیش شکننده کرده است؛ از این رو حفاظت از آن 
جزو برنامه های اصلی سازمان محیط زیست است.

خلیج فارس با حدود 2 هزار و ۵00 کیلومتر طول 
و 200 تا 300 کیلومتر عرض دارای مساحتی بیش 
از 239 هزار کیلومتر مربع است. حداکثر عمق آن 
بیــن 90 تا ۱00 متر در اطراف جزیره تنب بزرگ، 
ابوموسی، لاوان و فارسی و عمق متوسط آن حدود 
30 متر اســت، پس یعنی دریایی کم عمق است، 
بیش از هزار و ۶00 گونه ماهی )حدود ۵00 گونه 
در خلیج فــارس و هزار و ۱42 گونــه در دریای 
عمان(  ۱۵ گونه میگو، ۱0 گونه پستاندار دریایی، 
پنج گونه لاک پشــت دریایی و بیش از 90 گونه 

پرنده و تنوع بسیار زیادی از پانگتون ها است.
حدود هشــت درصد از کل آبسنگ های جهان با 
بیش از ۵0 گونــه در خلیج فارس و دریای عمان 
یافت می شــوند که دو ســوم آن به علت آلودگی 
نفتی در معرض خطر و نابودی قرار دارند،  تخمین 
زده شده که ســالانه جمعیتی بیش از 22 میلیون 
قطعه پرنده هر ســال زمســتان را در این منطقه 

می گذرانند.
دو گونــه از جنگل های »مانگرو« با نام های حراء 
و چندل در خلیج فارس هســتند که مامن هزاران 

پرنده آبزی و کنار آبزی اند.
همه اینها بخشــی از مزایای خلیج فارس اســت،  
در کنار آنها شــاهراه بودن این پهنــه آبی برای 
تردد کشــتی ها به ویژه کشتی های نفتکش غول 
پیکر، آن را به مســیری سوق الجیشــی و حساس 
در دنیا تبدیل کرده و آمارها نشان می دهد سالانه 
حدود 40 هزار فروند کشــتی در خلیج فارس تردد 
می کند که در کنار مزایای اقتصادی و حمل و نقلی 
می تواند عواقب ســخت محیط زیستی هم برای 
این دریای نیمه بســته به همراه داشته باشد چون 
با تردد این تعداد کشتی که بخش زیادی از آنها را 
نفتکش ها تشکیل می دهند سالانه دو میلیون تا دو 
میلیون و 200 تن مواد نفتی وارد خلیج فارس می 
شــود که خطر بزرگی برای زیستمندان این پهنه 

آبی است.
در کنــار آلودگی نفتی عواملی ماننــد تغییر اقلیم 
و آب توازن کشــتی ها نیز زیســتمندان و محیط 
زیست خلیج فارس را تهدید می کند، با وجود این 
تهدیدات اما خلیج فارس همواره صحنه  کشمکش 
و منازعــات زیادی بــوده و به تبــع آن، زندگی 
سیاسی و اقتصادی کشــورهای منطقه نیز از این 
کشمکش  ها متاثر شده  است.این آبراه ارزشمند و 
حساس که دارای منافع بزرگ اقتصادی و موقعیت 
سوق الجیشی و سیاســی است، از روزگاران بسیار 
دور تاکنون، کشــورهای غربی و استعمارگران را 
تشنه  حضور و کسب مالکیت در این منطقه کرده 
و باعث شــده تا آنها بکوشند سیاست های خود را 
بر کشــورهای حاشــیه تحمیل کنند.همچنین در 
چند ســال اخیر تاش های زیادی از سوی برخی 
کشورهای همسایه برای تحریف نام خلیج فارس 
صورت گرفت بر این اساس شورای  عالی  انقاب  
فرهنگی  به  پیشنهاد شورای  فرهنگ  عمومی، روز 
دهم اردیبهشت را که  روز اخراج  پرتغالی  ها از تنگه 
هرمز در قرن شــانزدهم میادی است، به  عنوان  

روز ملی  خلیج  فارس  نامگذاری  کرد.

هشدار حناچی درباره 
»رشوه«های انتخاباتی و 
بازگشت رویه های قبلی 

مدیریت شهر

شــهردار تهران با تاکید بر این که ردصاحیت ها 
ممکن است، موجب شــود که بهترین و مطمئن 
ترین افراد برای اداره شــهر، وارد شــورا نشوند، 
گفت:طبیعتا تعدادی از افرادی می مانند که ممکن 
است با رای حداقلی وارد شورا شوند و بهترین ها 

و مطمئن ترین ها برای اداره شهر نباشد.
پیــروز حناچــی در گفت و گو با ایســنا، در مورد 
انتخابات شــورای ششــم شــهر به کاندیداهای 
عضویت در شورای شهر اشاره کرد و با بیان اینکه 
زمینه های بازگشت به رویه های قبلی وجود دارد، 
افزود: از سویی دیگر وقتی تعداد زیادی از افرادی 
که می توانند کاندید شوند و حضور آنها می تواند، 
ایجاد رقابت و شــور کند؛ رد صاحیت می شوند، 
طبیعتا تعدادی از افرادی می مانند که ممکن است 
با رای حداقلی وارد شــورا شوند که بهترین ها و 

مطمئن ترین ها برای اداره شهر نباشد.
وی افزود: امیدوارم چنین اتفاقی رخ ندهد، چراکه 
اگر مردم پای صندوق های رای نباشــند ممکن 
اســت اتفاق ســالهای قبل تکرار شود و برخی از 
افراد با رای کم وارد شــورا شــوند که اگر رقابت 
پرشور بود اساســا خواب شورای شهر را نیز نمی 

دیدند.
حناچی با بیان اینکه از مــردم خواهش می کنم 
که اگر این شیوه و نگاه اداره شهر را قبول دارند، 
کمک کنند دوباره اتفاقات گذشته رخ ندهد، گفت: 
در مواقعــی که مردم پای صندوق رای نباشــند 
ممکن اســت هــر اتفاقی رخ دهد و جــا دارد به 
سخنانی از امام خمینی )ره( اشاره کنم که همواره 
به مســئولان تاکید می کردنــد مادامی که مردم 
پشت شما هستند، از هیچی نترسید اما بترسید از 

روزی که مردم پشت شما را خالی کنند.
نباید انتخابات ریاست جمهوری را به شورای شهر 

گره بزنیم
شهردار تهران با بیان اینکه حضور مردم  »باطل 
السحر« خیلی از مواردی است که ممکن است، رخ 
دهد و عدم حضورشــان موجب می شود اتفاقاتی 
مثل ســالهای قبل رخ دهد، ادامه داد:  هرچند که 
ممکن اســت برخی از مردم در انتخابات ریاست 
جمهوری به دلیل گرانی، مشکات اقتصادی و... 
که تحمل می کنند، انگیزه لازم را برای شــرکت 
نداشته باشند، اما با این حال امیدواریم شرایط به 
گونه ای شــود که شاهد حضور گسترده مردم در 
انتخابات باشیم و نباید انتخابات ریاست جمهوری 

را به شورای شهر گره بزنیم.  
 وی با بیــان اینکه انتخابات شــوراها مربوط به 
محیطی است که در آن زندگی می کنیم واگر به 
محیط زندگی حساسیت داریم باید افرادی که می 
توانند ادامه دهنده شــرایط خوب باشند را انتخاب 
کنیــم، گفت:  مــن از مردم دعوت مــی کنم از 
آنجایی که می دانند چه اتفاقاتی اخیرا در شهر رخ 
داده و  چه مــی کنیم؛ اگر اقدامات ما مورد قبول 
و پسندشــان بود فارغ از اینکه چه کسی شهردار 

تهران می شود به پای صندوق رای بیایند.
وی افزود: شهرداری و این صندلی ملک ما نیست 
و ماندنی هم نیســت، چراکه اگر ماندنی بود، قبل 
از ما آن را نگه می داشــتند و باید این پست ها را  
واگذار کنیم اما مهم این اســت که مسیر خوب و 

ریل گذاری های درست محکم شود.
حناچی با بیان اینکه انتخاب مدیریت شــهری با 
رقابت های سیاسی عجین است؛ اما به هیچ وجه 
در اجرا سیاســی نیست، ادامه داد: ممکن است با 
رقابت های سیاســی شــکل پیدا کند و رای هم 
بیاورنــد، اما در عمل کار اجرایی در شــهر اصا 

سیاسی نیست.
رشوه و ارتشا شیوه اداره شهر نیست

وی در مــورد تمهیدات شــهرداری بــرای عدم 
استفاده از امکانات شهرداری در انتخابات پیش رو  
و شائبه فعالیت برخی از بدنه شهرداری در کمپین 
های انتخاباتی، گفت: خبرهایش به ما هم  رسیده، 
اما برخی قول پست های مدیریتی می دهند و یا 
وعــده می دهند که اگر ما برگردیم همه پســت 
های مدیریتی لغو شــده را برمی گردانیم و شما را 
مدیر می کنیم؛ اما این که شیوه اداره شهر نیست! 
و این رشوه و ارتشاء است که به ما رای بدهید تا 
شما را مدیر کنیم و این نگاه اشتباه است، چراکه با 
استفاده از  روش های غیرواقع و خاف مصلحت 

عمومی، در صدد جذب رای هستند.
حناچــی با تاکید بــر اینکه اســتفاده از امکانات 
شــهرداری و فعالیت در ستادها در ساعات اداری 
ممنوع اســت، گفت: ایــن فعالیت هــا خارج از 
ســاعت اداری و بیرون از شــهرداری و به دور از 
سوءاستفاده از امکانات شهرداری عیبی ندارد؛  اما 
کارمند ما در راســتای نظرات سیاسی اش فعالیت 
کند، البته مدیران ما حق وارد شدن ندارند و با آنها  

برخورد می کنیم.

اخباراخبار

لزوم ارائه گزارش 
سوءاستفاده از 
واکسن کرونای 
پاکبانان در تهران

چارت 40 ساله 
اورژانس تهران 
نیازمند بازنگری

رئیس کمیســیون فرهنگی اجتماعی شورای شهر به موضوع سواستفاده از 
واکسن کرونای پاکبانان در شهرداری تهران واکنش نشان داد.حمد جواد حق 
شــناس رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای شهر با اشاره به توئیت 
پیروز حناچی شهردار تهران مبنی بر بررسی فوری داده های تزریق واکسن در 
شهرداری تهران و برخورد با خاطیان آن در صفحه توئیتر خود نوشت:»هرچه 
بگنــدد نمکش می زنند، وای به روزی که بگندد نمک.لازم اســت هر چه 
سریع تر گزارش برخورد با متخلفین به استحضار مردم و شورای شهر برسد.«

رییس مرکــز اورژانس تهران با بیان اینکه کمبود نیروی مرکز اورژانس تهران حدود 
۵0 درصد است، گفت: چارت اورژانس تهران برای 40 سال پیش است و باید بازنگری 
و تغییر کند.دکتر پیمان صابریان در گفت و گو با ایســنا در باره برنامه های اورژانس 
تهران آینده مرکز اورژانس تهران اظهار کرد: هر روزی که شروع به فعالیت می کنیم 
امیدواریم که شاهد مصدومان و بیماران کمتری باشیم.وی ادامه داد: عاوه بر این سعی 
اورژانس بر این است که مدت زمان رسیدن بر بالین افراد کاهش پیدا کند. امیدواریم 
هم خدمات بیشــتری به شهروندان ارایه کنیم و هم زمان این اقدامات در مدت زمان 

کوتاهتری صورت گیرد. 

فتاح در دیدار با نمایندگان تشکل های کارگری بنیاد مستضعفان:

نسبت به حمایت از حقوق کارگران حساس هستیم

برگزاری بیش از ۶۳ هزار کارگاه آموزشی ازدواج در دولت تدبیر وامید

رئیس بنیاد مستضعفان در دیدار با نمایندگان تشکل های 
کارگری بنیاد مستضعفان با تاکید بر حمایت هرچه بیشتر 
از کارگران گفت: کارگران در خط مقدم تولید کشور و خط 

مقدم این جنگ اقتصادی قرار دارند.
به گــزارش خبرگزاری مهر، ســید پرویــز فتاح صبح 
پنجشنبه در دیدار با نمایندگان تشکل های کارگری بنیاد 
مستضعفان که در کارخانه ایران تایر برگزار شد، با اشاره به 
در پیش رو بودن روز کارگر اظهار کرد: ماه مبارک رمضان 
ماه نمونه ترین کارگر هستی یعنی حضرت مولا علی )ع( 
اســت؛ کسی که ساقی کوثر و وصی پیامبری بود که در 
طول عمر با برکتش تنها 2 دست را بوسید؛ نخست، دست 
دختر بزرگوارشان حضرت فاطمه )س( را آن هم در زمان 
جاهلیتی که دختران را زنده به گور می کردند و دوم، دست 

پینه بسته کارگر را.
رئیس بنیاد مســتضعفان با تاکید بر اینکه این جلســه 
باید فرصتی برای شــنیدن صدای کارگران، دغدغه های 
آنها و بیان مطالباتشــان از سوی نمایندگان تشکل های 
کارگری باشــد، توجه به رعایت پروتکل های بهداشتی 
در محیط های کارگری را برای حفظ ســامت کارگران 
و خانواده های آنها، یک خواســته مهم کارگران دانست 
و گفت: در شــرایط امروز کشور که شــیوع کرونا، جان 
بســیاری از هموطنانمان را به خطر انداخته، اطمینان از 
سامت کارگران و رعایت پروتکل ها، یک موضوع بسیار 
مهم اســت و مدیران کارخانجات و شــرکت های بنیاد 
 باید نســبت به ســامت این عزیزان حساسیت ویژه ای

 داشته باشند.
لطف خداوند و تاش جهــادی کارگران عامل موفقیت 

بنیاد در سال 99 بود
وی با اشــاره به گزارش عملکرد بنیاد مســتضعفان در 
بخش اقتصادی طی سال 99، رشد قابل توجه اقتصادی 

و همچنین بهبــود آمارها در این بخش را در گرو تاش 
جهادگونــه کارگران برشــمرد و افزود: آمــار عملکرد 
اقتصادی بنیاد در سال گذشته فراتر از برنامه ریزی ها بود 
و شــاخص های اقتصادی ما در سال 99 با وجود شرایط 
سخت سال قبل، شیوع کرونا و تحریم های چندین باره 
آمریکا علیه بنیاد و شرکت های آن، به طور قابل توجهی، 

رشد داشت.
فتاح ادامه داد: نکته قابل توجه این اســت که اصلی ترین 
دلیل موفقیت های ما، نیت خیر، همت جهادی کارگران و 
لطف خداوند است که جمع شدن این 3 عامل در کنار هم، 

همه چیز را فراتر از حساب و کتاب ها رقم می زند.
رئیس بنیاد مســتضعفان با تاکید بر اینکه باید در تمامی 
کارهایمان، انقابی عمل کنیم گفت: ما امروز بدون شک 
در یک جنگ بزرگ اقتصادی هستیم و دشمنان به زعم 
خودشان ما را در شعب ابی طالب گرفتار کرده اند غافل از 
آنکه تحریم ها، ما را توانمندتر کرده و انشالله ملت بزرگ 

ایران با اقتدار از تمامی مشکات عبور خواهد کرد.
ایستادن در صف مرغ و روغن، در شأن مردم ما نیست

وی با بیان اینکه کارگران، در خط مقدم تولید و این جنگ 
اقتصادی قرار دارند، گفت: ایستادن در صف مرغ و روغن، 
در شــأن مردم بزرگوار ما نیســت؛ مردمی که تورم های 
سنگین و فشارهای اقتصادی را تحمل کرده اند و همواره 
جلوتر از مســئولین حرکت کرده اند. لذا ما باید با تاش 
بیشــتر در تولید، از بار فشــارها بر مردم بکاهیم و نقش 

کارگران در این مهم، بی بدیل است.
فتاح ادامه داد: ما گرچه در ســال 99، آمارهای خوبی را 
در بخش اقتصادی ثبت کردیم ولی نباید به این وضعیت 
قانع باشیم و باید با تاش بیشتر، قله های جدیدی را فتح 
کنیم چراکه هدف همه ما در بنیاد مستضعفان، رسیدگی 

به مردمی است که وظیفه ما توجه بیشتر به آنها است.

کارگران در خط مقدم جنگ اقتصادی قرار دارند
رئیس بنیاد مستضعفان اضافه کرد: بنیاد مستضعفان برای 
مردم است و ما باید به مردم و مستضعفان رسیدگی کنیم؛ 
لذا هرچه بتوانیم رشد بیشتری را محقق کنیم، دستمان 
برای کمک به مردم و رسیدگی به مستضعفان بازتر خواهد 

شد.
وی بــا تاکید بر حمایت از کارگران گفت: رســیدگی به 
کارگران به معنای هزینه اضافه نیســت بلکه باعث ارتقا 
انگیزه آنها می شود و اثر آن را به طور مستقیم در عملکردها 

و نتایج می بینیم.
فتاح با اشاره به اینکه ما اجازه نمی دهیم پرداخت حقوق 
کارگران در بنیاد مستضعفان به تعویق بیفتد گفت: زمانی 
که من به بنیاد مستضعفان آمدم، شرکت هایی را در بنیاد 
داشتیم که بعضاً ۶ ماه حقوق کارگران را پرداخت نکرده 
بودند ولی امروز با وجود تمامی مشکات اقتصادی، شیوع 
کرونا و حتی تحریم ها، ما به نقطه ای رسیده ایم که اجازه 

نمی دهیم حقوق کارگران، به تعویق بیفتد.
رئیس بنیاد مستضعفان ادامه داد: عاوه بر این، ما تاش 
کردیم که به مناسبت های مختلف از جمله اعیاد مذهبی، 
پاداش هایــی را به کارگران پرداخــت کنیم و همانطور 
که بارهــا اعام کرده ایم، امروز هــم تاکید می کنم که 
تمام شرکت ها باید خودشــان را نسبت به پرداخت این 

پاداش های مناسبتی، مکلف بدانند.
وی تاکید کرد: ما همچنین در ســال گذشته به صراحت 
اعام کردیم که هیچ شــرکتی حق ندارد به دلیل شیوع 
کرونا و یا شــرایط بد اقتصادی، حتی یک کارگر را اخراج 
کند مگر آنکه خدای ناکرده تخلفی از سوی کارگر سر زده 
باشــد؛ این خط قرمز ما است و نسبت به حقوق کارگران 

حساسیم و از آن دفاع می کنیم.
فتاح با اشاره به لزوم هم افزایی در میان شرکت های بنیاد 

مستضعفان گفت: بنیاد مســتضعفان می تواند یک الگو 
و نمونه در کشــور باشد و خوشــبختانه شورای اسامی 
کار نیز اواخر ســال گذشته در مکاتبه با رهبر انقاب، از 
رسیدگی های بنیاد به کارگران تقدیر کرد ولی این را بدانید 
ما به این مقدار راضی نیستیم و معتقدیم باید حمایت های 

بیشتری از کارگران صورت گیرد.
وی خاطرنشان کرد: تاکید ما بر روی اتمام پروژه های نیمه 
تمام در بنیاد مستضعفان تا پایان سال آینده باعث می شود 
فرصت های شغلی جدیدی در کنار استفاده از تکنولوژی 

روز دنیا ایجاد شود.
رئیــس بنیاد مســتضعفان بــا تاکید بر اهمیــت نگاه 
اجتماعی و نــگاه مردم به بنیاد گفت: ما تاش می کنیم 
تا نگاه مردم به بنیاد مســتضعفان تغییر کند و آنها حس 
کنند بنیاد مســتضعفان برای آنهــا کار می کند چراکه 
 اگــر این مهم، محقق شــود، یعنی ما بــه وظیفه خود

 عمل کرده ایم.
کارگران در خط مقدم جنگ اقتصادی قرار دارند

در ایــن دیدار، نماینــدگان تشــکل های کارگری بنیاد 
پیشنهادات، انتقادات و نقطه نظرات خود را بیان کردند.

تقدیر از توجه ویژه نســبت بــه پرداخت منظم حقوق و 
دســتمزد کارگران و پرداخت پاداش های مناســبتی به 
کارگران از مهمترین موضوعات مطرح شــده توســط 

نمایندگان تشکل های کارگری بنیاد در این جلسه بود.
همچنین درخواست اجرای دقیق و کامل مصوبات اباغی 
بنیاد در سرتاســر شرکت های بنیاد، یکسان سازی حقوق 
و دســتمزد کارگران شرکتی با ســایر کارگران و حذف 
شــرکت های پیمانکار تأمین نیروی انسانی و مساعدت 
برای خانه دار شــدن کارگران از مهمترین خواسته های 
نمایندگان تشکل های کارگری حاضر در این جلسه بود 

که به اطاع رئیس بنیاد مستضعفان رسید.

برگــزاری بیــش از ۶3 هــزار کارگاه آموزشــی 
ازدواج در سراســر کشــور به ویژه مناطق محروم 
و آســیب پذیر به همت وزارت ورزش و جوانان از 
اقدامات ارزشــمند در راســتای حمایت از ازدواج 
جوانــان و تقویت نهاد خانــواده در دولت تدبیر و 

امید است.
به گزارش روز پنجشــنبه ایرنــا از پایگاه خبری 
وزارت ورزش و جوانــان، معاونت امــور جوانان 
وزارت ورزش و جوانــان در راســتای حمایت از 
ازدواج جوانان، تقویت نهاد خانواده و فرزندآوری، 
آموزش، مشــاوره  و فرهنگ سازی  در زمینه های 
با حمایــت از مراکز مشــاوره تخصصی ازدواج و 

خانواده و همچنین روانشناسان و مشاوران، اقدام 
به برگزاری بیش از ۶3 هزار کارگاه آموزشی قبل 
از ازدواج و همکاری در آموزش های حین و بعد از 
ازدواج با بیش از یک میلیون و 800 هزار شرکت 
کننده در تمامی اســتان ها و شهرستان ها به ویژه 

مناطق محروم و آسیب پذیر کرده است.
براساس این گزارش، ارایه خدمات مشاوره تلفنی 
و اینترنتی در ایام کرونــا به حدود 3۱۶ هزار نفر 
از متقاضیان در سال 99، برگزاری حدود سه هزار 
و 900 کارگاه آموزشــی پیــش از ازدواج بصورت 
آناین در کشور، برگزاری دوره های دانش افزایی 
برای 8۱0 نفر از مدیران مراکز تخصصی مشاوره 

ازدواج و خانــواده و همچنین برگزاری دوره های 
تربیت مربی آموزش هــای ازدواج برای پنج هزار 
نفر نیز از دیگر اقدامات ارزشمند این معاونت طی 
سال های اخیر است.همچنین ارائه خدمات مشاوره 
به زوجین بی بضاعت مراجعه کننده برای طاق به 
دادگاه خانــواده به صورت فردی در ســال 98 به 
تعداد بیش از ۱200 نفر توســط ۵۶ مرکز مشاوره 
در ۱3 اســتان پرطاق کشــور، برگــزاری ۶۶0 
کارگاه آموزشــی و مشــاوره های رایگان با بیش 
از ۱۵8 هزار نفر ســاعت توســط مراکز تخصصی 
مشــاوره به زوجین و خانواده ها در راستای کنترل 
و کاهش طاق در 2۱ اســتان کشور، تولید 372 

اثر و محصولات رســانه ای در قالب )فیلم کوتاه، 
انیمیشن، موشــن گرافی و ...( با موضوع کاهش 
آسیب های اجتماعی، ازدواج و خانواده و برگزاری 
۱0 نشســت تخصصی در حوزه توســعه اجتماعی 
جوانــان با موضوع فرزندآوری، ازدواج و خانواده و 
کنترل و کاهش طاق به همراه تدوین و انتشــار 
بانک اطاعاتی مدیران، روان شناسان و مشاوران 
حــوزه ازدواج و خانواده در کشــور بــه تفکیک 
اســتان ها و شهرستان ها و قرارگیری آن در سایت 
وزارت ورزش و جوانان با هدف سهولت دسترسی 
برای مخاطبان نیز از اقدامات مهمی اســت که در 

این راستا انجام گرفته است.

در یک هفته گذشته 298۵ از مبتایان 
کووید-۱9 در کشور فوت کردند.

نیــو صدر: آن طور که نمودارها نشــان 
می دند موج ســیاه کرونــا در ایران به 
قله خود رسیده اســت و ادامه روند آن 
به تصمیم گیری ها و سیاســت ها مرتبط 

است.
در اوج ایــن موج در یــک هفته 298۵ 
نفــر از مبتایــان کرونا فــوت کردند، 
۱43900 نفر مبتا شدند و 22994 نفر 
در بیمارستان ها بستری شدند. این اعداد 
وحشــتناک نتیجه شیوع سریع ویروس 
پس از تعطیات نوروز هســتند و هفته 
به هفته بیشــتر شدند. البته خوشبختانه 
ســرعت این اتفاق در یک هفته گذشته 

کاهش پیدا کرده است.
پایان 298۵ زندگی در یک هفته

در یک هفتــه اخیر به طــور میانگین 
هــر روز 42۶ زندگــی در اثــر ابتا به 
کروناویروس پایان یافتند و حتی در روز 
شش اردیبهشت ماه تعداد جان باختگان 
کروناویروس در کشــور به نزدیک ۵00 

نفر هم رسید.
البته پیشــبینی ها نشان می دهد که این 

عدد می تواند بالاتر از این هم باشد.
ایــرج حریرچــی، معــاون کل وزیــر 
بهداشــت، در ایــن رابطه گفتــه بود: 
معتبرترین  از  واشــنگتن یکی  دانشگاه 

مراکز پیش بینی بیماری ها اعام کرده 
است که تا 2۵ اردیبهشت افزایش موارد 
مــرگ تا حدود 700 مورد برســد و بعد 
روند نزولی در اواخر خرداد به 200 مورد 
می رســد، لذا امیدواریم این پیش بینی 

کاما نادرست باشد.
بــر ایــن اســاس از تاریخ ســه تا 9 
اردیبهشــت ماه در مجموع 298۵ نفر 
از مبتایان کوویــد-۱9 در ایران فوت 
کردند. این ششــمین هفته متوالی است 
که آمار جان باختــگان بیماری در ایران 

یک روند صعودی را طــی می کند، به 
طــوری که از اولین هفته ســال ۱400 
تاکنــون آمار جان باختــگان بیماری در 

کشور بیش از ۵ برابر شده است.

همچنیــن با در نظر گرفتن موج ســوم 
بیماری، ایــران در یک هفتــه اخیر با 
چهارمین هفته مرگبار کرونا درگیر شد.

حریرچــی در ایــن رابطــه در برنامه 
گفت وگــوی ویژه خبــری توضیخ داد: 
»درچهارده مــاه اخیر بــه کانال 490 
وارد نشــده بودیم، متاسفانه پیش بینی 
من این اســت کــه هنــوز روند مرگ 
افزایشــی خواهد بود. خبر بد این است 
که حداقل تا دو هفته آینده روند مرگ و 
میر صعودی خواهد بود و روند نزولی یا 

نسبتاً نزولی بسیار شکننده است.«
آمار مبتایان؛ کمتر از قبل، اما بیشــتر 

از همیشه
خوشــبختانه این روند صعودی در آمار 
مبتایات بیماری در کشــور دیده نشد، 
به طوری کــه در یک هفتــه اخیر به 
شــکل میانگین هر روز 20۵۵7 نفر به 
کرونا مبتا شدند، هفته گذشته این عدد 

238۶۱ بود.
براین اســاس در مجموع از تاریخ سه تا 
9 اردیبهشــت، ۱43900 نفر در کشور 
بــه کروناویروس مبتا شــدند، عددی 
چند برابر ترسناک تر از اوج گیری کرونا 
در موج ســوم اما خوشــبختانه کمتر از 
تعداد مبتایان در هفته گذشــته. تعداد 
مبتایان بیماری نسبت به هفته گذشته 
23۱33 نفر کاهش پیدا کرده است، البته 
با این وجود هنوز آمار مبتایان 2.7 برابر 

ابتدای موج چهارم )اولین هفته ۱400( 
است.

تعداد بســتری ها؛ افزایش جزئی نسبت 
به قبل

مانند آمــار مبتایان، متاســفانه تعداد 
بســتری های بیماری هم بــه اوج خود 
رســیده اســت و تقریبا هــر روز بیش 
از 3هــزار نفــر از مبتایــان کووید در 
بیمارســتان ها بستری می شــوند. هفته 
گذشته به طور میانگین هر روز 3284.8 

نفر از مبتایان بستری شدند.
ایــن یعنــی در این مــدت در مجموع 
تعداد بســتری های بیماری در کشور به 
22994 نفر رســید؛ 230 نفر بیشــتر از 

هفته گذشته.
را  کشور  بیمارســتان های  موضوع  این 
مشــکات زیادی روبرو کرده است، به 
طوری کــه امروز معاون درمان ســتاد 
کرونا در استان تهران درباره راه اندازی 
سامانه »اعام بیمارستان هایی با تخت 
خالی«، گفت: »سامانه تلفنی ۶070 راه 
اندازی شده اســت و بیماران می توانند 
تمــاس گرفته تا درصورتی که دســتور 
بســتری داشته باشــند همکاران ما بر 
اساس منتطقه جغرافیایی محل سکونت 
آنها برایشــان مکان یابی کرده و آنها را 
به بیمارســتان دارای تخت خالی ارجاع 
می دهند. بنابراین با شماره گیری تلفن 

۶070 به همراه کد 02۱ می توانند از این 
خدمت بهره مند شوند.«

وضعیت استان ها؛ بهتر از قبل
خوشبختانه با کاهش سرعت اوج گیری 
پاندمی در کشــور وضعیــت بعضی از 
شهرســتان های کشــور هــم بهبود و 
از حالــت قرمز بــه زرد تغییر پیدا کرده 
اســت، آخرین وضعیت شهرستان ها در 

اپلیکیشن ماسک از این قرار است:
این در حالی است هفته گذشته شرایط 

از این قرار بود:
نمودارها از مــوج چهارم کرونا در ایران 
چه می گویند؟/ اعــداد مرگ، همچنان 

صعودی

در  ایــن وجــود شــرایط  بــا  البتــه 
پرجمعیت ترین شــهر کشــور همچنان 

بحرانی است.
علیرضا زالی، رئیس ستاد مقابله با کرونا 
در کانشهر تهران، در این رابطه گفته 
بود: » در حال حاضــر تهران روزهای 
تراژیک و بســیار ســخت کرونایی را 
طی می کند و بیمارســتان دکتر مسیح 
دانشــوری خدمات بســیار مطلوب و با 
کیفیتی را در این شرایط به مردم تهران 
ارایه می دهد و این تاش های علمی و 
پژوهشــی موجب شده که این مرکز به 
مرجعی برای پروتــکل ها و روش های 

درمانی کووید تبدیل شود.«

اعداد مرگ، همچنان صعودی است
٢۹۸۵ مرگ و ۱۴۳۹۰۰ ابتلا در یک هفته



گزارش

حدود 9۵ جزیره در خلیج فارس وجود دارد که بیش از 40 جزیره 
در جغرافیای ایران قرار گرفته است. بیشتر این جزیره ها زیستگاه 
گونه های جانوری، پایگاه نفتی و غیرمسکونی است و فقط در دو 

جزیره ایرانی زیرساخت گردشگری وجود دارد.
به گزارش ایسنا، خلیج فارس حوزه مشترک ایران، بحرین، کویت، 
عمان، قطر و عربستان سعودی است. از بین این کشورها بیشترین 
جزایر متعلق به ایران است. بحرین که یکی از جزایر خلیج فارس 
نیز محســوب می شــود، هفت جزیره دیگر را در مالکیت دارد. 9 
جزیره دیگر در محدوده کویت، پنج جزیره متعلق به عمان، هفت 
جزیره در حوزه استحفاظی قطر، ۱۱ جزیره در اختیار عربستان و ۱۶ 
جزیره دیگر در مالکیت امارات متحده عربی است. البته اختافاتی 
بین ایران و امارات بر ســر مالکیت جزایر ابوموســی، تنب بزرگ 
و کوچک، زرکوه و آریانا وجود دارد، هرچند اســناد و قراردادهای 

تاریخی مالکیت ایران بر سر این جزایر را اثبات و تایید می کند.
به جز قشم و کیش، که نام آشناتر از سایر جزیره های خلیج فارس 
هستند، هرمز، ابوموسی، تنب بزرگ و کوچک، هندورابی، لاوان، 
هنگام، ناز، لارک، ســیری، فرور بزرگ و کوچک، فارسی، نگین، 
خارک، خارکو، شیف، مینو، خور موسی، دارا، صدرا، تهمادون، آریانا، 
زرکوه، شیدور، عباسک، ام الکرم، نخیلو، گرم، بونه، قبر ناخدا، سه 
دندون، مطاف، میر مهنا، ام ســیله، شیخ کرامه، چراغی، مرغی و 

مولیات دیگر جزایر ایرانی خلیج فارس به شمار می آیند.
نیمی از این جزایر مســکونی بوده و در برخی از آن ها تاسیسات 
نظامی و نفتی مســتقر شده است. بیشتر جزایرِ خالی از سکنه نیز 
به زیستگاه جانوری تبدیل شده اند. دسترسی به بیشتر این جزایر 
دشوار و در مواردی ناممکن بوده و گاه به مجوزهایی از فرمانداری، 

محیط زیست، منابع طبیعی و سایر نهادها نیاز دارد.
جزیره لاوان، یکی از پایگاه های نفت ایران/ عکس از شانا

تردد مسافری بین بیشتر جزایر خلیج فارس با قایق های صیادی 
صورت می گیرد و دسترســی با اتوبوس دریایی و کشــتی های 
مسافربری تنها برای تعداد محدودی از جزایر از جمله کیش، قشم، 
هرمز و خارک برقرار شــده است. تردد دریایی بین جزایر معمولا 
ممکن نیســت، مثا از جزیره کیش نمی توان به قشم سفر کرد، 
باید به بنادر هرمزگان برگشــت و از آن جا به قشم یا هرمز رفت. 
برای سفر به جزیره هنگام که در فاصله نزدیکی از جزیره قشم قرار 
دارد نیز باید حتما تا قشــم رفت و از آن جا با قایق های صیادی به 

جزیره هنگام رسید.
برای ســفر به جزیره ابوموســی که طرح تبدیــل آن به منطقه 
گردشــگری از زمان محمود احمدی نژاد مطرح شد و ناکام ماند، 
از هواپیماهای کوچک می توان برای جابه جایی استفاده کرد، که 
البته فقط ساکنان این جزیره چنین امکانی دارند و استفاده از این 
هواپیما برای مسافران تنها در صورت داشتن جوازِ ورود به ابوموسی 
امکان پذیر است. از تهران و بندرعباس نیز پروازهای موردی برای 
جزایر خارک و سیری وجود دارد، اما از آن جا که این دو جزیره به 
همراه لاوان محل استقرار دکل های نفتی و پایگاه مهم صادرات 
نفت به شــمار می آیند، سفر به این جزایر برای گردشگر و مسافر 
بدون مجوز میســر نیست و عما این جزایر برای گردشگران در 

دسترس نیستند.
جزیره کیش

در بین این 4۱ جزیره، فقط کیش و تا حدی قشم برای گردشگری 
آماده شــده اند. جزایر هنگام و هرمز که تردد مســافری به آن ها 
نیز انجام می شــود، با وجود داشتن اقامتگاه های بومی، اما دارای 
ضعیف ترین خدمات گردشــگری، به ویژه در بخش حمل و نقل 
عمومی هســتند. از طرفی آماده نبودن محیط برخی از این جزایر 
با توجه به حریم های نظامی، محدودیت هایی را برای رفت و آمد 
و عکاسی گردشگران به وجود آورده است که سفر را چندان آسان 

نمی کند.
مرکز مطالعــات خلیج فارس )موسســه مطالعــات ژئوپولتیک 
استراتژیک تاریخ و جغرافیای خلیج فارس( در گزارشی به وضعیت 
جزایر ایرانی خلیج فــارس پرداخته و با انتقاد از ضعف امکانات و 
فقر خدمات به ویژه در جزایر مســکونی خلیج فارس و در مقابل 
رونق گردشگری، تجارت و تولید ثروت در جزایر کشورهای عربی 
تاکید کرده است: جزایر ایرانی همچون الماسی هستند که می توانند 
عامل تولید و ثروت، رونق تجارت، جذب ســرمایه گذار خارجی و 

توســعه صنعت گردشگری برای کل کشور شــوند، اما امروز از 
مدیریت نادرست رنج می برند.

در کلیات این گزارش آمده که اهالی جزایر مسکونی خلیج فارس 
با مشکات عدیده اقتصادی، آموزشی، فرهنگی، رفاهی و درمانی 
مواجه اند. ســاکنان برخی از این جزایر با وجود استقرار پایگاه های 
نفتی و دریایی از ثروت، اما در بیکاری و فقر به ســر می برند و از 
ابتدایی ترین امکانات بی بهره اند و شغل اهالی بعضی از این جزایر 

فقط به صیادی محدود شده است.
جزیره خارک )خارگ(

مرکز مطالعات خلیج فارس یادآوری می کند که وســعت جزیره 
قشــم ایران به تنهایی از 22 کشور مستقل جهان بزرگ تر است. 
اگر ایران می خواست فقط یک جزیره مصنوعی شبیه قشم )بدون 
ویژگی های طبیعی( در خلیج فارس ایجاد کند، باید بالغ بر 2۶۶۵ 

میلیارد دلار برای آن هزینه می کرد.  
این اندیشکده پیشنهادها و طراح های در دسترس و واقع گرایانه ای 
را برای آبادانی و عمــران جزایر خلیج فارس و خروج از وضعیت 

نامناسب رفاهی تهیه کرده است که به آن ها اشاره می شود:
حیاتی ترین نیاز مردمان جزایر آب شرب و برق است. در نبود آب 
شرب ســالم، هیچ طرح عمرانی و رفاهی نمی تواند موفق شود. 
امروزه جزیره آبادان در خوزســتان پس از طی کردن هشت سال 
ویرانــی و جنگ و نابودی در جنگ تحمیلی،  متاســفانه هنوز از 
داشــتن آب مناسب شرب و ســازندگی و زندگی رفاهی مناسب 

محروم است.
کمک به صیادان جزیره و دادن امکانات رفاهی به آن ها برای رونق 
زندگی خود که تنها منبع درآمدشــان از صید ماهی و میگو است. 
به همین منظور شرکت سهامی شیات باید حاصل تاش روزانه 
آن ها را خریداری و مبلغ آن را روزانه یا ماهانه پرداخت کند. ایجاد 
مراکز بهداشتی بسته بندی برای استانداردسازی صیدهای دریایی 
می تواند نه تنها به فروش آن کمک کند، بلکه پلی برای صادرات 

به دیگر کشورهای حوزه خلیج فارس است.
ساخت ســردخانه برای محافظت از محصولات دریایی صیادان 
جزیره می تواند به نحو ارزنده ای موثر واقع شود؛ زیرا با ذخیره سازی 
آبزیان در ســردخانه صیادان می توانند زمینه را برای بسته بندی و 

صادرات به دیگر مناطق هموار کنند.
اشتغال زایی از مولفه های مهم برای ایجاد رفاه اجتماعی در جزایر 
است. ســاخت کارخانه های بومی بسته بندی و سردخانه یکی از 
پیشنهادات برای ایجاد شغل در جزایر است. از دیگر اقدامات برای 
به کارگیری نیروهای بومی منطقه ســاخت کارخانه لنج سازی و 

تعمیر قایق های صیادی است.
برآورد موقعیت جزایر و ســاخت اسکله های متناسب با موقعیت 
آن ها. ساخت اســکله های چوبی اســتوار و مناسب برای توقف 
صیادان و لنج های شان و همچنین بنادر تجاری و سوخت رسانی 

برای شناورهای غول پیکر.
ســاخت مناطق ویژه گردشگری در جزایر. توریست های بسیاری 
تمایل به آن دارند که برای اوقات فراغت از ســفر دریایی استفاده 
کــرده و به جزیــره ای در دریا بروند که هزینه هــای زیادی نیز 
برای شان در برنداشته باشد. از آن جایی که سفرهای توریستی به 
جزایری همچون کیش و قشم با هزینه های تقریبا زیادی انجام 
می شود، می توان با برنامه ریزی مناسب و ایجاد پارک های دریایی، 
پاژها، هتل و متل ها و فضای گردشگری با ورودی مناسب جریان 
زندگی و رونق و آبادانی و گردش ســرمایه را در جزایر به حرکت 
انداخت.گردشگری دریایی یکی از مهم ترین زیرشاخه های صنعت 
گردشــگری است که در ایران به آن توجه کمتری شده است. در 
حال حاضر بخش خصوصی خواهان سرمایه گذاری در جزایر خلیج 
فارس برای رونق گردشــگری در این مناطق است. با این وجود 
به رغم این که کشور ما از ســواحل زیبایی در بخش های شمالی 
و جنوبی برخوردار اســت، اما نبود امکانات و تاسیسات مورد نیاز 
گردشگری، وســیله حمل و نقل دریایی و مجتمع های تفریحی 
دریایی در ســواحل این دریاها باعث شــده اســت تا درخواست 
گردشــگران داخلی و خارجی برای اســتفاده از تورهای دریایی 
بی پاســخ بماند. ایجاد تورهای گردشگری دریایی برای اسکی و 
غواصی و ... در جزایر می تواند باعث شــکوفایی و رونق و آبادانی 

این مناطق شود.

صادق خرازی، نامزد انتخابات ریاست جمهوری 
سیزدهم گفت: اگر من رئیس دولت تضمین می 
کنم تا اواســط یا اواخر مهرماه هیچ کســی در 

ایران بدون واکسن نمانده باشد.
از  بخشــی  در  خــرازی  ســیدمحمدصادق 
گفت وگوی تفصیلی با »اکوایران« با اشــاره به 
فایل لورفته از محمدجــواد ظریف، گفت: این 
فیلم و صدا و مطالبی که از آقای ظریف پخش 
شــده کار غیر متعارفی بوده و باید یک نظارتی 
در سیستم حفاظت کشور به وجود بیاید که همه 
چیز انقدر بی پروا بیان نشود.وی افزود: من راجع 
به صغری و کبری مطالب مربوط به آقای دکتر 
ظریف صحبتی ندارم، بالاخره ایشان وزیر امور 
خارجه و برگزیده نظام اســت و خودشــان باید 
پاسخ دهند و حتما پاســخی دارند و چیزی که 
پخش شده، باید به آن رسیدگی شود اما خیلی 
از آقایان هستند که در کشور ما مطالبی را برای 
تاریخ بیان می کنند، اصولا تاریخ شفاهی برای 
همین تنظیم می شود چون افراد مطالبی را بیان 

می کنند نه برای پخش بلکه برای آینده!
ظریف و سردار سلیمانی مناسبات 

نزدیکی داشتند
خرازی تصریح مرد: در زمانی که سردار سلیمانی 
در قیــد حیات بودند مناســبات آقای ظریف و 
ایشان، مناســبات نزدیکی بود؛ شاید در برخی 
از زمینه هــا در ترمینولوژی اختاف دیدگاهی 
داشتند، شاید هم اختاف آنها در متدولوژی بود، 
گهگاهی می شــد که خود من این وسط سعی 
می کردم این دو جریان را بهم نزدیک کنم، من 
ارتباط وسیعی با هر دو طرف داشتم. بخشی از 
صحبت های آقای ظریف ناظر بر این دوگانگی 
و ایــن پارادوکس در داخل ایران نیســت بلکه 

بخش عمده آن مربوط به خارج از ایران است.
روس ها فرصت طلب هستند

وی با اشاره به نقش روسیه و انتقادات ظریف از 
آنها در موضوع برجام گفت: ایشان درباره  نقش 

دوگانه و نقش روسیه در سیاست خارجی ایران 
و بازی که روسیه می کند دیدگاه دیگری دارند 
و معتقد هستند که تفاوت روس ها با آمریکایی 
ها در لبخندشان است و در ماهیت هیچ تفاوتی 
ندارند البته به ایــن قاطعیتی که من می گویم 
آقای دکتر ظریف اینطــور فکر نمی کنند ولی 

انتهای ماجرا این است.
خرازی افزود: نظری متفاوت با ظریف دارم من 
معتقد هستم روس ها فرصت طلب هستند. در 
ماجرای هســته ای آنها بخاطــر اینکه در کنار 
ایران نشســتند تهدیدات را بیشــتر حس می 
کنند تا اروپایی هــا و آمریکایی ها منتهی آنها 
اولویت های خودشــان را دارند یعنی هرکسی 
اولویت های خودش را دارد، ما هم اولویت های 

خودمان را داریم.
نمی شود کسی را بخاطر عقیده و 

فکرش شماتت کرد
وی تاکید کرد: انتشار این فایل صوتی به معنای 
پایان حیات سیاسی ظریف نیست، یک اتفاقی 
رخ داده و حیات و ممات سیاسی یک فرد بخاطر 
چنین چیزی تغییری نمی کند یعنی اتفاقی افتاده 
و ایشــان دیدگاهی داشــته و نگفته اند که می 

خواهند دیدگاهشــان پخش شــود بلکه کسی 
خیانت کرده و باید کســی کــه خیانت کرده را 
شماتت کرد. نمی شود کسی را بخاطر عقیده و 

فکرش شماتت کرد.
ظریف گفت اگر بیایم، مستقل خواهم آمد

خرازی درباره کاندیداتــوری ظریف هم گفت: 
بســیاری از اصاح طلب ها بــه آقای ظریف 
مراجعه کردند که ایشــان در انتخابات بیایند و 
نامزد شوند. ایشان با من که صحبت می کردند 
می گفت مــن تصمیم ندارم بیایــم  ولی اگر 
زمانی بخواهم بیایم، مســتقل کاندیدا می شوم 
و هر کس خواســت از من دفاع و حمایت کند 
اما الان در شــرایطی هستم که تصمیمی برای 
آمدن ندارم و ایــن صحبت برای چند روز اخیر 

بوده است. 
ظریف نه متعلق به اصولگرایان است 

نه اصلاح طلبان
وی افــزود: آقای ظریف نــه متعلق به اصاح 
طلب ها اســت و نه متعلــق اصولگراها بلکه 
یک شخصیت مســتقل فراجناحی دارد و این 
شخصیت فراجناحی ایشان می تواند زمانی که 
کاندیدا شد یا فرضا هنوز بر این قوت باقی بماند 

که ایشان بخواهند در صحنه بیایند برداشت من 
این است که ایشان خودشان را نامزد می کند و 
هر کسی که خواست از ایشان حمایت می کند 
که می تواند یک جریان اصولگرایی باشد یا یک 
جریان اصاح طلبی باشــد ولی قاطبه اصاح 
طلبان امروز عاقه دارند که آقای ظریف برای 
ریاســت جمهوری انتخاب شوند چون فکر می 
کنند که کســی غیر از آقای ظریف را ندارند و 
اشتباه می کنند.خرازی در پاسخ به این پرسش 
که شما به ســبب اینکه با رهبری رابطه خوبی 
دارید فکر می کنید بتوانید گره ها را باز کنید؟، 
گفت: من اگر نمی توانستم خودم را در معرض 
قرار نمی دادم. من در برابر مردم مسؤل هستم 
و نمی توانم مســؤلیتی را قبــول کنم ولی بعد 
از قبول مسؤلیت شــروع به تعارف کردن کنم. 
مدیریت تنها بخشی است که قابل تعارف نیست 
و کالایی تقسیم نشدنی است، مدیریت اقتدار و 
قدرت و تشــخیص می خواهد و باید بر اساس 
آخرین تشــخیص های جهانــی و مؤلفه های 
جهــان بینی خاص جلو رفــت و کار انجام داد. 
اگر من این تشخیص را نداشتم که خودم را در 
معرض قــرار نمی دادم و نه خودم و نه مردم را 

معطل نمی کردم. 
وی در عین حال تاکید کرد: در این زمینه هیچ 
هماهنگی و صحبتی با مجموعه اصاح طلبان 

نداشته و مستقل کاندیدا شده ام.
تورم تا 18 ماه دیگر 11 درصد 

می شود، اگر...
وی افزود: اکنون تورم ما 40 درصد است و تورم 
40 درصدی کشورمان را می توانیم با یک بازده 
زمانــی ۱8 ماهه به ۱۱ تا ۱3 درصد برســانیم، 
البته برخی معتقد هستند که می توانیم به 8 یا 
9 درصد هم برسانیم که من این را قبول ندارم 
چون شوکی که به اقتصاد وارد می کند شاید آثار 
داشته باشد و بتواند باعث این شود که یک اتفاق 

ناگواری بیفتد.
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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کاریکاتور

سهم مردم از گوشت در سال 1400!
افزایش قیمت گوشــت و کاهش قدرت خرید مردم برای تهیه این ماده غذایی مهم در سال های اخیر سوژه کارتونی از 

احمد جنگی در شهرآرا شد.

 تحلیل صادق خرازی از آرایش انتخاباتی، برنامه های خودش و حضور احتمالی ظریف در انتخابات

رئیس جمهور شوم تا مهرماه همه واکسن کرونا می زنند 

۴۱ زیبای خفته ایرانی در خلیج فارس

      Saturday - 2021 1 Mayشنبه 11  اردیبهشت 1400  سال چهارم  شماره 764   18 رمضان 1442

خسرو امیری : دبیر سرویس سیاسی 
 فرخنده امیری : دبیر سرویس اجتماعی
 محمود حیدری : دبیر سرویس اقتصادی

 زهرا افتخاری : دبیر سرویس شهرستان ها
 سینا گرشاسبی : مسوول فنی

 ام البنین مرادی : اجرایی

صفارهرندی:

عبور از »جمهوری اسلامی« خط قرمز تایید صلاحیت است
درباره  نظام  عضو مجمع تشخیص مصلحت 
تایید صاحیت  افــراد گفت: تایید صاحیت 
ســازوکار قانونی دارد اما کســی که قانون 
اساسی و جمهوری اســامی را قبول ندارد 

باشد. کلیددار کشور  نباید 
به گــزارش خبرنــگار مهر، محمدحســین 
تشــخیص  مجمــع  عضــو  صفارهرنــدی 
مصلحــت نظــام در گفتگوی ویــژه خبری 
شب گذشــته )پنجشنبه( با موضوع انتخابات 
رئیس جمهور  نقش   ،۱400 ریاست جمهوری 
در حل مشــکات کشور را بزرگ و گسترده 
دانســت و گفت: نقش دولت قابل قیاس با 
سایر قوا و نهادها نیست و بخش عمده امور 
کشور را دولت اداره می کند، به همین علت 
شأن دولت بیشــتر مورد توجه همگان بوده 
اســت. اختیارات دولت هم زیاد است، برای 
مثــال بیــش از 90 درصد بودجــه که ابعاد 

گسترده ای دارد در اختیار دولت است.
وی درباره جهت گیــری در گفتار مقام هایی 
کــه اختیارات دولــت را محــدود می دانند 
اظهار کــرد: وقتی توقعات به یک ســمت 
جهــت پیدا می کند، افراد بــه خاطر بار این 
فشــار روانی می خواهند مســئولیت ها را از 
گردن خود ســاقط کنند و مســتقیم یا مبهم 
این  باید  بیندازنــد. جامعه  به عهده دیگران 
پرســش را داشته باشد که اگر این اختیارات 
تا این میزان محدود اســت، چرا کسانی به 
دنبال مسئولیت هســتند و وعده های بزرگ 
می دهند ایــن نگرانی را عنــوان نمی کنند؛ 
درحالیکــه از نحــوه کشــورداری و قانون 
اساســی آگاهی دارند و ســابقه کار اجرایی 

دارند.
صفارهرنــدی تاکید کرد: وقتی یک نفر وارد 
انتخابات می شــود و به مردم وعده می دهد 
و می گوید کلید حل مشــکات در دست من 
اســت و برای کشور راه حل دارم و حتی آثار 
حضورم را طــی ۱00 روز خواهید دید؛ این 
حرف ها نشــان می دهد که ابهامی نسبت به 

ندارد. رئیس جمهور  اختیارات 
نظام عنوان  عضو مجمع تشخیص مصلحت 
کرد: این بهانه بخصوص در دور دوم ریاست 
ممکن  زیرا  نیســت  پذیرش  قابل  جمهوری 
است فردی در دوره اول ریاست جمهوری از 
میزان اختیارات خبری نداشــته باشد و برای 
دور دوم نیایــد اما وقتی بــا اطمینان می آید 

باشد. پاسخگو  باید  دیگر 
وی گفت: خصلت آدمی این است که وقتی 
کند،  توجیه  را  ناکامی های خــود  می خواهد 
گردن ایــن و آن می اندازد؛ امــا دیگر این 
بهانه هــا در جامعــه و میان مردم مســموع 

نیست.
از  برخی  امروز حتــی  صفارهرنــدی گفت: 
دوســتان همیــن دولت می گوینــد که این 
بهانه هــا که دیگران نگذاشــتند و اختیارات 

نداشــتیم دیگر پذیرفته نیســت و شما باید 
کارنامــه ارائه کنید. بایــد هدف گذاری ها را 
بررســی کنیم و عامل ایــن ناکامی ها را در 

نقطه دیگر جست وجو کرد.
افزود:  نظام  تشخیص مصلحت  عضو مجمع 
قباً هــم گفته ام؛ باید به جای حذف جایگاه 
حذف  را  رئیس جمهور  جایگاه  نخســت وزیر 
می کردیــم. ما به رئیس دولــت نیاز داریم. 
امروز پای صحبت وزرا که بنشینید می بینید 
که یک وزیر ســه ســال اســت در انتظار 
گفتگوی با رئیس است، واضح است در این 

شرایط کاری پیش نمی رود.
وی بــا بیان اینکه تحریم های ظالمانه خارج 
از اختیارات دولت اســت خاطر نشــان کرد: 
کســی که می گوید کلید حل مشــکات در 
دســت من است، زبان دشــمن را بلدم، بعد 
از هشــت سال بگوید در نقطه اول هستیم و 
هیچ اتفاقی نیفتاد مردمی که در خیابان ها با 
دلار و هزار تومانی در دست هایشــان شادی 
کردنــد ایــن را نمی پذیرند. امــروز همان 
کسانی که مردم را از دلار پنج هزار تومانی 
می ترســاندند امروز می گوینــد دلار ممکن 

است به زیر بیست هزار تومان برسد.
هشت  فضاســازی  بین  افزود:  صفارهرندی 
ســال پیش تا امروز فاصله بســیاری است. 
بخشــی از مشــکات به هدف گذاری های 
داخل یــک دولت مربوط می شــود. دولتی 
که همه تاشــش را صرف امــور خارجه و 
برجــام کرد و وزارت خارجــه که فقط روی 
برنامه هســته ای متمرکز شــده بود، طبیعتاً 
ســایر بخش ها نادیده گرفته شد. در اقتصاد 
مقاومتــی به ما نشــان داده شــده بود که 
راه های دسترســی با جهان و کشــورهایی 
که تعامل با آنها مقدور اســت را مدنظر قرار 
دهید؛ اما اصرار بر این بود که با کشورهای 
خاصی ارتباط داشته باشــیم که آنها هم ما 

ناکام گذاشتند. را 
عضــو مجمع تشــخیص مصلحــت نظام با 
تاکید بــر اینکه تعامل با کشــورهایی مثل 
بودند پس  چین که جــای ســرمایه گذاری 

زده شــد، اظهار کرد: چطور با کشوری مثل 
چین که حــرف اول اقتصاد جهان را می زند 
با تبختر برخــورد کردیم؛ اما در مقابل اروپا 
که به ما بی اعتنایی کرده گردن کج کردیم. 
دولت مرتکب اشــتباهات استراتژیک شده و 
از شناســایی این درد می توان نتیجه گرفت 

که وضعیت کشور درمان دارد.
وی دربــاره چگونگــی مقابله بــا تحریم ها 
گفــت: طبق فرمایش رهبــر معظم انقاب، 
رفع تحریم در دســت ما نیست؛ ولی خنثی 
کردن آن در دســت ماســت. برخی اصرار 
داشــتند دور زدن تحریم ها اخاقاً بد است و 
باید خود را در کام تحریم کنندگان بیندازیم؛ 
این در حالی اســت که دولت ما امروز بیش 
از یک میلیون بشکه نفت در روز می فروشد. 
این فروش به همان جایی است که تا امروز 

اصرار داشتند رابطه ای با آن نداشته باشد.
صفارهرندی در پاســخ به اینکــه نظام باید 
سخاوتمندانه برخورد کند و فیلترگذاری ها را 
ریاست جمهوری  انتخابات  کاندیداهای  برای 
سخت نکند بیان کرد: از انتخابات شوراهای 
دوم کــه انتخابــات آزادانه تری نداشــتیم؛ 
علیرغــم اینکــه اصاح طلبــان بــا همــه 
داشتند  انتخابات حضور  آن  در  بضاعتشــان 
شــاهد بودیم که رکوردی برای مشــارکت 
ضعیــف در کشــور ثبت شــد. در انتخابات 
دوره گذشــته کــه ســرخط هایی از جریان 
تعداد  که  دیدیم  داشــتند،  اصاحات حضور 
آرای یکی از چهره های شاخص این جریان 
یک چندم آخرین نفر از لیســت پیروز است. 
بنابراین باید ببینیم به عهدهایی که با مردم 

داشته ایم وفا کرده ایم یا خیر.
درباره  نظام  عضو مجمع تشخیص مصلحت 
تأیید صاحیت های افــراد تاکید کرد: تأیید 
و رد صاحیــت ســازوکار قانونــی دارد و 
خارج از اختیارات ما اســت؛ اما در چارچوب 
همین قواعد قانونی کســی که می گوید من 
جمهوریت و اســامی بــودن را قبول ندارم 
مثل همان کســانی که می شناســیم که از 
تعریف جمهوری اســامی خارج شــده اند و 

تأیید صاحیت شــوند؟  باید  کرده اند،  عبور 
در کدام کشور دنیا به کسی که با اصل نظام 
درگیر اســت اجازه می دهند که مســئولیت 

بگیرد. برعهده  را  مدیریت کشور 
وی با بیان اینکه کســی که رســماً قانون 
اساســی را قبول ندارد نباید کلیددار کشــور 
باشد عنوان کرد: امروز بسیاری از افراد این 
ایراد را به شــورای نگهبان می گیرند که چرا 
به برخی رؤسای کشور با مواضعی که دارند 
رســمیت بخشــید که در نتیجه ریاست آنها 

این روزها به مصیبت گرفتار شده ایم.
صفارهرندی افزود: نکته این اســت که اگر 
کسی که مســئولیت بر عهده می گیرد، حتی 
اگــر در مقــام و نهاد کوچکــی حضور دارد 
احســاس تکلیف کند و به دنبال باری باشد 
که اگر به زمین مانده اســت آن را برطرف 
این مســئولیت، مســتقیم  اگر  کند؛ حتــی 
نباشد. متأســفانه برخی از نهادهای دولتی و 
حکومتی این نهادها و گروه های دانش بنیان 
و جوانانی کــه پای کار آمده انــد را خفیف 

کنند. تا خودشان جلوه  می کنند 
عضــو مجمــع تشــخیص مصلحــت نظام 
بــا تاکیــد بر اینکه مشــکات بر ســر راه 
تصریح  شوند،  برطرف  باید  ســرمایه گذاری 
کرد: بــا اینکه ادعای حمایت از مردم داریم 
حاضر نیســتیم آنها را دخیل در کارها کنیم؛ 
افراد بســیاری هســتند که برای ســرمایه 
گذاری حاضر هســتند اما موانع بسیار مسیر 
از کارهای خوب مجلس  را بســته اند. یکی 
این اســت که باز کــردن گره هایی که در 

دنبال می کند. را  تولیدکنندگان  کار  مسیر 
وی ضمن اشــاره به اینکه نباید در بیرون به 
دنبال کلیدهای حل مشکات مردم بگردیم، 
گفت: ما نمی خواهیم راه خود را رو به بیرون 
ببندیم، همانطــور یکی از رهنمودهای رهبر 
انقاب بــه دولت اخیر این بــود که باید با 
تعامل گســترده داشته باشــیم؛ موضوع این 
اســت که بلد باشــیم کجا ســرمایه گذاری 
جایی  کرد:  نشــان  کنیم.صفارهرندی خاطر 
مثــل قــرارگاه خاتم الانبیاء که مســئولیتی 
در آبادانی نداشــته، در دوران صلح فعالیت 
خــود را در زمینه های مختلف مثل ســاخت 
پالایشــگاه پیش گرفته است و امروز بیش 
از سوم تولید بنزین و فرآورده های نفتی که 
احتیاج داریم را بر عهده دارد. بهتر نیست به 
جای طعنه زدن و لگد زدن، دست این نهاد 
را ببوســیم و بگوییم علیرغم اینکه هشــتاد 
هزار میلیارد تومان از دولت طلب کار اســت 
به جای نقد کردن پول خود حاضر است زیر 
بار مسئولیت پروژه های جدید می رود، چون 
مســئولیت می پذیرد. با این همــه می بینیم 
دولت به سراغ شــرکت های خارجی می رود 
کــه تهدید می کننــد اگر تحریم شــوید ما 

می رویم.


